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Organization for and Conduct‘of the Review

. 1. Many years have passed since the inquiry by the Warréh Com-
mission. The persons who were most familiar with the activities
of the Agency during the period preceding the death of President
Kennedy, and during the investigation of the Warren Commission, are
nojlonger in place in the same work. Some  of the employees have
i retired or have been transferred to other work. Some have died.
o 2. Tb respond to the questions raised in Book V of the SSC
Final Report,'it was necessary to review old files and to assign to
this undertaking personnel not really familiar with the activities
of the Agency during a period of a dozen or more years before. A

study group was established to consider the size of the problem and

to develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre-
sentative from the Office of the Inspector General, the group also
consisted of members from CI Staff, LA Division, and the Office of

Security. Terms of Reference for the review were agreed upon in

carly August 1976. Points emphasized for the review, because of the
thrust of Book V of the SSC Final Report, were (1) to conduct a full
review of information and operations on the Cuban target to identify

any activity that might relate to the assassination of President Kennedy,
and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba

did, by their nature, cause Castro to order the assassination of
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President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attached.

3. The two main holdings of files for the period in question

~ were in LA Division and CI Staff, of the Directorate of Operations,

with less voluminous files beiqg held in the Office of Security and
the Office of the Inspector General. The organization for the review
of those files is described below.

4. LA Division: LA Division was the ?epository of the files
for Agency operations conducted against Cuba. These files weré known
to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the
period 1 January 1961 to 1 January 1965 were selected for review,
coﬁering a three-year period prior to the death of President Kennedy
and the following year. A research group was formed composed of
five full-time researchers, a group leader and a task force supervisor.
An additional four researchers participated in different phases of
the research, which continued to mid-May 1977.

5. Reference to material for this research was obtained ffom
the LA Division registry, the Cuba Desk machine runs, and a special
compréhensive file listing prepared for this purpose by Information
Service§ Staff (ISS). On the basis of this it was originally believed
that material pertinent to the search would number approximately 900
operational folders, plus numerous related 201-files. It was later
determined, however, that a thorough review should include additional
operational and subject files which brought the total to well over

two thousand files. In view of the date of the material, much of it,
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both operational and subject, had been retired to Archives at

iwarrentong Virginia. The remainder is held at Headquarters in the

files or archival material of Information Processing Group. This

é material is easily retrievable through the use of specific job

numbers and file reference numbers recorded and retained in the

B LA Division research group files (too numerous to cite herein).
6. Following is a breakdown of the types and numbers of files
B reviewed, criteria employed in the research, the findings, and

organization of the material:

a. Types and Number of Files Reviewed

j (1) Operational 1,729
i (601 with findings and 1,128
I with no findings)
(2) Subject Files 547
. (186 with findings and 361 ’
! with no findings)
(3) Cuba Policy Files 101
(4) Chief, WH Division Chrono Files
(Task Force W Chronos) 37
(5) Official 201 Dossiers : 100-plus
Total 2,514

b. Criteria Used in the Research

As a guide the research group followed the Terms of

3' Reference referred to above. In addition to the Terms of

Reference, the group remained alert to other items of interest

GONFIDENTIAL
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brought to its attention by the IG Staff, on an ad hoc basis,
and to additional questions raised in the course of the .
study. A name trace waS always run, and/or the 201-file was
reviewed, if available, on any individual allegedly involved
in an assassination blot against President Kennedy or Fidel
Castro. This task was made somewhat easier as the result of
a memorandum prepared by the Cuba Desk, in August 1975,

based on traces of the names in the so-called Blgck Book

that Fidel Castro passed to Senatﬁr McGovern, which dealt
with individuals the Cubans alleged were involved in assassi-
nation attempts against Castro.

c¢. Findings and Organization of the Findings

Each researcher submitted a draft paper noting the
subject of the folder(s) reviewed, a brief description of the
activity, and a copy of those document(s)-or findings which
contained information believed to be pertinent to the revfew.
Also included were job numbers, official file numbers, .
inclusive dates of material researched, and the number of
volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request
of the IG Staff, the researchers also began noting FBI and/or
other government agencies knowledge of information, to the
extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda
were prepared, on the basis of these data, including the
heading Findings. This heading lists the specific document

number(s) and other pertinent data, and a few lines providing



i

the gist of the document(s) for purpose of easy and quick

reference. These memoranda, with a copy of the documentjs)

attached, are filed in alphabetical order, by project and
subject, in hard-back green folders as part of the official

LA Division research group files under the official classi-

kfication number 019-604-001 (Volumes XI through XX). Also

included in the records ére two fo1de}s (Volumes IX and X)

containing 1,439 draft memoranda with negative findings.

These records are restricted in LA Division.

~ 7. The LA Division research effort proved to be far more
coﬁplex than originally estimated. Research continued to lead to new
files, and the requirements for meticulous analysis and correlation
of material further extended the time required to complete the under-
taking. By completing this exhaustive review of files the Agency
can speak with consideréb]e confidence as to what the records of
Cuban operations show, so far as they relate to the question of the
death of President Kennedy. -

8. CI Staff: CI Staff assigned one senior officer to review
its files on Lee Harvey Oswald, working under the general Terms of
Reference referred to above, and also to generate papers on points
not covered by the guidelines but pertinent to the general subject.

9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the

ok
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Agency's role in the investigation conducted by the Warren Com-
mission. The so-called "Oswald File* now fills 57 volumes comprising
" some 142 file folders and portfolios. In addition, the Staff has
accumulated some 50 supplemental files including the master copy
df those documents released under provisions of the FOIA to the public
in March 1976 (first series) and those documents (second series)
released in September 1976 and March 1977.°
10. By necessity the documents in thé file are held in chrono-
logical order; however, the file has become much more than just a
chronological file on Lee Harvey Oswald. It has now become the
Agéncy‘s central repository for information and documentation that
it holds on: |
a. The life of Harvey Oswald;
b. The'Agency's role in the investigation conducted
by the Warren Commission, 1963--1964; -
c¢. The testimony by various Agency officers before
‘the several commissions and committees set up to review_
the validity of previous investigations. (NB: It should
be pointed out that this portion of this file is not
complete); and
d. The point of record for Agency action taken in
response to requests submitted to the Agency under pro-

visions of the Freedom of Information Act.
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11. In order to come to grips with the voluminous material in

”'the Oswald files, it soon became obvioys that, in order to be in
a position to respond effectively and expeditiously to the Terms of
Reference and to allegations and accusations in Book V of the SSC '
Final Report, it would be necessary to copy much of the file and to

place these copies in folders set up accoraing to general and specific

Rt R

subjects. In order to check charges that this Agency had withheld
information from the FBI and the Warren Commission, and that there
was “no evidence that the FBI asked the Agency to conduct an investi-
gafion or gather information," the following files were set up:

. a. Correspondence from the Warren Commission;

b. Correspondence from the Agency to the Warren

Commission;
¢. Agency disseminations to the Ihte]]igence Cdmmunity,
particularly the FBI;

d. Correspondence from the FBI to the Agency requesting

assistance and information;
e. Chronological summary of information on and actions
taken relating to Silvia Tirado de DURAN; and
f. Chronological summary of information on and actions
taken relating to Gilberto ALVARADO Ugarte.
These files provided a basis for checking statemenfs included in the

oo SSC Final Report and to determine what the Agency actually did do

in relation to the Warren Commission inquiry.
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12. The approach to the problem at hand was to assemble by
‘chronological and statistical compilations the Agency's record on
the matter, (a) its initiation of collection requirements for infor-
mation, and the papers it originated on various aspects of the.
investigation for passage to the Intelligence Community, particularly
the FBI and the Warren Commission, and (b), its response to require-
ments and requests levied upon it by the Intelligence Community and
the Warren Commission. Certain parts of the record were suﬁmarized
to récord what actually happened in those instances in which it
differs from representations in the SSC Report.

13. Office of Security: The Office of Security assigned one

officer to identify material in its records believed to have some
possible relation to the Kennedy assassination. During the course of
this review, approximately fifty subject fifes were identifiéd as
containing material of some relevance. This material amountedto

the equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed
included volumes on Lee Harvey Oswald, AMLASH, various individuals
connected with the Criminal Underworid Plot, and a collection of
files containing the results of name traces conducted at the time

of the "Garrison Investigation."”

14. Office of the Inspector General: The Office of the Inspector

General held the report that it produced in 1967 on plotting against
Castro, as well as related materials accumulated subsequentiy. It

also received files developed in 1973 in response to a 9 May 1973

NTIAL
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable

activities. Two members of fhe Inspection Staff were assigned to

the project, responsible for overall coordination of the research
effort. Additiona]]y, because of the emphasis given to events in
Mexico by Book V of the SSC Final Report, the Office of'the Inspector
General employed on contract a retired employee who had sérved as

a special case officer in Mexico City duriﬁg the period preceding
s President Kennedy's death and during the {nvestigation afterwards.
The retired employee recalled for this task conducted an extensive
review of all Mexico City files and materials held in Headquarters
or retired to Archives. The result of her research is found in
Tabs B and F. |

e 15. The file holdings in the Office of the Inpsector General
are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by

LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of

the Office of the Inspector General, as were parts of the AMTRUNK

file, also held by LA Division. These two activities are discussed
in Annexes D anq C, respectively. |
16. There were a limited number of interviews to clarify
specific points.
* k k k k& k % *
Detailed records of the research undertaken are held in the
respective components participating in this effort. Selected back-

up material for the final report is also held in the Office of the

Inspector General.
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SUBJECT: Comments on Book V of the Final Report of the U.S. Senate
Select Coomittee to Study Governmental Operations with
Respect to Intelligence Activities

v 1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the

Intelligence Agencies, presents a number of issues that address themselves

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a

series of presentations of how various investigative leads were handled,

and on the non-reporting of various Agency operational activities that
the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren
Commission inquiry.

é. A stated thesis of the SSC Final Report is that the operations
of the intelligence agencies against Cuba e*ercised a negative influence
o on the quality of their support for the Warren Commission investigation.
The following statements appear in the Report:

“It (the SSC Report) places particular

emphasis on the effect their Cuban opera-

tions seemed to have on the investigation.” .

Page 2.

"They (senior CIA officials) should have
realized that CIA operations against Cuba,
particularly operations involving the
assassination of Castro, needed to be con-
sidered in the investigation. Yet, they

directed their subordinates to conduct

an investigation without telling them of

these vital facts." Page 7.
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The significance of these statements, to the authors of the SSC
Report, is highlighted as follows:
“Certainly, concern with public reputation, . -
problems of coordination between agencies,
possible bureaucratic failure and embarrassment,
and the extreme compartmentation of knowledge
of sensitive operations may have contributed to
these shortcomings. But the pbssibility\
exists that senior officials in\both agencies
made conscious decisions not to disclose
potentially important information." Page 7.

A central feature of the rationale is the concept that if Caétro
had learned of these activities it would have provoked him into
retaliation against President Kennedy. The SSC Final Report makes
it clear that it feels this theory should have been perceived and
accepted at the time by the intel!igeﬁce agénéies {(not to mention
the Warren Commission) leading to a review of the various anti;Castro
programs to see what it might reveal. -

The provocation theory, in the specific form postulated by the
SSC Final Report and the presé, is of more recent vintage than the
perceptions that prevailed in 1964 when the Warren Commission was con-
ducting its investigation. There was a general concern in 1964 that

the USSR or Cuba might be behind the assassination of President

2
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Kennedy. This was based on a more broadly recognized understanding

of the tensions that existed between the Kennedy administration and the

Soviet and Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban

Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocative to
Fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs.
The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile
Crisis cannot be dismissed completely as t; how it might have been
perceived by a foreign power as a provocation. To note these events
serves only to remind the reader of the tensions well recognized at
the time. The SSC Final Report has elected to emphasize instead CIA
operational activity against Cuba as requiring specific attention.
This emphasis on CIA's Cuban operations as a possible sourée of
provocation of Castro represents the result of an evolution in percep-
tions. In response to it we undertook an extensive review of the

various operational activities against Cuba and Castro.

Organization for the Review

As there are no persons now in CIA who were directly involved
at a senior level in the investigation of 1964, it was felt necessary
to organize a fresh approach to the matter. The persons who, in 1963
and 1964, knew the details of the various operational activities are
no longer available, for the most part, to provide the current and
detailed factual familiarity that existed at the time of the investi-

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for
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the period preceding President Kennedy's death and the period following

it.

It was determined that a special research effort would be mounted
to review those Agency files that might relate to this problem. The
organization for this research is summarized at Tab A‘of this paper.

It required not only the meticulous review of all Cuban operations,
it necessitated careful analysis of the comtent and nature of the oper-
ations with special attention to their security. Files relating to the
Wafren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to
plotting against Castro. |

" The results of the efforts of tﬁose assigned to the task are
contained in this covering report and in the separate annexes to it,
Tabs B through G.

CIA has now conducted such a reviewl-- looking at “the other end"
of a possible chain of evidence, where things theoretically could have
started. This has produced no new evidence bearing on the assassination,
although it has produced the basis for new lines of specu]atipn. In
fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying
to fit facts to the provocation theory rather than being able to
identify evidence actually bearing on the assassination of President

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this activity

TRV IR Er |
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(whichever was under review) could have provoked Castro to order the

assassination of President Kennedy, had he {Castro) learned of it.

The SSC, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make

’ ;he AMLASH operation actually fit the theory for which the SSC's

presentation seemed to be tailored. (See Tab D.)

We have looked at other operational act%vities with the SSC's-
theory in mind, but have been unable to provide tangible substance
in support of the theory. In the final analysis the reviewer is
compelled to fall back on the evidence. A &ide variety of theories
can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones.
Not all of them are susceptible to conclusive answers; the primary
poésibi1ity of finding such answers was lost with the death of Lee
Harvey Oswald. The fact is that the Warren Commission considered the
possibility of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi-
dence of it. Were it known at the time of the Warren Commission, it
would have been reported and dealt with then; that it was not is a
simple reflection of the fact that it did not exist at that tihe in
the minds of Americans knowledgeable on the subject. To hold dif-
ferently would be to accept uncritically a social paranoia often
prevalent today, which would hold that a significant number of
government employees could engage in such a well-disciplined con-

spiracy to suppress evidence.

vegrag



Operations Against Castro

The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a

capability to join dissident elements among the Cuban leadership into

~ a group that could oust the Castro regime. It was conceived by Cuban
exiles and sold to the Kennedy Administration, which assigned it to

CIA. The program was very slow in developing substance and momentum,

wz?ﬁ litt1e _concrete progress during President Kennedy's life. At a
later date, in 1965, it was believed to be compromised and CIA withdrew
from its association; the key members were arrested later and tried in
Cuba. There are basic questions about the‘security of the activity
from-its inception, due to the involvement of personalities who are
suépected of having pro-Cuban sympathies, including possibly having

been foreign agents. While the suspicions cannot be verified, the

reservations are sufficiently basic to consider the possibility that
Castro knew of the operation from its earliest days. Its long range
objectives--the overthrow of Castro and his regime--would have been an

irritant to Castro; its inability to develop any substance and momentum

until long after President Kennedy's death suggests that it is unlikely

that it, of itself, would have moved him at that time to resort to
assassination in retaliation. This is discussed at Tab C.

Operation AMLASH centered on a‘high-1eve1 Cuban official, AMLASH/1,
who had expressed his opposition to Castro and to the Castro regime.
The SSC Final Report undertakes to demonstrate that the operation planned

Castro's assasﬁination during the period preceding the murder of

PEm T
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President Kennedy; to the contrary, a full review of the _Operation

shows that pr1or to the Pres1dent s assass1nat1on not only had CIA

R SN rersni

(not‘agreed to give any support to AMLASH/1, but had f;gecte& his

proposa]s to assassinate Castro. When evidence supporting this view

was offered the drafters of Book V of the SSC Final Report, it was
dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The SSC
Report, instead, having asserted that assassination was the character

e of the operation at that time, then undertook to show that AMLASH/1
e was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot.
Alternatively, it suggested that he may have been acting for Castro

as a provocateur, to lead the United States into a plot against
Castro's life which in turn was then to provide Castro with the
justification to order President Kennedy's assassination. In either
wasd event, had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and

CIA he would have known only that there was an inconclusive association

that certainly had not progressed to the point that it constituted the

basis for.the postulated provocation. This is discussed in some detail

at Tab D of this paper.
The SSC Final Report discounts (at page 68) the possibility that
actual plotting by CIA with the criminal syndicate served as a source
for provocation for Castro to have President Kennedy murdered. There
are new considerations that developed in the course of the present
review that throw more light on the role of the criminal syndicate,

but they do not provide a basis.for taking issue with the judgment of

Wy the SSC Final Report, which dismisSed the activity as having provided
| Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab C.
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Items Selected by the SSC for Critical Comment

The SSC Final Report picked out a number of selected subjects for -
treatment in support of its criticism of the thoroughness of the in-

vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do with

. the allegations in Mexico City by a man designated as “D". These al-

legations were demonstrated conclusively by the Warren Commission to
have been false; why they are discussed at all in thé SSC Final Report
is a question in itself. In another instanée, réfekence is made to a
reported five-hour delay of a Cubana flight‘from Hexico City, awaiting
arrival of a private aircraft with a mysterious passenger; not only
was the Cubana flight on the ground for four hours (in contrast to -the

alleged five hour delay in departure) it departed an hour before the

@llggﬁg_arnixgl_gﬁxgggWgrjggﬁg_gjgg[gfg;_ After_CIA reporied on a
Cuban-American who departed on another Cubana flight, the FBI investi-
gated the man extensively, as is revealed by the informati;n available
for use in the SSC Final Report; a single report that caused him to be
dramatized is so full of errors as to be highly suspect, essentially
being placed in doubt by cther evidence in the record. In another
instance considerable emphasis was given by the SSC Fina] Réﬁort to a
cable from the Mexicq City Station, replying to a 23 Hovember 1963 in-
quiry from CIA headquarters asking for reports on contacts with certain
named Soviets. Tﬁe true name of AMLAﬁH/H was given in the Mexico City

reply, but not as having had contact with the Soviets -- which was the

purpose of the inquiry -- but as the subject of a meeting in December
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1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet, concern-
ing a press conference to be held in Mexico City by AMLASH/1 in February
and March 1961. AMLASH/1's name could have been omitted from the cable

altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about

. persons having contact with Soviets is concerned. In any eveﬁt, the

meeting in December 1960 was prior to President Kennedy's inauguration,
‘which removes it yet further from any possible relevance to the subject
matter. It really is not difficult to understand why the reference to
AMLASH/1's name did not lead to detailed research about him. This is
discussed further at Tab D. '
Conclusions

Basically, the research effort for the present paper produced two
general conclusions. <f?;§ET

/}t@gﬂ§§§mgjp§]‘Rgpgrgrcontains numerous
fggtga} errors, both in the extensive treatment of a selected opéfa-
tion (AMLASH) and in a number of separate incidents that it presents.
G%%?ﬁa:;whfle one can make the point in principle that the Warren
Commission could well have broadened its review to include the anti-
Cuban programs of the U.S. Government, in trying to make the case for

that concept Book V of the SSC _Final Report went to such lengths in its
treatment as to detract from the point at hand. It is difficult to

—

characteri;;'it more generously.

In a very real sense, the SSC Final Report has compounded the
problem of public perception. On a flawed presentation it has accused
the intelligence agencies of derelictions and worse. While it has
reinforced the public sense of unfinished business yet to be done, it

has so badly beclouded the issue as to have done a disservice to
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future attempts at objective and dispassionate inquiry.

While one can understand today why the Warren Commission limited
. its inquiry to normal avenues of investigation, it would have served
| to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader
view of the matter. CIA, too, could have considered in specific
terms what most saw then in general terms--the possibi1ity‘of Soviet
or Cuban involvement in the assassination because of tensions of
the time. .It is not enough to be able to ;bint out erroneous
criticisms made today. The Agency should have taken broader
initiatives then, as well. That CIA employees at the time felt--as
they obviously did--that the activities about which they knew had

no relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place

of a record of conscious review. The present research effort has

undertaken to conduct such a review; it is noted that the findings

are essentially negative. However, it must be recognized that CIA

cannot be as confident of a cold trail in 1977 as it could have
been in 1964; this apparent fact will be noted by the critics of
the Agency, and by those who have focund a career in the questions
already asked and yet to be asked about the assassination of

President Kennedy.

10




. g?ﬁ;}‘{;{ . ( 4 AUG 1975

TERMS OF REFERENCE
FOR REVIEW OF

ISSUES RAISED IN

="

N BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE

FINAL REPORT

l. The Schweiker Subcommittee has two basic theses--
(1) the general idea that the intelligenée community-~primarily
CIA and FBI--did not undertake a full review of the possibility |
of Cuban involvement in the assassination of President Kennedy,
and (2) the idea that CIA activities against Cuba were provocative
and may have led to the assassination of President Kennedy. The
former by itself is not too difficult a problem to address. Either
- there was or there was not an extensive intelligence collection
program to ascertain all possible information on the subject.
Either there was or there was not an exhaustive review of all
information in the Agency that might in some way relate to this
. question. Either the Agency did or did not report what it had
L to the Warren Commission for further inquiry and review.

2. The second portion of the Subcommittee's presentation
is somewhat more diffuse and complex. By way of general back-
ground it summarizes Agency and U, S. operations against Castro's
Cuba. There is an inference--almost subliminal--that these
general activities were provocative. More specific, however,
is the detailed treatment of the AMLASH operation as an activity
that the report suggests could have provoked Castro into retaliatory
action against President Kennedy. The failure of CIA to report
this to the Warren Commission, .in the context of the provocation
theory, is advanced as a failure to report relevant information.
Detailed treatment of the operation is given in the report in
support of the thesis.
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3. The issue of operational activity that could have provoked
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy cannot
be restricted to the AMLASH operation. In itself it may be one of
the poorer examples of something that might have proven so pro-
vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against
President Kennedy. There were other operations with the un-
qualified objective of killing Castro. These contrast with the
AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear and
in which the sequence of events throws considerable doubt on the
Subcommittee's treatment of the activity in this respect.

a. The following questions are intended to serve as
a guide in a records review of the extent of the Agency's
investigation prior to the end of the Warren Commission.

e » (1) What collection requirements were issued to
the field with regard to Kennedy's assassination?

- (2) What follow-up of these requirements was
there during 1964?

(3) What form did the follow-u;} take?

(4) Identify and describe the records with regard
s to this activity.
L
(5) What reporting was there from the field in
response to Headquarters' reqmrements"

(6) What dissemination and review was this .
reporting given?
_ (7) Was dissemination made on this reportmg to
the CI Staff?

(8) Was this reporting given to the Warren Commission?

(9) What review of Headquarters' material was
ordered through 1964?




14-00000

(10) What were the parameters of these instructions?
(1) What responses were there and where are they?

(12) What evidence is there that the 'provocation"
theory was considered during the Warren Commission
enquiries, either in CIA or the Warren Commission?

(13) What action was taken with reference to this
concept as a basis for reviewing relating Agency programs?

(14) What records are there on this and where are they?

"(15) Were there any efforts made to develop an
Oswald/Cuban connection?

\ . A *

(16) What form did they take?

(17) What exchanges were there with the FBI on this
subject?

(18) What action developed from these exchanges?

(19) What records are there on these exchanges and
where are they?

(20) To what extent were elements of the Agency
other than the CI Staff and LA Division involved in-in-
vestigating the assassination during theé Warren Commission
tenure?

{(21) What is the total CIA information on the two
flights from Mexico City to Havana?

{22) What was done at the time to develop further
information on this matter?

(23) Can further information be acquired on this
matter now?
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(24) What is the total CIA information on ''D"''?

(25) Is further information on '"D' needed in view
of the SS5C Subcommittee reference to it?

(26) What information does CIA have on Oswald
FPCC relations?

(27) What does CIA know about the New Orleans
training activity and was anything provided on this to
the Warren Commission?

(28) What is the total CIA information on "A"?
R (29) Who is the man photographed in Mexico City?

(30) What is the CIA information on the 4 Décember
1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba?

(31) What is the total CIA information on Cuban
assassination policies and programs up to November 22,
1963?

(32) What is the total CIA information on Castro's
7 September 1963 statements re retribution?

(33) Does the testimony before the SSC of CIA
employees contain anything on the above questions?
If so, what?

b. On the subject of possible provocation for the
assassination plots against Castro, each of the known activities
should be reviewed to the extent possible in order to determine
any additional relevant information on this plot.

(1) What is the total information on the plots involving
the criminal syndicates?

(2) Who was witting of the planning for the syndicate
operation? '
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(3) Are there current considerations on the syndicate
operation not faced previously (e.g., a former Office
of Security officer may have knowledge that was not
surfaced in the interviews with him with the SSC or
Agency personnel. Additionally, a former LA Division
career agent may have some insights that could throw
light on one of the operations).

(4) There are a couple of cases based on agent
traffic (reported to the SSC during the study of alleged
assassination plots) indicating plans during the Bay of
Pigs period to shoot Castro. What is the total CIA
information on these? *

(5) What is the significance on the subject of
provocation in the book given Senator McGovern by
Castro?

(6) While the AMLASH operation is subject to fairly
detailed reconstruction from a very complete record,
there are points that should be addressed particularly,
because of their treatment in the SSC Subcommittee report.
For instance, is there significance in the fact that CIA
contacted AMLASH/1 in September 1963 after such a
long time? Or was it simply that this was the first time
the opportunity had presented itself since earlier meetings?

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1
when making plans for the 22 November meeting?

(8) What was the security of the relationship with
AMLASH/1 during the period preceding the assassination
of President Kennedy?

(9) In what time frame was Fitzgerald's Executive
Officer speaking when he stated his judgment that the
AMLASH/1 operation was an assassination plot?

e pnn g
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c. What other action might CIA have taken in connection
with the investigation? An effort should be made to list
these, including consultation with surviving officials to
determine not only what they considered the requirement
at the time, but what was omitted and why.

. 4. In conclusion, these '"Terms of Reference'' undertake

to address the entire question of possible provocation of U. S.
policy and CIA programs in the period preceding the assassination
of President Kennedy. An aspect of this is the SSC Subcommittee's
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy, which,
therefore, should have been reported to the Warren Commission.
Just as importantly, the final paper should reflect findings in the
area of what the Agency did in response to Warren Commission
requirements (both stated by the Warren Commission and those
‘that could bave been conceived by the Agency), and how it pursued
these lines of action and reported them to the Commission. This
will include consideration of specific new and unanswered questions

_raised in the Schweiker report

S. D. Breckmndge v&
O/Inspector General

AN

Robert Wall
CI Staff -

y
ey » 3

William Sturbitts
LA Division
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~ CONFIDENTIAL

CIA's Performance on the Inquiries

Book V of the SSC Final Report challenges'the performance of the

intelligence agencies during the Warren Commission-inquiry, empha-

sizing things that it feels should have been done but which it assérts

| were not.
oo It is correct to say that CIA has not produced evidence or

analysis that addresses every theory that h?s been advanced over the

years. A record of the vo1ﬁme of CIA reporting to the FBI and the

Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every
; theoretical question that can be conceived cannot be answered con-
clusively; there simply may be no. evidence at all, or if there is
evidence somewhere it may not be accessible. The issue is what the

intelligence agencies did -- in the présent instance, what was the

performance of CIA -- with Book V of the‘SSC FinallReport portraying

TR

a pattemof neglect or avoidance that is not supported by the record.

CvEmieias s

The SSC Final Report'offers a number of separate subjects in

support of its case:

St Bt o8 2

a. It refers to an allegation by a person identified as’
"p" (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and
saw Oswald being handed money in Mexico City.for the purpose

of assassinating President Kennedy; this was proven false, both

- B0 NpiBiens ol e e

by polygraph and by determining that Oswald was in New Orleans
instead of Mexico City at the time the incident was supposed to

have occurred. This subject is treated in a confusing and in-

B s W

: (:} - conclusive manner in fhe SSC Final Report.

CONFIDENTIAL
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b. A considerable portion of the Report is given to the
AMLASH operation. The operation is described‘inaccurately.
The Report assigns it characteristics that it did not have during
the period preceding the assassination of President Kennedy, in |
order to support the SSC view that it should have been reported
to the Warren Commission. This is tréated in some detail at Tab D
of this report.

¢. Space is devoted to tw§ airérafﬁ’flights'from Mexico
City to Havana,'on 22 November and 27 November (see pages 60-
63). The first of these flights, as described in the SSC Repbrt;
is based on an inaccurate report about a delay of the 22 November
flight to meet a mysterious private aircraft; the correct story
removes the basis for the inferences of the SSC version. The
second of these flights had to do witﬁ a man whose significance
arises from a patently erroneous report; the FBI investigated him
thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the SSC

Final Report.

These eXamples illustrate the problem of commenting on the SSC Final
.Report, the question becoming that of how to deal with Congressional
- criticism presented on the basis of inaccurate factual perceptions.

To treat the problém it was felt necessary to review the record in-depth

and to report the findings, whatever they are.

Recognizing the possibility of error or oversight in 1964--both

on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was given

to courses of action CIA might have taken to throw some 1ight on the

COI:.’ NTIAL‘
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questions as understood at the time, as well as considering those
questions that have developed since then. 'vha: would be the areas of
inquiry? Oswald was an obvious subject of Tmuestiigation.

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent
to his return to private life from the Merine Zzras in September 1959,

These overseas adventures were aporopriate “or CIA zttention. The

first of these overseas trips was when he wert =3 the Soviet Union in

October 1959 from wh1ch he returned 1n uune T26Z. The second of these

trips was when he went to Mexicg City in Tazz Serzamder 1963, from
which he returned in early October 1963.

In addition to these two areas of okvicus stect¥ic inquiry for CIA,
there is the problem of general foreign intzs"7{zence collection that
might in some way produce information on the suirisct. The SSC Final
Report adds to these considerations ogerz:icns meing conducted by CIA
as part of a general U.S. program against the Cas~ru regime. These

four general areas of inquiry are covered belaw.

I. Travel to and from the USSR 15531350

On 26 November 1963 a cable was sen: & Zar~s, 3ome, Madrid,

' Brussels, The Hatue. _omZon, and Ottawa

giving biographic information on Lee Harvey Tswa :. [t noted his
discharge from the Marine Corps in Sestamber 735 amd his travel to
the Soviet Union in October 1959, including s«atzhy dZetails as to his
employment and marriage while in the USS?. Tne 35Tz requested:

"any scrap information which tesrs in Z~esident's

assassination....”

$ad

\f)_"
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On 27 November the various addressee stations replied, with

-and London providing additional details on the travel of

Oswald to the USSR. Additionally, London reported that a British
journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959
there was a U.S. gangster there by the name of Santos, who was living
in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source
stated that Santos was "visited frequently by another American
gangster named 'Ruby'." (See pages 24—-25, Tab C.)

Also on 27 November Ottawa reported the "delight" of the Cuban
Embassy staff over the assassination of President Kennedy although
the staff was instructed to “"cease looking happy in public," in
conformance with instructions from Cuba to "govern their actions by
official attitude of Govt to which they accredited."[:::::::bn the
same date, reported that the Soviets were shocked, blaming the
assassination on extreme right-wing elements. Otherwise, the initial
responses produced no other information.

On 29 November The Hague and Frankfurt were queried about Oswald's
travel back from the USSR. This query was followed on 2 December by
a similar cable to Berlin, Frankfurt, Bonn and The Hague. Various
reporting produced details about the travel of Oswald and his wife
from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the
United States in June 1962.

The other stations involved in these inquiries had no traces or

information on Oswald; liaison services were also queried without
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detailed results although there were some technical operations'that
produced peripheral information about the reactions of various groups
under inteliigence surveillance. Considerable exchanges were held
with the Warren Commission on Oswald's Soviet record and its possible

significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald's

assassination of President Kennedy. Bock V of the SSC Final Report,

in not criticising the Agency's performance in this aspect of the
investigation, seems to have accepted it as adequate, and it will

not be detailed here.

II. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963
| The visit by OSwald‘to Mexico City, in his attempt to get .
visas for travel to the Soviet Union and Cuba, has received extensive
attention. The details concerning the coverage of Oswald's visit to-
Mexico is treated in another annex to this paper (Tab F). The concern
felt by all initially for the'possible significance of Oswald's visit,
and his contacts with the Cuban and Sbviet embassies, was obvious at
the time. The following statement is in a cable to Mexico City on
28 November 1963: |
| "We have by no means excluded the possibility
that other as yet unknown persons may have
been involved or even that other powers may
have played a role. Please continue all your
coverage of Soviet and Cuban installations

and your liaison with Mexicans."
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The allegations made by "D," about having seen Oswald taking money
from Cubans in the Cuban embassy in Mexico City, received intensive
attention from CIA and the FBI, working together closely on the matter,
and with the Mexican authorities. This was demonstrated conclusively
to have been a false allegation. Oswald was in New Orleans at the
time of the reported incident, and the person making fhe allegations
was demonstrated by polygraph to have been lying. After the allegations
by "D" had been demonstrated to be false, Headquarters made the following
statement to the Mexico City Station on 1 December 1963:

"P1s continue to follow all leads and tips.

The question of whether Oswald acted solely

on his own has still not been finally resolved.®
Again, on 13 December 1963 the Mexico City Station was cabled as
follows: |

"Plse continue watch for Sovief or Cuban réaction

to investigation of assassination, evidence

of their complicity, signs they putting out

propaganda about case. FYI only, Soviet Intel

in India had letters sent to [U.S. Government]

leaders demanding full investigation of case."
On 17 December 1963 Headquarters forwarded a dispatch to the Mexico
City Station stated as follows: |

"...Mexico City has been the only major

overseas reporter in the_case. tlhile this

partly dictated by the facts of Lee Oswald's

T o

f"i

o e

SENTIAL

P —

Ly
: .)
y S

1-5]

|



410000
e

E
2
H
!
i
i

CORFIDENTIAL

1ife, we have not overlooked the really out-
standing performance of Mexico City's major

assets and the speed, pre;ision, énd perception
with which the data was forwarded. Here it was
relayed within minutes to the White House,
[Department of State] and [the FBI].

"Your LIENVOY data, the statements of Silvia

DURAN, and your analyses were major factors in

the quick clarification of the case, blanking

out the really ominous spectre of foreign backing."

Essentially, Oswald's visit to Mexico City was investigated as

thoroughly as possible, producing no evidence there of Soviet or

Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything,

events during Oswald's visit there are more subject to being_seen as

cbunter to such a possibility, given his troubles with both Cubans

and Soviets. We do not offer this thought as the final word, but more

simply that if it bears on the subject at aT] it is inconsistent with
specu]atlon that he had some special re]ationsh1p with either nation.

It is noted that various allegations have been made in the press
fn connection with the House Select Committee on Assassinations
inquiry concerning CIA informatfon regarding Oswald's Mexico visit;
these are commented on at Tab G.

I1I. General Collection Requirements

On 22 November 1963 all CIA stations abroad received a cable
from Headquarters with the following statement:

VAR T e ey o,
Ci !_=‘.-., .4.'j>..g
W B e b of ems d 8 83 e
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"Tragic death of President_Kennedy requires all

of us to look sharp for any unusual intelligence

developments. Although we have no reason to

o < eyt i o .

expect anything of a particular military nature,

all hands should be on the quick alert at least

for the next few days while the new President

o takes over the reins.”

| It is appropriate at this point to observe the general reaction
to be expected from such a communication. Without any leads, other

than those arising from Oswald's identification, the requirements to

field stations were necessarily general. General reporting can be
stimulated by general requests, if there is something to report, and

this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence

e MR e etheN b e VLSS fmt sart

assets and 1iaison services overseas are quick to rea]1ze the signifi-
cance of important information and will report it on their own initiative.
It is significant, in the light of these considerations, that there has

. been the most limited reporting on the subject. Were there relevant

EPIRC N

or significant information on the subject it would have been reported

either in responses to the expression of general interest, or

badwhe

spontaneously, if such information was known to Agency sources.
If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved,

one must accept the likelihood that his fellow conspirators would not

 SRER{GRAIPIATIR irRreny ¢

have shared their know1edge beyond the narrow circle of those d1rect1y

; ‘ Jdnvolved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously
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would be nothing to report 1n’the first plaée. The absence of‘concrete
reporting seems to serve, regafdless of which is the case, as the basis
for the apparent SSC view that no collection effort was undertaken.

As has been noted above, there were initfal CIA collection re-
quirements to the field. What they could be realistically expected to
produce must be related to whether there was any information to collect.
at all, and 1f so whether it was accessible. The requirements were issued,
but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who-
what-where-when-how information that typifies intelligence collection
reporting. A reflection of the basic nature<;f the problem is found in
the Headquarters cable to Mexico City on 17 December 1963 (note above)
which contains the following comment about the 1imited reporting from
other stations: |

| ", . . this partly dictated by the facts of Lee
Oswald's life. . ."

The SSC Final Report speaks in rather unqualified terms at page 10
about the resources of the intelligence agencies, including a description »
of fan extensive intelligence network in Cuba," suggesting that it was
only necessary to ask to get. It is correct to say that there were

sources in Cuba able to report on events, such as troop movements, but

~ there were no penetrations of Castro's inner circle, where any infor-

mation on the subject in question would exist. The distinction apparently
was missed -- or ignored -- by the authors of the SSC Final Report. As
stated by the Miami Chief‘of Station, quoted at page 58 of the SSC Report:
” “Now if you are referring to our capability to conduct
an investigation in Cuba, I wouid have to say it was
limited."”

This does not mean that such assets as there were did not have reporting

9
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requirements levied on them, in fact, there was considerable activity

in this respect. In the course of the present review a number of case

officers at the Station during that period have described the frenetic

activity in this respect. The characterization by the Chief of Station
as to passive collection by CIA -inside the United States should not be
extended to apply to what was done with reporting assets outside the .
% United States, as the SSC Final Report attempts to do at the bottom of
page 58. . | '

The SSC Final Report ﬁas undertaken to paint this in very‘different
terms than the recokd.supports, The extensive reporting tb the FBI

~and the Warren Commission provides a truer reflection of the level of

PR

activity by CIA (see Tab E), even if its’éources did not bear on every

IV “"Unpursued Leads”

i .

% (:? question. that has been conceived since then.
ﬁ _

i

At pages 60-67, in Book V of the SSC Final Report, there is a section
that addresses leads that were felt to not have been followed by the

intelligence agencies. This follows the section on CIA's Performance

on the Inquiries. This section first addresses two Cubana flights to

Havana from Mexico City on 22 November (the date of President Kennedy's
murder) and 27 November 1963, ra1s1ng questions about passengers reported

to be aboard those flights.

PR Latan et o Bt e Ares

By way of background it is noted that during that period Cubana

S

flights traveled on a round trip basis between Havana and Mexico
City every other day. More specifically, there weré flights at this

time on 22 November, 25 November and 27 November. The flights on

10
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22 and 25 November to Havana were passenger flights, while the one
on 27 November appears to have been essentially a cargo flight, with
one passenger, the man referred to in the SSC discussion. A1l flights
to Havana apparently carried some freight.

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable
reports to Headquarters. There was oneé&é}iqiérai]CIA surveillance
team (LIFIRE) that observed arrivals and departures of Cubana flights,
reporting any unusual incidents and providing copies of flight manifests.
Theiﬁgxfgénvauthorities‘also had a surveillance team of its own at the
airport, which provided photographs of passports and also provided copies
of passenger lists. Additionally, a telephone tap operation (LIENVOY)
against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with
the Cubana office and the Mexican Airport Control Office.

The 22 November 1963 Flight

At pages 30, 60, 61 and 103 of 300k V of the SSC Final Report,
reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from
Mexico City to Havana the evening of President Kennedy's assassination,
22 November 1963. The SSC Report describes the delay as being from
6:00 P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect
of the report was that the reported delay was to await arrival at
10:30 P.M. EST of a private twin-encined aircraft, which deposited
an unidentified passenger who boarded the Cubana aircraft without customs
clearanceiand traveled to Havana in the pilot's cabin. The SSC Final
Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring

further into the matter.

1
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Book V of the SSC Final Report states that CIA could not explain,
at the time of the writing of the SSC Report, why there was no record
of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori-
ties were asked about the reported flight delay, although thgré was no
recorded response. The current review revealed additional infofmation
from the surveillance noted above, which bears directly on the subject.

In reviewing that information below, it is noted that the conversion

.of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSC Final

Report tends to distort the time perspective sdmewhat. Mexico City
times are used in the following discussion. ‘

The LIENVOY transcripts record a series of discussions about the
status of the 22 November flight--when it was to arrive and when i;
departed. These records show that the flight arrived at the platform
at the airport at 1620 hours Mexico City time; presumably it landed
a few miﬁutes.ear1ier. At one point prior to arrival of the aircraft,
one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due
at 1630 hours and "it will go" at 1730, suggesting a quick turnaround
that would have reduced unloading and loading. time, as well as
servicing, to a relatively shortﬂperiod. However, the key report on
the departure of the aircraft was anstatement at 2040 hours that the
aircraft had taken off five minutes earlier, i.e., 2035 hours.

The following facts stand out, in contrast to the presentation in
the SSC Final Report: |

1. The Cubana flight was on the ground in Mexico City

for a total of four hours and about ten minutes. It was not

12




delayed five hours, as alleged. | '
2. The Cubana flight took off at 2035 hours Mexico City

time, 55 minutes ahead of the alleged arrival at 2130 of a
private flight with a secret passenger. This also contrasts
further with the alleged departure time of the Cubana flight,
which the report stated to be 2200. Actual departure preceded

substantially the reported arrival of the aircraft for which it
allegedly was delayed. . ‘

In view of the surveillance coverage of the Cubana flight, it is
very doubtful that the alleged activity involving the private twin-
engined aircraft and passenger would have gone unnoticed or unreported

had it occurred. Personnel in Mexico City at the time were aware of

these sources and probably knew the above facts, feeling no need to

follow further.

The report in question was in error, and misled the SSC in its

summary of the matter.

‘ é The Passenger on the 27 November 1963 Flight

At pages 61-63 and 104, the SSC Final Report describes in cbn-
siderable detail information concerning a Cuban-American who came to
the attention of the CIA andlthe FBI in the period following the
assassination of President Kennedy. The introductory comments of the
SSC Final Report state that: -

" . one source alleged that the Cdban-American
o] ~ was 'involved' in the assassination."

13
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The SSC Report states that the CIA reported the cése to the.FBI “almost
immediately,“ but thaﬁ the Bureau did not conduct a follow-up investi-
gation "as part of (its) work for the Warren Commission.” Further
down the same page the SSC Report states that "(t)he FBI did investi-
gate this individual after receiving the CIA report of his unusual
travel." At page 63 the SSC Report observes that "...the suspfcious |
travel of this individual coupled with the possibility that Oswald had
contacted the Tampa chapter (of the Fair Play for Cuba Committee--FPCC)
certainly should have prompted a far more thorough and timely investi-
gation than the FBI conducted..."” We do not know just what the Bureau
did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon-
sistencies in the SSC Report noted above, but the SSC Final Report
contains considerable detail about the man, presumably reflecting the
results of FBI inquiries. |

While this sgction of the SSC Report is directed primarily at the
FBI, we reviewed.tﬁe reporting because of CIA's initial role in reporting

about the man. There is also one implicit criticism of CIA, which will

‘be noted.

Book V of the SSC Fin;l Report has the following summary statement
at page 104, in the chronology section: '
"December 5 - Mexico Station cables that someone who
saw the Cuban-American board the aircraft to Havana
on November 27 reported that’he 'looked suspicious’..."
At page 61 it states that there "is no indication that CIA followed-

up on this report (that the man was "involved in the assassination"),

14
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except to ask a Cuban defector about his knowledge of the Cuban-
American's activities.”

The presentation of this matter in the SSC Report contains éome
inq;curacies. First, the Mexico City Station did not cable Washington
that the man "looked suspicious.” There was a cable, dated 5 December
1963, but it reported that the man had "crossed at Laredo, Texas on
23 Nbvember," that he registered at a certain hotel in Mexico City at
a certain time on 25 November, that he chetked out of the hotel at a
certain time and departed for HaQana "as only passenger on Cubana
flight on night 27 November," and that there was a good photograph of
him taken at the airport. This was followed by a dispatch the same.
date, repeating the basic information in the cable, enclosing the photo-
graph, and containing the following crybtic statement: |

“Source states the timing and circumstances surrounding
Subject's travel through Mexfco and departure for Havana
are suspicious.”
This comment is cryptic, at least, and--given that dramatic moment in
history--doubtless reflects a preliminary comment of a person who
was on the alert at that time for anything that might be construed as
possibly unusual. The above quotation was the Station's actual report
of the observation by the'source, and is what was réported to the FBI;
it differs from the'Quotation in the SSC Report. There was an internal
memo in the Station that was eveﬁ more cryptic, but Which was in the

nature of an informal reminder, which stated that the man was reported

15
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to have "looked suspicious"; but this formulation never found its way

into the more careful statements that usually characterize official

reporting. The point is that the observation was cryptic and impres-

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic
activity or final conclusions.

There is one piece of reporting that could confuse those reviewing
the record, but which is essentially resolved when considered in the
context of known facts. On 19 March 1964, Monterrey Base cabled
that a source of a local (Monterrey) "agent of the federal judicial
po1ice"'had information on a man; the description seems to have the
same Cuban-American in mind. The following should be noted about the
report: it misspelled the man's name; it offered a bare statement
that he "was involved in Kennedy assassination"; it states that he
entered Mex%co "on foot" from Laredo; Texas (according to the SSC Final

Report, the FBI concluded that he entered by automobile); it asserts

. that he stayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and

times of his registration and check-out at a specific hotel in Mexico
City, where he stayed, were known); it gave aﬁ incorrect number for his
passport; and, it stated that his Mexican tourist card was issued

in Nuevo Laredo (when it was known to have been issued in Tampa,
Florida). The report, on its face, was factually insorréct on a number
of known points. The source pétently was extensively misinformed, the
hard facts of his report being in error. The Chief of Base at the time,
when queried about the repokt in the course of the present review, could

not recall it.
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There 1s one additional aspect of the matter, in which tﬁe
record i.s confused. If we are to comment negatively on the pre-
sentation by the SSC in its emphasis on report, we must point out
that the Mexiéo City Station's response to the Monterrey report
contributes to such confusion as may exist on the matter. When
Mexico City received the Monterrey cable the Deputy Chief of
Station rep]iéd that the information in the report "jibes fully
with that.provided Station by (Mexico City source) 4 December 63."
It did not jibe in most respects, other than the date and place of
ent}y into Mexico. The mistake of that cable cannot be exp]ained
today, but wrong it obviously was. If does, however, serve to
highlight the basic unreliability of the report and indicate how
it should be considered responsibly.

Implicit criticism of CIA's not collecting morelinformatibn
on the man is not well founded. It had no real sources with access
to information concerning him; when a defector from Cuba became
available with such infbrmation he was queried and the results

were provided the authorities.
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CIA Operations Against Cuba

The SSC Final Report speaks of operations against Cuba and the
Castro regime, and contends that they should have been reported in
detail to the Warren Commission as part of the subject matter that

it consciously took into consideration. A case can be made for

specific considerations of these various activities by the Warren

Commission, at least as part of the unique background of the times;
it might have provided it additional investigative leads. However,
to advance the general thought is not to discard the usual tests of
evidence that must still control how the findings are treated.

It should be noted that at the time of the Warren Comhission
inquiry there was no secret about the tensions between the Kennedy
Administrafion and the Castro regime. Book V of the SSC Final
Report refers briefly to some of the more dramatic events, such as
the Bay of Pigs in April 1961 and the Missile Crisis in October 1962
(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totalify of American
policy and practice ﬁuSt have'appeared threatening to the Castro
regime, and most certainly must have been considered by it as pro-
vocative. |

Additional U. S. policies and programs that could have been

viewed negatively by Castro were the breaking of diplomatic relations,
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economic and political sanctions, paramilitary operations (whi;h re-
ceived recufring publicity in the press), as well as a variety of

covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963

President Kennedy -- four days before his death -- delivered a major

policy address in Miami, accusing Castro of having betrayed the Cuban:

revolution; at the time the press,.rgported]y on the basis of what

"White House sources" said about it, viewed it as a call for the Cuban
people to overthrow the Castro regime. ) |
The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who
conducted their independent operations against the Castro government.
Some of these exiles had the §upport of CIA, as well as from other

elements of the\U.S. Government, and still others had support from

private sources. With or without official U.S. support these exiles

spoke in forceful Latin terms about what théy hoped to do. The Cuban
intelligence services had agehts in the exile community in America
and it is likely that what they reported back to Havana assignéd to
CIA responsibility for many 6f the activities under consideration,
whether CIA was involved or not.

We do not know the extent)to which the Warren Commission took
what might be characterized as "judicial notice" of the tensions
between the two governments and their leaders; it certainly was in

the public domain. That consideration was given the possibility of

fra-
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Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret, clearly
reflecting a recognition of the question at the time. That a request
was not made by the Warren Commission, nor volunteered by the intel-

e S Attt e s e

liggnce agencies, for extensive rgyigw of all Cuban operations is being

faulted today. Yet, in the 1ight of understandings at that time, it

could well have appeared to members of the Warren Commission and its

staff as not directly relevant, in fact, to the specific issue of the

.murder of the President. In the absence vf evidence to the contrary

a case could still be made for that view, a]though the evolution of

public perceptions probably would not accept it without reservation.
The SSC Final Report has fixed on the Cuban operations of the

fntelligence agencies--primarily those of CIA--for special attention

in considering the question. Implicitly it accepts the theory that

~ there could well have been conspiracy in the murder of President

Kennedy, and that Castro could have been behind it, having been pro-
voked by depredations against Cuba or plotting against his own life.
Howevef, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it
had "seen no evidence that Fidei Castro or others in the Cuban govern-
ment plotted President Kennedy's assassination in retaliation for U.S.
operations against Cuba."

In response to this perception, conveyed in Book V of the SSC

Final Report, we have conducted é major review of Agency files (the
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organization of that effort is discussed ai Tab A of this report). This
was for the express purpose of identifying any sepérate'activities'that
could have provoked Castro to order the assassination of President
Kennedy had he learned of them, and to evaluate their security.

" Today, in 1977, it is difficult to reconstruct exactly everything
that did and did not occur in the'cburse of the Warren Commission in-
quiries in 1964. Not all that happened is.a matter of record. For
instance, in CIA at that time there were many individuals assigned to
various aspects of Cuban operations. They were familiar in detail with
those activities._with what they were and with their strengths and
weaknesses. They doubfless made numerous conscious but unrecorded
judgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera-
tions of the Warren Commission. Had they been aware of any aspects of
those activities that may have related to the assassination of the
President it is safe to say it would have been éurfaced in some way.
Nhile CIA produced considerable material for the investigation (see
Tab E) that more‘was not reported is a meaningful indication of what
was known then by those actually involved, as distinguished from.what
might be hypothesized at a jater date. To contend to the contrary --
which has been suggested by some -- would require a unanimous con-
spiracy of many American citizens, employees of CIA, many of whom

knew aspects of even the most closely guarded activities.
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Today, the knowledge of the persons involved directly in the
various Cuban operations in the period preceding President Kennedy's
death cannot be recaptured in the form that it existed then. Those
persons are scattered, their memories are blurred by time, and some
are dead. The SSC, for instance -- in its attempt to capture ele-
ments of the pést -- seems to have led some employees into expressing
opinions on subject matter they did not know in 1964, apparently in
response to representations by SSC staff members as to the facts; this
illustrates at best the difficultie; in resolving hypothetical issugs,
today, on a responsible basis. |

The SSC Final Report devotes considerable time to the so-called

AMLASH operation, which centered on a high'Cuban official who was

dissatisfied with the Castro regime. The Agency had only a tentative

relationship with this man during President Kennedy's 1ife, although

the SSC Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted
to present it differently. Because the case is discussed so exten-
sively in the SSC Final Report, it is treated in a separate annex in

this paper, at Tab D. The key point is that prior to President

Kennedy's death the relationship with AMLASH/1 was amorphous and

yigﬁout substance. Had Castro learned of it he could learn only that

there was a contact that had not developed to the point of an under-
taking. This will not be treated further in this section of this

discussion.
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In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report,

it has been felt necessary to review in depth all records of Cuban

operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964.
“3 The organization of the review is described at Tab A. It was not
possible to predict the form that information turned up by this
inquiry might take, and special care had to be exercised in the effort.

In doing this the "provocation concept" of the SSC Report was kept in

4 e AR e ety b 1 an e e mibe

mind. In the months that it took to éompltte this extensive review,
it is significant to observe that three areas of specific operational
activity were found that either might meet some of the requirements
of the provocation theory, or throw some furthef 1ight on issues

i already considered. To report this conclusion is not to dismiss the
original questions that faced the Harren.Commission as to whether

i | there might have been Cuban or Soviet connections with Oswald. That

such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but

o R L e

that the records of CIA, in such a review, do not add significantly

to evidence on the subject, is the conclusion of the present inquiry.

AP i oo

The areas of operational activity noted above can be described

briefly as follows:
1. Operations directed against the Cuban 1eadershib (AMTRUNK) .

R P N R T

2. Operations involving the criminal underworld.

3. Other reports of plans to assassinate Castro.
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Operation AMTRUNK

There {is one other general activity that was considered in the
course of the present research, which is discussed below. This

activity, AMTRUNK, was to develop a capability for splltting the

1eadersh1p of the Castro regime and eventual]y overthrow1ng 1t It

never reached the po1nt of 1mp1ementation, however, because it suffered

possible security vu]nerabilities, it is treated here even though it |
never materialized. In our professional Judgment this act1v1ty.

because of its failure to ever develop. substance, is not rea]ly rele-
vant to the question. It is included simply because it might be viewed,
by virtue of its security vulnerabilities, as fitting in part the
hypothesis of the SSC Final Report; it seemed better to include it than
try and explain at some later date why it was omitted, although the
reasoning should be apparent. If its inclusion in this report 15 subject
to question because of its lack of substance, perhaps it serves some
purpose in indicating how little turned up in the course of this
research to meet any of the rather loosely formulated provocation thesis
of the SSC Report.

In early 1963 there were Cuban exiles who wished to change the
direction that events seemed to have taken in Cuba. Two of them, Nestor
Antonio Moreno Lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper-
ational concept to overthrow the Castro government, which came to be
known as the Leonardo’?]an. Cayardo had been a public figure in Cuba,
who had no apparent role in the activity fo]iowing original inception
of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and Minister of Public

Works; as a Tawyer in Cuba he had been involved in only a minor way in

the anti-Batista movement.
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Moreno defected to the United States in April 1961, settling
in Miami where he associated with énti-Castro exiles. ‘Among his
associates was Jorge Ajbusziy Volsky, a Cuban citizen of Polish origin.
Volsky had been in prison in the USSR in the 1940's, and enlisted in
the Polish Air Force during WWII under the British Air Command. After
WWII he married a Cuban national, and for a pefiod opefated his own
business in Havana. Although avidly pro-Castro he‘reportedly was
imprisoned for a few weeks following the Bay of Pigs'invasion. As
he held a valid U.S. visa, he left Cuba, arriving in Miami in May 1961.

Cayardo and Moreno discussed the Leonardo Plan with Volsky. He,

~in turn, discussed it with Tadeus (Tad) Witold Szulc, a reporter with

the New York Times. Szulc had reported on Cuban activities for the

New York Times prior to the fall of Batista, during which time heAhad

"developed a wide acquaintance among Cubans; He was transferred to

the Times Washington Buread in April 1961, where he claimed to have
an entree to the White House through his'uncle, Ambassador John C;
Wiley. He also claimed to have a standing invitation for direct con-
tact with President Kennedy, Attorney General Robert Kennedy, and
McGeorge Bundy on matters concerning Cuba. While the ac;ua] nature of
this entree is not kﬁown ib CIA, it is through his intercession that
the Leonardo Plan gained goVernmentflgvel support and apﬁrova].

In early 1963 Szulc ar;énge& ;n-interview in Washington with
Mr. Richard Goodwin, a whfte House advisor. Volsky and Szulc then met
with Robert Hurwifch, a senior officia] in the Department of State,
who presented.thekc0ncept to the CIA with Department approval. CIA

assigned it to its Miami Station, where it became known as AMTRUNK.
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AMTRUNK was conceived as first identifying disaffected key per-
sonnel in the Cuban armed forces with the long range objective of

uniting'them égainst the Castro regime. On 4 April 1963 CIA cabled

_ certain stations and bases orders to identify Cubans who might be

used in the activity. During that period the CIA Chief of Station

in Miami questioned CIA control of_the operation. Noting uncertain

security considerations, he felt it best tg’fund the operation gen-
erously in order for it to progeed independently. ‘ '

On 17 April 1963 SZUIC‘ihformed Hurwitch that the Miami Station
bad given Volsky responsibility for the décision of whether or hot
the operatioﬁ was to proceed; this was ﬁot consistent with CIA
fntentions, 4! |

In August 1963 things still had ;bt progressed very far. A
Headquarters cableon 5 August 1963 to certain stétions and bases
complained about the absence of responses to the 4|April cable. It
emphasized that activity.to'penétrate the Cuba armed forces was a
high priority objective. In early September 1963 AMTRUNK bad three
intelligence sources in Cuba: Miguel A. Diaz Isalgue, Ramon Guin
Hector Robello, and Modesto Orozco Basulto. One of these sources,
Guin, was reported1y close to AMLASH/], a man with whom CIA was

dealing sepafate]y through a Headquarters case officer -- but at

 SEGRET



that time unsuccessfully -- in trying to develop an operational ap-

proach similar in some respects to AMTRUNK. The AMLASH operation is

discussed at Tab D.

It was decided at the end of October 1963 that Moreno should be
separated from the operational details of the AMTRUNK operation be-
cause of numerous indiscretions and poor security practice. Arrange-
ments were made to involve him in a radio program to be used in con- -
nection with the Rebel Army that eventually it was hoped would arise
against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through
Volsky and Szulc to the President. .

In November 1963 the program was still trying to develop leads
into higher echelons ofuphe military and civilian leadership. The
operation moved slowly, with preliminary infiltrations designed to
set up infi]tration/exfiftration routes. Although it had success-
fully recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac-
tically no progréss in establishing an organization or any capability
for action. At a much later date as its numbers increased its secur-
ity became less certain. In 1965 its security was believed to have
been seriously compromised and the decision was taken to cut off re-
lations with it. Various figures were arrested, incfuding Guin, Diaz

and AMLASH/1.

10

SECRET



4000 +

SEGRET

The reason for selecting this operation for discussion here is

Just not its denouement in 1965, but possible security weaknesses

';‘i from the beginﬁing. Szulc and Volsky are considered to be‘highly
| suspect and they are discussed below, with another person who became
involved in the activity.

a. Tad Szulc. Szulc has been suspeét.since 1948 when

the FBI recorded reports that he was a communist. Re-

o R ble b e @ s Annetttlente & -+ h e

portedly he was in frequent contact with communist party
leaders and functiqnaries throughout Latin America. Sus-
picions about his motives or possible conneciions with
foreign intelligence services, have never been proven.
Nicole Szulc, daughter of Tad Szulc, is reportedly an avid

communist. Philip Agee's Inside the Company: A CIA Diary

credits Nicole Szulc with having "obtained vital research
materials in New York and Washington, D.C." She is be-
lieved to be an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad

Szulc are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin
Szulc became a U.S. citizen in 1954 by a special bill of
Congress. ‘

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish

origin. He and Szulc became acquainted in 1959-1960 in

o I SRR N . AT . . R R R X W
. PN ‘ _.'.’., - . . [ - . : ‘ . .
NatiErgad s sted A3 i 5 A [T, wa xir o nmasibi

o | 1

SEGRET




SECRET

Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared

by a JMWAVE analyst, makes the following statement: "Volsky's

knowledge of clandestine methods of operation, together with

his Russian prison background and his ingenuity as a middleman
in U.S. Government/CIA activities, made him an excellent

candidate for a communist penetration agent and that the pos-
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- % - stringer for the RIS." There has been no confirmation of

sibility existed that he might be a singleton, sleeper or

these suspicions. Volsky became a naturalized U.S. citizen
on 10 April 1969.
¢. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the

son of a native born American citizen. He was educated both

in Cuba and in the States and later (1940) enlisted in the

U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept .
moving back and forth between the U.S. and Cuba. Viewed in

RPN S

retrospect, his career presents a pattervof changing alle-
giances. He enjoined the anti-Batista forces in March 1952

first with the Cuban exiles in the United States and later

L T e N ISV

from inside Cuba. He joined the Cuban Army under Batista
and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis-
sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his

T
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entire period in the Cuban Army, he was involved with

dissident army elements. RABEL was arrested in April 1956 when.

he participated in an attempted coup. After a short imprison-
! ment he returned to the U.S. and worked with one of his brothers.
- In October 1957, he returned to Cuba and became involved with
the 26th of July Movement and later with the Cienfuegos Group.

Shortly after the Castro victdry, Castro called upon RABEL to
set up a Cuban Marine Corps, a jdb he held until 1960, at thch
time he was appointed Chief of Viviendos Campesinas (Rural
Housing). Approached by CIA, he refused to work in place but
was willing to defect, which he did in December 1962, being
recruited by JMWAVE Station where he was used in AMTRUNK

activities. He réturnedﬂto Cuba on his own in 1965, reportedly

to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba
! he was arrested and sentenced to 30 years imprisonment but was

set free in July or August 1967. There were accusations that

PR sae abera o

RABEL was a Cuban agent as early as July 1963. The accusations

were never proven. |

In view of the later roll-up of the AMTRUNK operation the
tentative opinion has been offered that the operation could have

been an ingenious plan by the Cubans from the beginning, using access
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at high levels in the U.S. Government to learn the identities of
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individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime.

Whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of’

" Szulc and Volsky, in the early phase of the opebati§n, could have

exposed both its members and eventual objectives to Cuban intelli-
gence. | |

Accepting the possibility of vital security flaws in the
operation, it must be bbserved that there was very little progress
and no concrete planhing during the life of President Kennedy. The
eventual objective was to deve]op sufficient support and organizat1on
to overthrow the Cuban regime. It never made much progress,
although 1t did lay down caches and conducted some infiltrations
and exfiltrations in 1964 and 1965.

An attempt to build support that might eventually have the

capability to attempt a coup against the Castro regime obviously

would have been irritating to Castro. That it never really prog-
ressed very far during the 1ife of President_Kennedy is a re]evant

consideration to whethef or not the tentative beginnings would havé
provoked Castro to order the assassination of President Kennedy.

‘New Considerations on the Syndicate Operation

In the course of the presént review a by-line story by Paul

Meskil in the New York Daily News attracted speciqi attention because
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of one statement that it contained. One of a series of stories

printed 20-25 April 1975, it quoted Ffank Sturgis.as follows:

"The third (assassination) scheme involved
planting a bomb ih Castro's office. 'I had
access to the Prime Minister's office,' Sturgis
"i, ' said. 'l knew Fidel's private secretary Juan
Orta. I recruited him”to worg with the embassy
'; (American Embassy 1n‘Havana).'"
| Sturgis has been something of a soldier of fortune over the
years, having served in different branches of the U.S. military
and héving been in the anti-Batista movement prior to Castro's
takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959, during which

time he reportedly had some role in the Castro regime's control

. of the gambling interests. He came to the United States in 1959.
§ -~ Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 1nlthe Water-
gate break-in.' He has claimed on a number éf oﬁcasions to have been
an employee of CIA, although there is no record of any such relation-
ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the
Miami area, but had no direct relationships with the Agency.

The partfcular feature in the above excerpt froﬁ the hewspaper

story is that it constitutes the first public reference to Juan

B T O S NI

Orta in the role of an assassinfin plans against Castro. Orta was,
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in fact, the first man who reportedly was to have been used in the
operation that CIA had, with the criminal syndicate, to kill Castro.
Orta was the director of the Office of the Prime Minister, which
gave him the access that would make it possible for him to poison
Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with
it his access, in late January 1961. This was prior to delivery

of the poison pills to him in late February or early March 1961.
Orta's role in this connection was over when he took refuge in the
Venezuelan Embassy in Havana in April 1961. He was allowed to leave
Cuba in October 1964 and settled in Miami in February 1965. As for
Sturgis' assertion that he recruited Orta to work with the embassy,

CIA files have no record that Orta was recruited for CIA by anyone

during the period there was an embassy in Cuba. While Orta was

e e

reported in early 1961 as being used in the CIA-syndicate attempt

against Castro, CIA had no direct relationships with him until he

left Cuba, at which time he was used as a source of information on
the Cuban leadership. |

The fact remains that Orta did at one time have the role of
intended assassin. Sturgis' identification of Orta in this capacity,
prior to its becoming known to external investigators in 1975, raised

the question of just what Sturgis had known, and whether he could
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have been a source of information on the subject whéreby Castro
could have learned of CIA's eérlier plan against his life.

Newspaper stories are not necessarily feliable‘sourceﬁ of
information. However, because the statement by Sturgis in 1975
indicated a familiarity with Orta's availability to play the role
of assassin in 1960, additional attention was given the statement
in the press to seé how it might fit in wjth other things that are
known. What follows is subject to reservations that must attach
to the reliability of newspaper stories.

The New York Daily News stories (20-25 April 1975), and another

story by the same author on 13 ﬁune 1976, refer to possible relation-
ships between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Norman
Rothman as a gambling partner of Trafficante. The Office of Security
wrote a memorandum in 1975, in conjunction with the first set of New

York Daily News stories, noting that there was a connection between

Sturgis and Rothman in 1960,'citing FBI reports. It is pertinent
to note here fhat in addition to the role Sturgis is reported to
have had with the Castro government in relation to the gambling
activities, Juan Orta's availability for the assassination assignment '
was understoo& to be due to his having lost payoffs that he had once
received from thé gambling interests. One can deduce that Sturgis

and Orta could have known one another because of their connections
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with the gambling activities as well as having contacts with

the men heading the gambling organizations.
The New York Daily News story of 1976 also reports a claim by a

Marie Lorenz that she acted in 1960 in behalf of Stufgfs. in an
attempt to assassinate Castro. She had also been mentioned in the

1975 stories. Ms. Lorenz reportedly was Castro's mistress at one

 point, and her access, so the stoﬁy indicates, was used as a means

for getting to him. The 1976 news story concludes that "soon after

her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters . . . to

ki1l Castro . . ." In the news story she claimed that the plan

involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face
cream; they dissolved and could not be used.

On page 79 of the SSC Interim Report on Alleged Assassination
Plots the following is extracted from an 18 October 1960 memorandum
from the Director of the Federa1rBureau of Invéstigation to the CIA
Deputy Director for Plans: |

"During recent cqnversations with several
friends, (Sam) Giancana stated that Fide]l
Castro was to be done away with very short1y,
When. doubt was expressed regarding this state-
‘ment, Giancana reportedly assured those

present that Castro's assassination would occur
iin November. -Moreover, he allegedly indicated

that he had already met with the assassin-to-be
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on three occasfons . . . Giancana claimed that
everything has been perfected for the killing

of Castro, and that the 'assassin' had arranged
with a girl, ﬁot further described, to drop a 'pill’
in some drink or food of Castro."

This seems to confirm some plot invoiving a woman to kill Castro
with poison. However, the dating of events does not fit the time
frame known to CIA. While consideration had been given to various
schemes, there were no CIA pills for delivery until February 1961.

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own.
Following collapse of CIA's access to Castro through Orta,
Johnny Roselli, the man who had served as the Agency's original inter-
mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exi]é 1eadef
who might participafe. This man, Tony Varona, headed the Democratic

Revolutionary Front, one of the exile groups that also received
support from CIA as part of the larger Cuban operation. Varona was
dissatisfied with the nature and extent of that support; Miami Station
suspected that he was not keeping his bargain with the Agency. . In
fact, it is possible that Varona already was involved in independent
operations with the criminal syndicate when first approached prior to
the Bay of Pigs in March 1961 to carry out the Castro assassination.
The 1967 IG Report refers to two FBI reports that bear on this.

One of'them, on 21 December 1960, indicateS)support‘by the criminal

SECRE]
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underworlid for some of the Cuban exiles. The other report, on
18 January 1961, suggests that Varona was one of those receiving

that support, although this was notAconfirmed. As a matter of

interest, as late as 10 June 1964 there was a report that gangster
eleMents in the Miami area were offehing $150,000 for anyone who

i | would kill Castfo (an.amount mentioned to the syndicate repre-

- sentatives by CIA case officers at an earlier date). These bits
of information, fitted together, could provide fhe basis for an
explanation of why Varona was so readily available when approached
by Roselli. It also may throw light on a'question noted in the
1967 IG Report. The operation with. the syndicate had been called

~ off following the Bay of Pigs in April 1961; yet, when it was

reactivated in April 1962 the case officer felt there was something

f e teAMAAT i S e e oK € Aot b s W o b

already ongoing in spite of the fact that the operation had been
terminated a year earlier. It is possible that CIA simply found itself

involved in providing additional resources for independent operations

Stedmn

that the syndicate already had under way. The criminal syndicate
had important interests in Cuba, and to recover them may well have

sought on its own to eliminate Castro. In a §ense CIA may have been

TR NPT TP N

piggy-backing on the syndicate and in addition to fts material contri-

butions was also supplying an aura of official sanction.
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What do these various considerations suggest? It is obvious

that many lines 6f speculation can be developed, not the least of

which is that the Agency did not know the fu11 extent of syndicate

activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were
initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing
the elimination of Castro. The additional considerations can be

Tisted as follows:

§
H

1. The criminal syndicate may well have.had'some inde-
pendent activities of its own underway prior to CIA involve-
ment in late 1960. These operations could well have con-

tinued after the CIA standdown following ihe Bay of Pigs,

-being ongoing in some form when CIA reactivated the plan

in April 1962.

6 0 e s Brdotin Ao,

2. The syndicate operations could have activities such

as those that are reported in the New York Daily News

stories in 1975 and 1976. _
3. Frank Sturgis seems to have had contacts with the
criminal syndicate, aTthough from outward appearances he

was not a member of it. He could well have been used by

the syndicate in its activities.

4. Sturgis has not been a reliable source, so his
statements'Are treated with considerable reserve. He
probably did know Juan Orta when both of thém were in Cuba.
B h He was outside of Cuba, however, when Orta was given the

. | 21 o .
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role of assassin. Whatever he knew at that time--and

his knowledge may be of a muchAlater date--could have been

in the form reported fiffeen years later in the 1975

newspaper stories. If there was such an operation it

was not CIA's; it could have been an earlier operation

of the syndicate. While Sturgis could have known of

or have been involved in earlier activity by the syndicate,

whatever its form, he may also have had. no part in any

of it; he may merely have fabficated a story from bits

and pieces learned by him from gossip in the Miami

community after Orta settled thére in 1965,

5. 'If the syndicate waé conducting fts own operations,
that would tend to reinforce the thought that the details

of its operations would have been characterized by discre-

tion--or security--despite the FBI report in October 1960.

The authors of Book V of the SSC Final Report felt that the
operation seeking to employ the resources of the criminal syndicate
would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe-
sized for the AMLASH operation. At page 68 the Report stated:

" . . . it is unlikely that Castro could have
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distinguished the CIA plots with the underworld

from those p1ots not backed by CIA. In fact,

the methods the CIA uSed in these éttempts were

designed to prevent the Cuban government from

attributing them to the CIA."
In a sense the SSC made a conscious judgment, in the context of its
provocation theory, that was made less copsciously and in a different
context in 1964 by the few'CIA employees who knew of the operations
with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination
of President Kennedy.

Possible Ruby--Trafficante Contact

There are fragmehts of unevaluated reports that leave one'aspect
of the involvement of the criminal syndicate as a question. This can
only be noted here, as the means for resolving it one way or another
are not within the Agency's capabilities.

As noted -earlier (see Tab B, __page 4), a 27 November 1963
report records statements by a British journalist that during his own
imprisonment in Cuba in 1959 he knew of a gangster type named "Santos"
who was in jail where he was visited by another American gangster type

named "Ruby." Current specu}ation has considered the possibility that

'“Santos“Awas Santos Trafficante who may have been in jail there in

1959. An FBI report of 14 August 1964 recorded a statement by a person
jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante.

23
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If the "Santos” in the British report was Trafficante, the

British and FBI reports tend to support one another on the narrow

point of his imprisonment in Cuba in ]959. This is a material

consideration, as there are reservations about both sources.

It may be that the FBI has more information on this point, but

i
{

there 1s no further known relevant information in the Agency

on the matter.

The significance of this is that if Trafficante was in

RPN

jail in Cuba in 1959, he could have been available for a visit
by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit
Cuba in 1959. The long time gap between 1959 and November 1963
removes the two incidents from candidacy for consideration as
evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if
‘Ruby was running an errand for someone in 1959, it would provide
an interesting lead for those inquiring into the possible signi-
‘ficance of past assocations or contacts.

~ Both the British report and the cbnfirmation of Ruby's
1959 visit were known to the Warren Commission, and Ruby

reportedly spoke at 1ength about his visit when questioned.

24
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However, Ruby is dead and Trafficante has declined to testify

at all. A later a]]egétion of a visit by Ruby to Cuba in late
1962 or early 1963 is believed not to be true.

Other Reported Assassination Pfoposals

There were other references to possible assassination plots
against Castro that seem not to have been addressed in the Interim

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign

e mwe oyt mbat s Buseoh v cixe b

Leaders. They are summarized briefly bel&k:.

In May 1975 a Cuban exile who came to be a contract employee
stated that in February 1961 he was given a rifle and the mission
to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to
enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to
; / Cuba. Agency files have no further records on this matter.

As a result of a column by Jack Anderson in May 1977, a check

. was made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited

by Anderson as a CIA emp1oyee._ The man was never an employee of the

Agency, but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement.

wotay

On three separate occasions (December 1960, July 1962, April 1966)
he proposed to CIA employees the assassination of Fide] Castro.
He was rebuffed on each occasion. Again in 1970 there was a report

. of his making a similar proposal while an AID employee at an overseas

TR RIYS AP B oometis L, Bt At of e ge s b

post. The details of his actual role a® unknown to the Agency,
although the FBI may have more details on him. This is touched on in

Tab G, which comments on selected newspaper stories published in the
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. course of this research effort.
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Agent Messages in 1961 Mentioning Plans to Kill Castro

1. During the 1nvestigafions in 1975 five agent messages were

identified that made reference to plans to kill Castro, or proposing

such action. Three of these messages related to the same operation,

the other two relating to separate proposals; there is no indication

that any of these probosals was the result of CIA initiative. The

existence of these messages was mentioned during Mr. Colby's testimony
before the Church Committee. In response to a request from the Deputy
Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages

and on 8 August 1975 forwarded it to the Review Staff, then charged
with serving as an interface with the congressional committees.
Recordé of the Review Staff do not show how this paper was handled.
The subject was not covered in the Church Committee's interim report

on Alleged Assassination Plots Involving Forefgn Leaders and is

summarized again below.
I .
2. Three of the messages involved the same group of agents,

and seem to relate to the same plan. The first message, dated

' 27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency

asset, AMBRONC/5. The message requested the‘Agency's opinion on
a proposed sabotage of the electric company in Havana, stating that
this could be coordinated "with attempt against Fidel in public

appearanceA(at) Sports Palace." The cable expressed the view that

26
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an "attempt against Fidel (is) in accordance with general plan."
There is no record that this message was answered. Two days later,
on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the
same agent sent another message. This stated that the plan was
scheduled for 9 April. Castro was to speak at the Palace, and an
"assassination attempt at said place (will be) followed by a general
shutting off of main electric plants in Havana.f General anti-regime
developments to follow this'were then outlined. This message was
answered on 30 March agreeing that a "major effort should be launched
Havana on date you se1ected.f It recommended contacting other named

persons, looking to a more general uprising. The message addressed

the general issue, making no comment on the proposal to kill Castro.

A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent,
reported that the persons he had been directed to contact had arms
for only 50 men. While stating that the sébotage of the electric
company and "possibly attempt pn_Fidel“ would be carried out 9 April,
he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a
clandestine organization in Cuba; "your military aid is decisive. If it
does not come that date we are lost." There is no indicatidn that
this message was answered. No further reference to this plan has
been found. |

3. We have reviewed the files of the persons identified in the
cables, and have interviewed aAcése officer who‘was responsible for
one of them, in an attempt‘to learn more about the matter. The

four agents in question are commented on briefly below:
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a. AMBRONC/5 is the agent who sent the messages oht-

lining the proposed sabotage effort and attempt against
-~ Castro.

§ - (1) 201 file opened 15 July 1960. A POA was

not issued until 18 December 1961, and an OA on
| 31 January 1962. A debriefing of him in'November
| | © 1960, prior to the Kennedy Administration, revealed
| that he had been in touch with people who had
plotted the assassination of Fidel Castro, and claimed
to have tried himself to make similar plans. He was
infiltrated on 9 December 1960, exfiltrating 15 February
1961. |
| (2) AMBRONC/S was infiltrated again 3 March
1961 and exfiltrated again 19 June 1961. This

ot e Sarendnid fee e

covered the period of his messages and the Bay of
Pigs. His sole mission was to organize resistance ‘
: groups. |
o ' | (3) AMBRONC/S was infiltrated again on 19 December
1961, exfiltrating 29 March 1952,'again with the same
mission. . | ' |

(4) AMBRONC/5 was infiltrated finally 2 May
1962, was arrested 29 May'1962, and was executed

3 LR O el e ns e

30 August 1962. He has been reported as never admitting

that he was a CIA agent. His name is not one of those
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in the book given Senator McGovern by Castro, listing
those claimed by Castro to have plotted attempts,against'
his 1ife. .

b. AMCOAX/1 was one of those AMBRONC/5 was told to

contact for his general plan for April 1961.
(1) POA on 5 January 1961. His mission was to

organize paramilitary activities in Cuba. He in-

filtrated in February 1961 and exfiltrated in July

1961 following the Bay of Pigs. This period covered
the abdve messages.

(2) Re-infiltrated 29 July 1961, with the same
organiziﬁg mission, he was arrested on 17 August-lgél,
and is serving a thirty year term. His name appears
in the book given Senator McGovern.

c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/S was told to
contact for his general plan in April 196i. |

(1) Recruited in September 1960, he was in-
filtrated that month, receiving airdrops in_Deceﬁber
1960. He returned to the U.S. 15 May 1961, following
the Bay of Pigs.

(2) Infiltrated again on 29 June 1961, with the

mission to organize resistance groups and conduct

P sabotage operations, he was arrested in July 1961, and

is serving a thirty year term. His name is among those

DTS o

€:} _ in the book given Senator McGovern by Castro.
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d. AMPANIC/7 was anothef of those that AMBRONC/5 was
told to contact for his general plan in April 1961.
(1) This man was a "walk~n" 15 April 1960,
a POA being issued 30 January 1961 (although there was |

a MOC since 12 July 1960). He was to organize resistance
~groups in the Havana and Pinar del Rio areas. |
(2) Infiltrated 3 March 1961, he was arrested
23 April 1961, and {s serving a thirty year term. His
 name is among those in the book given Senator McGovern‘
by Castro. A
(3) Records relating to this man mention his in-

filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration

in November 1960 (prior to his being issued a POA).
His "mission" during that period is mentioned tersely

as being "to organize resistance groups . . . for

mounting sabotage operations . . . and assassination

of prominent Cuban Communist members in the Castro
entourage . . ." The records refer to "his own
| personal objectives" during this period and criticizes
y how he functioned during his stay in Cuba from August
- to November 1960. The record then specifies how he is
to conduct himself and focus his effqrts on his return,
which was to develop sabotage operations. We were able

to contact one of his two case officers, who has retired -
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(the othgr had died), to ascertain his recollections.

Stating that at the time the focus was on developing

' qrgénizations for operations, he stated that an
1 assassination mission, such as attributed to AMPANIC/7
| on his earlier time in Cuba, not only was not authorfzed,
- but would have compromised the effort to organize.
Any such assassination mission, the case officer states;

would have been at AMPANIC/7's dwn initiative.

© o mean s Mait s i et e o

4, It is clear that AMBRONC/5 envisioned a general uprising
in Cuba, to commence-with sabotage of thé electric plant in Havana
and an attempt on Castro's life. The third of his messages reflected
pessimism, and the fact is that the operation did not come off.

While the man had no express mission from the Agency to mount an

qperation against Castro personally, it is clear that no specific
3 objection was recorded to his statement of intentions. The one
recorded reply addresses the concept of general action and makes
no reference to the propoéal to make an attempt on Castro.
5. The fact is that the 9 April 1961 operatioﬁ did not come

_off, and AMBRONC/5 has not been identified as an Agency &sset. '
Nor was his name inc]hded in the book given Senator McGoverﬁ

by Castro. The other men, none of whom had a mission of assassi-

nation from the Agency, are now serving thirty year terms. That

o —ar

their names were included in the list given Senator McGovern by

Castro may be an attempt on Castro's part to enlarge on the facts
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rather than to report what he tru'ly believes. They were not
executed, a consideration that may subport this view.

6. The records are incomplete on the events identified by
the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs.

The men mentioned above had more specific missions, other than

-that of assassination. They exfiltrated subsequent to the event

described in the messages, and were arrested during subsequent
infiltrations into Cuba. There is novrgcord that any of them had
a mission from CIA to ki11 Castro. The person who proposed the

act in 1961 -- AMBRONC/5 -- never acknowledged that he was a CIA

‘agent, and is not listed among those Castro reportedly believes

had the mission of his assassination.
Il

7. Another agent message dated 4 June 1961 asked about a
man who had identified himself as Moratori of the Italian Embassy,
who claimed to work for U.S. intelligence and to be in touch with
one Martin Elena and others (none identifiable), who "have plans
for an invasion within 30 days, after the killing of Fidel." A
reply, dated 6 June, stated that the information was untrue and
that Moratori was not known and should not be trusted. (Insofar
as CIA records show, there was an Italian diplomat of that name
in Cuba at that time. Little is known about him.) The originator

of the agent message cannot be idenfified from prgsent records.
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8. Another agent message dated 3 May 1961 from a member of

the Revolutionary Recovery Movement in Cuba said "will try to ki)l

5 Fidel today." répiy to this message dated 4 May told the agent

and his companions to "lay low" for the time being; and "will

advise when operations can resume," There were no follow-up

messages on this subject in the records. The agent who sent the
message possibly was AMPUG/], but as noted earlier his mission did
not include instructions to kill Fidel. His companions have not

been identified.
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I. AMLASH OPERATION

Comment on the AMLASH operation, in the context of its presenta-
tion in Book V of the Final Report of the SSC, is complicated by the
treatment given it in the Report;_ Rather than beingztreated in a
unified way, reference and discussion is found throughout the Report.*

The actual nature and the siéhificance of the AMLASH opération
differs materially from that presented in the SSC Report. The Repori
leaves the inference that AMLASH/1 was perhaps an agent of Castro, with
the mission of prﬁyokingka plot against Castro (pages 3, 74 and 79),
which in turn provided Castro<w1tﬁ the justification for launching
Lee Harvey Oswald against President Kennedy in retaliation. Alternatively,
the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct éf his

activities that the details of his plotting could have become knoﬁn to

'Castro, thereby providing the same basic motivation (pages 74 and 75).

Whichever of these alternatives, so the reasoning would be, the AMLASH
operation should have been reported to the Warren Commission. We believe
that neither thesis applies. The character of the relationship between
CIA and AMLASH/1, prior to 05wa1d's assassination of Presidént Kennedy,

was so insubstantial and inconclusive that it prbvided no basis for

*See pages 2, 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27, 28
29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 74, 75, 77, 73, 79, and
86 of the 97-page text, and pages 100, 101, 102, 103, 104, and 105

of the eight-page chronology following the text. :
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AMLASH/] to feel that he had any tangible CIA support for plotting
against Castro. Whether one is inclined to see AMLASH/1 as eithér é
double agent or provocateur, or simply as a man who c&relessly revealed
what he was doing, there was little for him to report or to leak.

| ‘ LR 3B b B B B BN B Bk B B B K

In preparing the current comment on the AMLASH operation, as
treated in the SSC Report, it was judged best to approach it in two
ways. A sequential summary of the AMLASH dperation is intended‘to
present the Agéncy's under§tanding of the true nature of the activity.
Following that, selected points made in the SSC Report are addressed.
It is hoped that this presentation will help establish a clearer per-
spective for judging the actual substance of the operation.

| *****'A."*******

As early as March 1959, AMLASH/1 was reported as expressing

directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba.

- At that time he also was reported as expressing his disillusionment

and that if he "...did not get out of the country soon, he would kill
Castro himself." |

Two years later, in March 1961, AMLASH/1 was mef in Mexico City
by a CIA case officer stationed there. The occasidn was AMLASH/1's
preseﬁce at the leftist-svonsored Latin Americﬁ Conference on Mational
Sovereignty, Eméncipation, and.Peace. The meeting was arranged by
AMWHIP/1, a long-time friend of AMLASH/1. A-dispatch in July 1961,

giving a general round-up on operational activity against Cubans in

2
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Mexico City, described the meeting (along with others) as follows:

| )
", ..the Station made an unsuccessful ‘aporoach’

to (AMLASH/1)...the 'approach' consisted of a
i ‘ ‘friendly' talk between a case officer, a mutual
friend of (AMLASH/1) and (AMLASH/1) when he last
was visiting in Mexico. While (AMLASH/1) did not
% pick up the opportunity at that time, he apparently
did not report the incident to his superiors and
the ground work may have been laid for a similar action
in the future.” |
Later in March there was a report thaf AMLASH/1 and another Cuban wanted
to defect and needed help in escaping. Consideration of their exfil-
tration ended with a report that the Cuban police were aware of AMLASH/1's

intention and plans.

i In August 1961 AMWHIP/1 reported plans by AMLASH/1 to attend the
‘ French National Student Union Cultural Festival, and that AMLASH/1
wanted to meet with a "friend" of the Mexico City case officer's. The
files do not reveal that such a contact actually occurred.

In June 1962 there was a report that AMLASH/1 would be travelliné
via Praque to the World Youth Festival in Helsinki. AMLASH/1 was

harn o

reported as wanting to defect, and also that on his return from Helsinki

he would pass through Paris where he hoped to meet AMWHIP/1. The FBI,

which was aware of CIA's association with AMMHIP/1, met with AMUHIP/1

Lae et

in Miami and took steps for him to be referred to CIA if he should

contact the Paris Legal Attache.
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In July 1962 CIA contacted AMWHIP/1, who made known his dis-
satisfaction with ;he way CIA handled AMLASH/1's "planned defection" in
éar1s in August 1961. Plans were made for a CIA case officer and
AMWHIP/1 to travel to Helsinki and anywhere else necessary in an attempt
to bring about AMLASH/1's defection. .

The first of a series of meetings with AHLASH/T was held in
Helsinki on 1 August 1962. The original objgctive of his defection
became one of recruiting him in pléce. AMLASH/T was reported as feeling
that if he could "do something really signiffcant‘for the creation of a
new Cuba, he was interested in returning to carry on the fight there.”
AMLASH/1 spoke of sabotage of an oil refinery and the execution of a

top ranking Castro subordinate, of the Soviet Ambassador and of Castro

“himself. The case officer's report stated:

"While we were making no commitments or plans,

we pointed out to [AMLASH/1] that-séhemes like

he envisioned certainly had their blace, but that

a lot of coordination, planning, infprmation-

co]lecfion, etc., were necessary pferequfsites to

ensure the value and success of such plans.”

(Emphasis in original). “

The secdfity hazard of too frequent meetings'in Helsinki led to

further meetings in Stockholm and Copenhagen. AMLASH/1 was next
met on 16 and 17 August in Paris where AMMHIP/1 and the case officer
were joined by another case officer. AMLASH/1 was given SH training

and supplies. On 20 August he was taken to the south of France for

4
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a demolition demoristration. He refused to be polygraphed. The case
officer repdrted on 17 August:
“Have no intention give [AMLASH/1] physical
elimination mission as requirement but recognize
this something he could or mightltry to carry
out on his own initiative."
The Headquarters cabled reply the next dqy stated:
"Strongly concur that no physical elimination

missions be given [AMLASH/1]."

-0On 29 August 1962 AMLASH/1 left Prague by air for Havana. This was

the last time that he was met until he next left Cuba in September
1963.
COMMENT :

It is noted at this point that AMLASH/1 was not a
recruited agent at that time--nor.was he ever for that
matter, as Operational Approval was never granted for
this purpose. By the end of August 1962 the CIA rela-
tionship with AMLASH/1 had made no real progreés,
although he was viewed as an operational contact with
potential. Over a year passed between August 1962 and
September 1963 when he was next contacted by CIA.

In terms of the relationship that he had with CIA the
cfitical period, for purposes of this paper, is there-

fore between 5 September and 22 November 1963.

AMLASH/1 attended the Collegiate Games in Porto Alegre, Brazil

from 5 through 8 September 1963, as a representative of the Cuban
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Government. He was met there by AMWHIP/1, and by the CIA case
. officer who was to take over the relationship with him. = AMLASH/1

said that he had written two SW messages (onIy one had been received).

He expressed his reluctance to use this form of communications because
of Cuban postal censorship. ‘ |
It 1s pertinent to what followed to note where the relationship
between AMLASH/1 and CIA stdod at that time. At page 13 of Book V
of the SSC Final Report the following statement appears:
" . . . the CIA took steps to renew its contact
with a high-level Cuban official named AMLASH. The
CIA's previous contact with him had beén sporadic;
he had not been in contact with the CIA since
before the missile crisis of October 1962. The

Mrt a s et o vethiman b

exact purpose the CIA had for renewing contact is
not known, but there is no evidence the CIA intended
at thi; time fo use AMLASH in an assassination
operation.” - |

The reason for there having been no contact since August 1962 was

s b At e

simply that AMLASH/1 did not leave Cuba after that until September
1963. If it is narrowly correct to state that the "exact purpose"

for renewing contact was not known to the authors of the SSC Report,

et vt s « e Btere s s ake

. it nevertheless is quite clear why he was met. He was an important

LIRS

pbtential asset whose usefulness remafned to be explored. At this

é | point, not only was there "no evidence (that) . . . an assassination
g ? operation" was intended, it is qdite clear that it was not under

| (:} consideration. The problem at the time was how to deal with the man.

At page 14 of the SSC Report it is stated that the first meeting

e
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in September 1963: ‘ ‘
", . . may have been to gain intelligence and to
cultivate him as an asset for covert operations . . ."
A 7 September cable, cited on another point in the SSC Report,
provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as
well as emphasizing the uncertainty in the minds of the case officers
of how to deal with him in the future: |
“AMLASH cocky totally spoilqp brat who will always
be a control problem . . (he) will not take time or
have patience prepare or receive cohstant stream S/W

messages,let alone OWVL. AMLASH also needs’strbhg

confidant inside who will push and serve as chaplain . . .

CIA headquarters replied on 9 September, saying in part:
"L - Based on what little feel we here have for
subject however appears he is hobeless<as intell
performer and is best approached as a chief con-
spirator a1lowe& to recruit his own cohorts among
‘whom we may then find persons susceptible to long
distance and covert discip]ines e e o

The cable then went on to spell out 1ong-rangé requirements prior to

any action based on~such internallorganization as AMLASH/1 may put

together.

Clearly, at thét point, while AMLASH/1 was viewed as potentially

important, he also was viewed as a person of uncertain capabilities,

requiring careful but long-range development for whatever course of

action that might later ensue.

L_L’_.’J',‘f

7



| | | ~ geent
: . ’ ;Euhl-

Page 14 of the SSC Final Report cites the 7 September 1963
" cable reporting the first 1963 meeting with AMLASH/1 as follows:

"AMLASH was interested primarily in getting the

i "~ © United States to invade Cuba, or_in attempting an

'inside job' against Castro, and that he vas awaiting
a U.S. plan of action."” (Empahsis added).

_; . This suggests a plan of action targetted specifically against Castro
himself. That may have seemed implicit}to'the authors of the SSC
Report, but the actua1>1anguage of the cable states it somewhat differently:
"AMLASH still.feels tﬁere only two ways accomplish
change either inside job or invasion he realistic
enough realize latter out of question. According

AMWHIP, AMLASH still awaiting for US reveal plan of

action."
- COMMENT:
At this point, after a year out of touch'with a
man with whom there had been no working understanding,
§ 4 AMLASH/1's views were of interest, but were very general,
' as might be‘expected after such a long.time. The actual
~ reference to an "inside job" did not specify Castro,

1 . as suggested in the SSC Report, but was directed towards

the more general quéstion of how to bring about change.
P It was offered alternatively, in the context of con-

sidering both external and internal action, and not with

o nE LRl o R .

(:) the specific connotation provided by the SSC presentation.
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The point is, as stated in the SSC Report, that it left

AMLASH/1 "awafiting a U.S. plan of action.” There was

nothing substantive or conclusive. To the contrary, things

were left very much up in the air.
" Footnote 17 on page 14 of the SSC Report states that

“characterization of this phase of the AMLASH operation

% is disputed."” (Emphasis added). The footnote observes

! that the SSC Interim Report on A11§ged Assassination Plots

’ concluded that the AMLASH operation was an assassination
operation, which begs the question of what it was for “this
phase" of the matter. In fact, the SSC Interim Report on
Alleged Assassination Plots notes specifically that "From

the first contact with AMLASH until the latter part of 1963,

it was uncertain whether he would defect or remain in Cuba."
; (Page 86). The point is that the SSC Final Report, Book V,
5 ' itself describes the very general nature of the approach
by AMLASH/1, and the absence of a U.S. response (supra).

; Any dispute over how to characterize the operation at that
; time arises from the presentation of it in Book V of the
| SSC Report. Reference to the dispute may reflect views
expressed by CIA representatives on reviewing the draft of the
. ‘SSC Final Report. '

The next paragraph in the SSC Report, Book V, presents
in inferential sequence, an interview Castro held

(;> with an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro inveighed
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against anti-Cuban terrorist plans of U.S. leaders.
The intended inference, as is known from discussions with
SSC staff members, was that AMLASH/1 may have reported (or
leaked) to Castro what the authors of the report elected
to see then as assassination plotting. This characferi-
zation is even more explicit at_pages.3-4 of the Summary
and Findings of the SSC Report, presenting the inter-
pretation as categorically as ‘though it were fact. |
The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have
expressed, he had no response from his CIA contacts of
any support for his proposals at that time. Whatever
may have been the cause for_Castfo's remarks at that time
they could not have sfemmed from anything said to
'AMLASHII by CIA officers as they proposed nothing and
undertook nothing. ' A
AMLASH/1 flew to Paris on 14 Sepiember, 6stensib1y to attend a
meeting of the Alliance Francaise. The trip actually was for an

extended vacation, which AMLASH/1 intended to report to Castro

. after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not

"intend to see (be interviewed by) your friend agéin" referring io

the CIA case officer. On 3 October 1963 the case officer nevertheless

arrived in Paris to meet with AMLASH/1. 'Stgtion officers were already

in contact with him, two of whom participated in meetings that followed.
On 11 October the case officer cabled Headquarters reporting that

AMLASH/1 claimed to have the "necessar& people and equipment inside

: . R )
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[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance.® .AMLASH/I |
was reported as wishing a meeting with a senior U.S. official,
preferably Robert F. Kennedy, for assurance of "moral support" for
any action AMLASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that
the request for a meeting:

"be given highest and profound.éonsideration as

feeling drawn by all who in contact AMLASH is that

he determined attempt op against®[Castro] with or

without [U.S.] support.® |
A 21 October cable to Washington reported a 17 October meeting with
AMLASH/1--"Basically he wants assurance that [U.S.] will support him
if his enterprise is successful.” (Emphasis added).

Desmond Fitzgerdld, then Chief of the Special Affairs Staff,
was going to Paris on other business and undertook to meet with AMLASH/1.
The plan'for the meeting, written in advance, was outlined as-fol1ows:

"Fitzgerald will represent self as persoha] |
representative of Robert F. Kennedy who traveled

to Paris for specific purpose of meeting [AMLASH/1]
and giving him assurances of full U.S. support if
there is change of the present government in Cuba."

(Emphasis added).

On 29 October Fitzgerald met ﬁith AMLASH/1 in Paris, representing
himself as a spokesman of Attorney General Kennedy. The third person

at the meeting was the case officer, who served as an interpreter.

n
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On 13 November the case officer wrote a memorandum summarizing high-

lights of the meeting. It reads in part as follows:

"Fitzgerald informed [AMLASH/1] that the United
States is prepared to render all necessary
assistance to any anti-communist Cuban group which
succeeds in neutralizing the present Cuban leader-
ship and assumes sufffcient control to invite the
United States to reﬁder‘the assistance it is

prepared to give. It was emphasized that the

above support will be forthcoming only after a

real coup has been effected and the group involved .

is in a position to request U.S. (probably under

OAS auspices) recognition and support. (Emphasis

added). It was made clear that the U.S. was not
prepared to commit itself to supporting an isolated
uprising, as such an uﬁrising can be extinguished

in a matter of hours if the present government is
still in.control in Havana. As for the post-coup
period, the U.S. does not desire thatjthe political
clock be turned back but will support the necessary
economic and political reforms which will benefit

the mass of the Cuban people.”

At the time of the CIA Inspector General's report on the subject

in 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, who re-

12
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called that AMLASH/1 spéke repeatedly of the need for én assassination
weapon. He wanted a high-power rifle with telescopic sights, or some
other weapon that could be used tp kill Castro from a distance. Fitzgerald
stated that he rejected this request. Fitzgerald's Exécutive Officer,
although not present at the meeti'ng,A was kept posted by Fitzgerald and
had a recollection the same as the one moted above. The case officer
is 'repor'ted as not recalling the exchange on the weapon. His memorandum
stated that: . o . |
| "Nothing of an operational nature was discussed at
the Fitzgerald meeting. Afier the meeting [AMLASH/1] stated
that he was satisfied with the policy discussion but now
desired to know what technical support we could provide him."
On 14 November 1963 AMNHIP/'I was met in New York City. He reported
on AMLASH/1's reaction to the 29 October meeting in Paris. The contact
report on what AMLASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/1, is as
follows: | ‘
"The visit with Fitzgerald, who acted in the
capacity of a representative of high levels of
the Government concerned with the Cuban problem
satisfied [AMLASH/]] as far as pelicy was con-
cerned, but he was not at all happy with the fact
that he still was not given the technical assistance’ |
for the operational plan as he saw it. [AMWHIP/1]
said that [AMLASH/1] dwelt constantly om this point.
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He could not understand why he was denied certain

small pieces pf_equipment whiéh promised a final

solution to the prob]em, while, on the other hand,

the U.S. Government gave much equipmeht and money

to exile groups for their ineffective excursions

against Cuban coastal targets. According to

[AMWHIP/1], [AMLASH/1] feels strongly on this point,

and if he does not get advice gnd materials from a

U.S. Government technician, he will probably become

fed up again, and we will 1osg whatever progress we

have made to date."

COMMENT: | | |
At this point it is important to note that Agency

documents summarize what AMLASH/1 was to be told,

and what hé was told, which matches a later report

of what he understood. In essence he was told there

would be no U.S. support until after the fact, and then

~ only if he was successful. While that may not Seem a

very realistic way in which to bring about the overthrow
of a government, it is directly relevant to the questién
of what AMLASH/1 was told and what he understood. It is
contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18)
to the effect that it was not clear how AMLASH/1 inter-
preted the put-off by Fitzgerald.
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Interesting confirmation of AMLASH/1's understanding

is provided by a July 1964 FBI report (mentioned variously
at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This

report was from an FBI informant who stated that AMLASH/1
was unhappy with the CIA response and that Attorney General
Kennedy had refused to support the’plan. Given the substance

-of this aspect of the report it is apparent that although the

|
|

date of the report is June 1964, this particular information

“dates back to 29 October 1963 when AMLASH/1 was told by
Fitzgerald, representing himself as speaking for Robert F.
Kennedy, that.he would not be given support in this opera-~
tion. While this is not the reason the FBI report was cited
in Book V of the SSC Final Report, it provides additional

clear confirmation that AMLASH/1 understood that he had
been turned down at the 29 October meeting.

Following the 14 November meeting with AMWHIP/1 CIA reviewed what

VIR VN Y

could be done to maintain the contact with AMLASH/1. On 19 November 1963

% e, 0

Fitzgerald "approved telling AMLASH/1 he would be given a cache inside
Cuba. The cache could, if he requested it, include ...high-power
L rifles w/scope..." 4 | |

~ On 19 November AMLASH/1 told a CIA officer that he planned to
return to Cuba. On 20 November Headquarters cabled Paris requesting

that AMLASH/1 "delay departure...(to) permit one more meeting which

AMLASH/1 requested."” On the same day (20 November) in response to
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a telephonic request, AMLASH/1 agreed to delay his departure “"if it

is sbmething interesting.” The case officer told him that "he could not
assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH

had requested.” The cable reporting this exchange noted that it ﬁas

a "rapid conversation” inhibited by the presence of a second person

: in the room.

% The SSC Final Report (page 19)'attempts to expand this brief

| and cryptic telephone conversation into the *first indiégtion that he
might receive the specific support he requested." More factually, an&
quite significantly,. the Report acknowledges that no specifié support
had been offered up ;o'then. Beyond that it is at best a piece of
highly speculative analysis, not supported by the evidence.

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of
22 November and met with AMLASH/1 late that afterncon. As they left
the meeting they learned of President Kennedy's assassination. They
probably were meeting when President Kennedy was shot.

Whatever the relationship with AMLASH/1 following the death of
President Kennedy, there is every indication thét during President

Kenpedy's Tife AMLASH/1 had no basis for believing that he had CIA

£ mbdrasls ERBIA T 2 tomn et vt

support for much of anything. Were he a provocateur reporting to Castro,
or if he was merely careless and leaked what he knew, he had no

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed

e St Y o e R BIETLDE t s AR o

against Castro.
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I11. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT

Section 1, B

This section of the SSC Final Report, the Summary, states that "it

places particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies)
Cuban operations éeemed to have on their'investigation."- It states

that the report "details these operations to illustrate why they were

relevant to the investigation,“ It states that presentation of the
AMLASH operation is to illustrate why that operation shouid have been
examined by the Warren Commission. |

| ~ The view of the Subcommittee, as to why the AMLASH operation
warranted such review, is summarized at page 5 of the Report as

follows:

I"The AMLASH plot was more relevant to the Warren

Aé Commission’s work than the early CIA assassination
plots with the underworld. Un]ikg those earlier
plots the AMLASH opefation was in progress at the
time of the assassination; unlike the earlier plots,
the AMLASH operation could clearly be traced to CIA;
and unlike the earlier plots, the CIA had endorsed
AMLASH's proposal for a coup, the first step to him

being Castro's assassination, despite Castro's threat
¢ of retaliation for such plotting.”
As stated in the preceeding discussion the AMLASH operatioh was

without substance prior to President Kennedy's death; it is particularly

g
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unsuited to make the Subcommittee's intended point. It is litéra1ly

accurate to note a coincidence in time, of the contacts with AMLASH/1

prior to the death of President Kennedy, but that is all. It is incorrect
to say that "CIA had endorsed AMLASH's proposal." There was no agree-

ment with AMLASH/1, or commitment to him, and evén had Caétro learned

of the contacts with hih there was nothing to learn beyond the fact

of'the contact. The relationship was most tenuous and without any'

support promised to him for whatever he planned. Castro's "thfeat“

--as noted above--must be considered irrelevant to the substantive

nature of the AMLASH relationship at that time. |

This viewpoint was conveyed to the Subcommittee prior to publica-

_% tion of the report. At the same time it was observed that theoretically

there was greater possibility of leaks from the earlier operations

'é in#o]ving the criminal underworld, although there was no known evidence

. of such léaks; While general rather than specific, this could have
provided more reasonab]é support for the Subcommittee's view that there
were CIA operations that should have béen reported to the Warren Commission.
The SSC Subcommittee Saw>otherwise, outlining its position at page 68

é> as follows: ' |

"...it is unlikely that Castro could have

. distinguished the CIA plots with the underworld

? from those plots not backed by CIA. In fact,

: the methoqs the CIA used in these attempts were

designed to prevent the Cuban government from

attributing them to the CIA.®

P W e,
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The result this has on the present comment on the SSC Final
Rebort may seem anomalous. .It places CIA in the position of con-
testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC
Final Report, and to that extent the thesis that the preSentation
was supposed to support.' At the same time, however, we are ‘
inclined to a#knomﬂedge in principle the possibility--not seriously
considered as é 1ikelihood during the Warren Commission inquiry-- |

that other operations could have suffereq the defects attributed

to the AMLASH operation by the SSC Report. Iﬁ protesting the

presentation in one instance, and the specific conclusions it seeks

to support, the effect is to disagree with a substantial portion

of the report as written. On the other hand we tend to not contest

a general thesis that more specific attention could have been given
by the Narren‘Commission to the anti-Castro programs of the U.S.
Government, 1nc1u&1ng CIA activities. |

| L AR BE 3R 2R BE B 2k 2 B AR AR A

At page 4 of the SSC Final Report Desmond Fitzgerald, in a'

meeting with AMLASH/1, is quoted as having:

"stated the United States would support a coup.”
Again, at page 19, the report states that Fitzgerald:

"also gave general assuranceé that .the United

States would help in bringing about the coup."

- The Iast version is attributed to the case officer who was present at

the meeting in 1963, in'his.testfmony before the SSC in 1975. This

presentation of the case officer's statements in 1975 does not match -
19
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the report of the meeting in 1963, wh1ch was written by him at the time.
In considering the processes by whi;h this version came into being, it
is noted that the followiné statement appears at page 87 of the SSC
Interim Report on Alleged Assassination Plots:

"Fitzgerald met AMLASH/1 in late fall 1963 and

promised him that the United States would support

a coup against Castro,”
citing testimony by the case officer who was present at the meeting
An interesting footnote (#3) on that page reads as follows:

"3. The contact plan for the proposed meeting

stated: 'Fitzgerald wfI] represent self as personal

représentétive of Robert F. Kennedy who travelled to

(foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1

and givfng him assurances of full support with

a change of the present government in Cuba.'"

(Emphasis added). |
The underscored portion--the word “with“--fn fact read in the actual
document "if there is." This substitution of language in a purported
quotation'may.seem only a matter of nuance, but it treats with what-
Fitzgerald planned to say, which takes on special significance when
matched with the exbressTy Timited st;tements that he actua]ly_made
(as disc&ssed at pages 11 and 12 of this annex) and what AMLASH/1
understood (as discussed at pages 13-15).

* k * k %k h Rk * ¥ %

At page 5 the SSC Final Report quotes officers in CIA responsible

SR
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QL} for the investigation at the time of the Warren Commission as stating

to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it

would have affected the investigation. It is only noted that it is
1ikely that views elicited from CIA employees in 1975 probably were

responsive to representations by SSC staff members as to what the
operation involved, as distinguished from what it aétual]y was.

kR Rk ok kR ok ok kk ok kKK

At page 24 the SSC Final Report contains the following

.
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statement:
"According to the 1967 Inspector General Report,
CIA Headquarters cabled the AMLASH case officer on
the morning of November 23, and ordered him to break

contact with AMLASH due to the President's assassi-

! nation and to return to Headquarters."
f This statement is at least a Titerary extension of the statement of
the IG report, which was in its entirety as follows:
i _ "[The case officer] states that he received an
: OPIM cable from Fitzgerald that night or early
the next morning telling him that everything was
off." |
The SSC was unable to get the case officer to support its expansion on

the reference in the 1967 IG report. His testimony is cited,

apparently despite suggestive prompting, that:
" . . . he recalled receiving suéh'a cable, but

could not recall whether it made specific mention

O | 21
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of the President's assassination as the reason for
| breaking contact . . ." | | |
It is noted that the cable was never found; it may never have been
sent, being a misrecollection of the case officer. In any event,
the two sources cited in the SSC Report do not support its version.
;k' do % h o ® l* * % * |
Footnote 30 on page 17 treats the question of the security of the
AMLASH operation. As noted in the above review of the AMLASH operation,
AMLASH/1 was on the record as expressing his disenchantment with the
Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1.
Through sensitive sources we know that other Cubaﬁs were aware of his
fulminations against the Castro regime. We do not know, beyoﬁd these
generalized statements, what-he actually conveyed at that time to what
persons. We do know how Iitfle substanpe there was to his relationships
with CIA during this period, and how 1ittle he hédzto tell others were
he inclined to do so. .
Assuming that AMLASH/1 was to attempt to organize’a coup, he
obviously had fo try and associate himself with people of a like mind.

To crystallize their support he might have felt constrained to convey

- assurances of external support. To the extent that he may have, we

do not know whether he would have claimed to have been promised things

that fn fact had been denied him. It was.not until much later that the
question of security--a]ways a consideration, especially when more than
oneAperson is inQolved-—became a point of sufficient concern for CIA

to break relations with him.
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Some have sbeculated thét AMLASH/1 was, in some way, Castro's

provocateur. Such a possibility is always a proper subject fqr

c6nsideration. There are questions that feed the theory, but the

issue remains debatable. We do not offer an opinion here, although

we do note that he was rewarded strangely if he was. When finally
: arrested he served ten years of a thirty-year term. His public trial

: did not mention his Agency assbciations for the pebiod March 1961 to

[ November 1964. An interesting consideration is that when Castro pro-
'z vided Senator McGovern with a 1ist of persons the Cubans claimed had the
- mission of his assassination; although AMLASH/1 was among those
included, the reported period for his activity also omitted this
o earlier period. )

L 20 BE 2R SR BE BE BN AR Nk AR B BN

;:lff"i' ' At page 26 bf the SSC Final Report it is stated that on 24 November

the Mexico Station responded to a Headquarters request for the names
: of known contacts of certain Soviet personnel in Mexico City. The SSC
i Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to
determine the sigﬁificance of Oswald's contact with Soviets and to
! assess their activities. The SSC Report states that:
i "AMLASH's real name was included in the 1ist
of names on the Mexico Station cable."
This is used as a basis for a discussion in the SSC Final Report of why

the inclusion of that name in the cable did not lead to the identification

R R D S

of the AMLASH operation. |
The treatment of this point in the SSC Final Report seems to rest

BT paratnr a2,

on a misconception of the context in which the name of AMLASH/1 was

O

mentioned. The reference had to do wifh a Contact between a member of

23
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the Soviet embassy and a Cuban cultural attache ~- in December 1960 --

about a press conference planned for AMLASH/1 in Mexico City in
February and March 1961. It was not a reporf of a contact between
AMLASH/1 and the Soviet, which was the subject of the inquiry; the
name of AMLASH/1 could well have been omitted from the cable. In
any event, the December 1960 date preceded the {nauguration of

President Kennedy, which further removes the question from any

relevance to the subject. There was no.reason to check the name.
The presentation in the SSC Final Report is confusing and mislead-
ing on this point.

kR kR E Rk Rk Kk kR

Page 72 of the SSC Report refers to a July 1964 FBI report con-

cerning a CIA meeting with AMLASH. The SSC Report states “that the

purpose of those meetihgs had been to plan the assassination of
Castro.” This is the same FBI report.that helped confirm the
earlier turn-down of AMLASH/1 at the 29 October 1963 meeting (pages
14 and 15, this paper). While it stated that “"there is now under
discussion some plan to kill Fidel Castro" (Jqu 1964) it badly
ﬁixes times and eQents. In any event, ihis aspect of thé report

substantially post-dates the death of President Kennedy, and is

not directly relevant to the Warren Commission inquiry.
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At page 75, the SSC Final Report quotes the testimony of the Chief,

SAS Counterintelligence. His recollections are very uncertain. .He

is quoted specifically as saying that he could not recall the exact

‘time frame, which is central to analysis of the operation, and speaks
of his "vague recollections" that the Fitzgerald meeting was related

to an assassination plot against Castro. The SSC Report nevertheless

¥ s 1 st S e+

gives this opinion full p]éy despite the extensive«fva\ification as to
its reliability.
‘ ok ok k ok ok ok ok ok ok ok kK
At pages 68-75 of Book.V of the SSC Final Report, consideration
is given to what was known of the AMLASH operation by certain CIA
(?\ - employees, how they understood it, and what conclusions they could or
| should have dféwn from>what they knew. The treatment seems”fo acceﬂt

as a premise that the relationship was an assassination plot. throughout,

" and overlooks the basically inchoate qua]%ty of the relationship with
AMLASH/1 duriﬁg the perio& in question. |

There will always be uncertainties in the deve]oping.relatibnship
é" with political action assets; that such was the case with AMLASH/] fs
noted in the discussion above. In the preseﬁt instance the uncertainties
were recognized and clearly recorded, as well as the Iimité p]éced'on
positions that would be and were takgn-yith AMLASH/1. It is important
to keep this in mind in consi&;ring the testimony of witnesses, as

presented in the SSC Final Report.
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Different witnesses before the Ssc~would obviously view the AMLASH
affair in different 1ights, the basis for their understanding relating
to different levels of knowledge at different periods in time. What
did they know 1n.1963, and what more did they learn under what éircum-
stances at a later déte? What they testified to in 1975--perhaps
on the basis of representations by SSC staff membérs as to what it
was--required quite a clear and precise treatment. . The $SC Final
Report did not accord the subject that treatment.

' *****_***'**

At pages 78, 79 and 105 of the SSC Final Report reference is made
to a Cuban exile designated és "A," who informed the FBI and CIA in
mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and
of his involvement with CIA. A careful reading of the SSC Report made
it clear that "A" was unaware of AMLASH/1's 1963 associations with CIA.

This information, reported in the contéxt of the badly blurred
time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it
did not otherwise have. First, the information was a year and a half
after the death of President Kennedy. Furtﬁer, the informant had no
knowledge of the earlier period of CIA-AMLASH/1 relationships. Hhén
this is placed alongside the clear record of the inconclusive nature
of the re]ationships‘in the 1963 period, it becomes something of an
irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this
point, records the fact that the book of material given to Senator

McGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his

26
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.+  assassination also contained no reference to that period, although

AMLASH/1's later activities were cited.

* e k Bk Bk k kR AR

It is useful to recap the sequence of events. The record shows

that initially there was uncertainty as to what AMLASH/1 represented
as a potential asset. There was early consideration of his defection,
which changed to his possible use for intelligence purposes. As his
self-discipline was assessed as being inadequate for this task it was

determined that it was best for him to go it ‘alone, developing his

own organization for whatever followed. The reservations that were
held concerning'his qualities were feflected‘in the specifically
conditional arms-length position taken with him during the period
precéding President Kennedy's death. He had to succeed with his

own program before he could éxpect support from the U.S.
Eventually -- but not until aftér the death of President
Kennedy -- firmer indications of support were offered. Even then

the volume of equipment promised was not large, especially to a

| man who claimed to have the "necessary people and equipment insfde
f;?z [Cuba] to accomplish (the) overthrow . . ." The nature of the

o relationship never did firm up. As late as the fall of 1964

(pége 77, Book V of ihe SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1
that it could not be associated with his concept of the first step
of a coup, which he viewed as requiring the déath of Castro. While
: one can reason that any association with AMLASH/1 inc]uded-
association with all his plans, it nevertheless appears that those

(:}' directly involved structured their thinking differently.
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The Inspector General's report in 1967 treateﬁ the AMLASH
operation in its study of assassination,‘as did the SSC Interim
Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG
report there was no issue of how to characterize the operation at
different times, and the question was not addressed. Facing that
question now, it is clear that however the operational relationship
developed after the death of President Kennedy, it was unformed and
without substance during his life. During that time it was not an
assassination plot. The treatment of this qﬁestion in the SSC

Report is both imprecise and misleading.
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Volume V of the SSC Final Report conveys an impression of
limited effort by CIA in the course of the Warren Commission
inquiry. As is noted in other annexes to the present report,

CIA did seek and co11éct information in support of the efforts
of the Warren Commission. Additionally, it conducted studies and
submitted special analyses and reports.

The followihg pages list reports and ;ther papers submitted
to the FBI (which had primary résponsibility for the investigation)
and to the Warren Commission. It is felt that this compilation
is appropriate to consideration of the extent of the CIA effort,
to the extent that it reveals something of the results of that
effort. |

The 1ists fall into the following sections:

E.1 Dissemination fo the Intelligence Community
E.2 Dissemination of Information to the Warren Commission
E.3 Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations

E.4 Memoranda to Warren Commission
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AGENCY SUPPORT TO THE FBI AND THE WARREN COMMISSION

Information received from the Agency's field stations was dis-
seminated to appropriate agencies and departments as soon as
possible after receipt. The following l1ist of some 100 cabled
disseminations, CSCI's, and memoranda were forwarded to the Federal
Bureau of Investigation, et al. The listing covers the period from

- 10 October 1963 through September 1964.

" AGENCY DISSEMINATION OF INFORMATION TO THE INTELLIGENCE
COMMUNTTY (FORMAL AND TNFORMAL DISSEMINATIONS
1 11 - 111
~ #10 October 1963 DIR 74673 . (WH/3/Mexico)

"On 1 October 1963, a reliable and sensitive source
- in Mexico City reported that an American male, who

identified himself as Lee OSWALD, contacted the

Soviet Embassy in Mexico City ..."

Recipients: FBI, I&NS, Navy, State. [Warren Com-
" mission] :

*24 October 1963 DIR 77978 (WH/3/Mexico)

Request for two copies of most recent photograph of
Lee Harvey OSWALD.
Recipients: Navy. [Warren Commission]

23 November 1963 DIR 84915 : (WH/3)

Information relating to telephone call on 28 Sep-
tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico C1ty
Recipient FBI

L]
]

Document Date
Document Number

11 ‘
Originating Office

III

%
L

An asterisk indicates that fhe.document was elso made available
to the Warren Commission. .
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SECRET

24 November 1963 TDCS-3/565,829

Subject: Cuban Precautions following Assassination of

i President Kennedy.

A Recipients: State/INR, State/DIR, DIA, Army/ACSI, Navy,
Air, JCS, SECDEF, NSA, NIC, AID, USIA, OCI, ONE, OCR,
ORR, 00, EXO.

25 November 1963 DIR 84950 - (WH/3/Mexico)

e Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
i Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
‘ Contact with Lee Harvey OSWALD. - °
Recipient: FBI. ‘

25 November 1963 DIR 84951 A : (C1/s16)

Agency requests information relating to OSWALD's
Activities in Mexico City.
Recipient: FBI

26 November 1963 CsCI- (WE/BC) -

Subject: Reported Anonymous Telephone Message.
Recipient: FBI.

26 November 1963 CSC1-3/778,826 (WH/3)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. Encloses transcripts of tele-
: phone calls made on 27 and 28 September and 1 and
] ‘3 October 1963.
y , Recipient: FBI.

! 26 November 1963 . €SCI-3/778,829 (WH/3)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. (Encloses transcr1pts of tele-
phone calls made by OSWALD or concerning OSWALD
between 27 September and 3 October 1963).

NB: This dissemination may be identical with
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to
be the correct one, according to a copy of the
document in CI/SIG file No 568.

Recipient: FBI.

O
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26 November 1963 DIR 85069 (WH/3)

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963.
Recipient: FBI

*26 November 1963 DIR 85089 g (C/WH/3)

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan,

stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November

1963 that "on 18 September 1963 he saw Lee Harvey

i OSWALD receive six thousand five hundred dollars in

‘ a meeting inside the Cuban Embassy ,in Mexico City".
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

26 November 1963 DIR 85176 ' (WH/3)

Subject: Marina Nikolaeva OSWALD (information volun-
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed
REGGAB studying in West Germany).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. ;-

26 November 1963 DIR 85177 (WH/3/Mexico)

Subject: Telephone communication between Cuban President
DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Ambassadro to
‘Mexico. _
Recipients: FBI, State, White House: Secret Service re-
ceived copy.

26 November 1963 - Unnumbered . (C1/S1G)

Subject: HUNTER Report No. 10815.
Recipient: FBI. '

26 November 1963 Unnumbered ‘ (C1/SIG)

Subject: HUNTER Report No. 10816.
Recipient: FBI.

£t b
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27 November 1963 €SCI-3/778,881 ~ (WH/3/Mexico)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI.

*27 November 1963 DIR 85182 . (WH/3/Mexico)

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce
received copy. [Warren Commission]

27 November 1963 ‘DIR 85195 (C/WH/3)

United States Ambassador to Mexico requests passage
of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE,
and Mr. HOOVER.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

27 November 1963 DIR 85196 - (c/wH/3)

According to information from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
received copy. :

*27 November 1963 DIR 85199 (WH/3/Mexico)

Information solic1£ed from Gilberto ALVARADO Ugarte. .,
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Harren Commission]

- 27 November 1963 DIR 85222 (WH/3/Mexico)

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Empioyee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City,
contact of Lee Harvey OSNALD

Recipient: FBI.

Fﬂ“ u
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27 November 1963 ~ DIR 85246 o (wH/3)

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information
regarding Lee Harvey OSWALD.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service -

i received copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI

i by CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 . DIR 85471 (C/uWH/3)

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 ~ DIR 85573 . (WH/3/Mexico)

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary
of State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban
Ambassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 Unnumbered (c1/s16) -

Information on Ernesto RODRIGUEZ relayed by tele-
phone to S. PAPICH.
Recipient: FBI.

27 November 1963 Unnumbered ~ (c1/s16)

Information regarding photographic coverage of
Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed
to S. PAPICH of the FBI.

Recipient: FBI.

27 November 1963 Unnumbered (C1/S16)

Telephone contact with S. PAPICH with regard to
OSWALD's presence in New Orleans in September 1963.
Recipient: FBI.

28 November 1963 DIR 85657 (C/WH/3)

On 26 November 1963 a British journalist named John
WILSON-HUDSON gave information to the American Em-
bassy in London indicating that an "American gangster-
type named RUBY" visited Cuba around 1959.

Recipients: FBI, State, White House.

 wm
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*28 November 1963 - DIR 85662 (C/WH/3)

Further interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [warren
Commission] .

*28 November 1963 . DIR 85665 (C/WH/3)

The Hague Station reports that on 23 November 1963,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. LEE [sic] who
murdered President Kennedy.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 CSCI-3/778.893 | (WH/3/Mexico)

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN
and Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.

*29 November 1963 ~ DIR 85666

Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADO
be turned over to Mexican authorities for additional
interrogation and investigation.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mission] : .

29 November 1963 DIR 85668 (WH/3/Mexico)

Highlights from interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. :
Recipients: FBI, State, White House-

*29 November 1963 DIR 85670 _ | (C/WH/3)

Sensitive sources ... have reported that when the
23 November arrest of ‘Silvia DURAN became known to
the personnel of the Cuban Embassy there was a
great deal of discussion.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren
Commission] : -
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29 November 1963 ' DIR 85676 ' " (WH/3/Mexico)

Subject: Travel of Soviet diplomatic couriers.
Recipient: FBI. _

*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3)

Series of anonymous telephone calls to the office of
the Naval Attache in Canberra, Australia, by a man
claiming to have knowledge about a Soviet plot to
assassinate Kennedy.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. *

29 November 1963 DIR 85714 ' (C/WH/3)

Release of Silvia DURAN for second time on

28 November.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

*29 November 1963 DIR 85715 (WH/3/Mexico)

Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD (October 1959
to May 1962).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85744 ~ (C/WH/3)

Interrogation of Gilbert ALVARADO Ugrate.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

*29 November 1963 DIR - 85758 (WH/3/Mexico)
Translation of interrogation of Silvia DURAN and
Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

7
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%29 November 1963  DIR 85770 L (c/MH/3)

Series of incidents which have produced a report alleging
advance information on assassination.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy. [Narren Commission]

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that
Oswald had made a bank deposit.

29 November 1963 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH relaying the Director's
suggestion that FBI check all bank accounts and safe
deposit records in New Orleans, Fort Worth, and Dallas.

30 November 1963 ~  CSCI-3/778/894

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington
Post suggesting two men involved in assassination.
Recipient: FBI.

*30 November 1963 DIR 86063 (C/WH/3)

Gilberto ALVARADO Ugarte admits his story a fabrication.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

3 December 1963 DIR 86496 (C/WH/3)

Information relating to OSWALD's presence in Mexico.
- Recipient: FBI. :

*4 December 1963 DIR 86702 ' (C[NH/3)

Travel information regarding OSWALD and his wife,
June 1962. , _

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]
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5 December 1963 DIR 87189 (C/WH/3)

Known Soviet intelligence officer in New Delhi
demanding full probe into assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

*6 December 1963 DIR 87520 (C/WH/3)

Correction of DIR 87502.
Recipients:  FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [warren Commission]

*7 December 1963 DIR 87667 . (C/wH/3/)

Reinterrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission)

9 December 1963 DIR 87731 (WH/3/Mexico)

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City..
Recipient: FBI.

*9 December 1963 - DIR 87796 (WH/3)

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963
alleging assassination arranged by Communist
Chinese.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

9 December 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)‘

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity
of a source who claims plot to assassinate Kennedy
prepared and executed jointly by the Communist
Chinese and Cubans through intermediaries. (See
JMWAVE 8658 IN 75902). :

Recipient: FBI.

11 December 1963 TDCSDB 3/658,408

Subject: Comments of Soviet official regarding
(a) Moscow views on international situation
following death of President Kennedy, and (b)
resumption of disarmament talks. -

Recipients: General distribution.

9 .
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12 December 1963 - CSCI-3/779,048 - (C/uWH/3)
‘Subject: HILSON; Carlos John (also: WILSON-HUDSON,
John; WILSON, John Hudson.)
' Recipient: FBI.
*12 December 1963  DIR 88643

Subject: Letter Relative to Assassination of Presi-
dent Kennedy Sent to United States Embassy in Costa

Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mision]

12 December 1963 DIR 88682 . (C/WH/3)

Cuban Ambassador to France received instructions not
to comment upon the assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

12 December 1963 DIR 88747 (C/WH/3)

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

*13 December 1963 CSCI-3/779,136 (C/WH/3)

Subject: Mexican Interrogation of Gllberto ALVARADOQ.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

16 December 1963 CSCI1-3/779,135 (C/WH/3)
Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy
Assassination.

Recipient: . FBI.

.18 December 1963 DIR 89970 (C/WH/3)

Further information on Richard Thomas GIBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

10
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*18 December 1963 DIR 89980

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first
interrogation.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

19 December 1963 : €SCI-3/779,225

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by
Lee Harvey QOSWALD.
Recipient: FBI.

19 December 1963 CSDB-3/658,870 . (WH/Reports)

Subject: a. Disagreements between FldE] CASTRO and
Rauo ROA y Garcia.

b. Probable Future Plan of Action for
Carlos RAFAEL Rodriguez. '
Recipients: State (Miami) and others (not 1dent1f1ed

27 December 1963 CSC1-3/779,297

| Subject: Assassination of President Kennedy (arranged
by the Cuban Government and the Communist Chinese).
Recipient: FBI.

3 January 1964 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
regarding newspaper article appearing in El1 Caribe
on 27 November 1963 and possible connection with
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 November.
Recipient: FBI.

*10 January 1964 CsSCI-3/779,482 (WH/3/Mexico)

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

11
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- 14 January 1964 €SCI1-3/779,510 (c1/516)

o : Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
! (Regarding 1iaison with FBI and latter's handling of
information from CIA.)
Recipient: FBI.

27 January 1964 CSCI-3/779,729 (C1/SI6)

? © Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna
: OSWALD. o
; Recipient: FBI.

. 30 January 1964 CsCI-3/779,814 (C1/516)

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

4 February 1964 €sC1-3/779,817 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names,
addresses, and telephone numbers relating to the
Soviet Union.) :

Recipient: FBI.

18 February 1964 DDP 4-0860

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation. Subject: Assassination of John F.

Kennedy.
‘ Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]
i 18 February 1964 DDP 4-0861

; Memorandum for the Director, Federal Bureau of
i Investigation. Subject: Assassination of

; President John F. Kennedy.

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret
Service. Subject: Assassination of President
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John F. Kennedy. (Verification of entry in "Historic
Diary" relating to OSWALD's attempted suicide.) ,
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of

Intelligence and Research, Department of State. ,

Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
- Verification of Entry in "Historic Diary".

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 CsC1-3/779,988 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information regarding
SETYAEVA and RAHM.) _ _
Recipient: FBI. '

22 February 1964 " DIR 03101 ~(C/wH/3)

Subject: Further Information Provided by Moroccan
Student Mohamed REGGAB.
Recipient: White House (attention Secret Service).

11 March 1964 CSCI-3/780,344

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 - €SCI-3/780,612 (SR/CI/R)

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Photograph of an individual closely resembling
OSNALDg. ,

Recipient: FBI.

16 April 1964 CSCI1-3/780,996 (SR/CI/R)

Subject: Yuriy Ivanovich NOSENKO.
Recipient: FBI.

20 April 1964 - CSDB-3/660,704

Subject: Plans by British and French to Publish
BUCHANAN Articles on Assassination.
Recipient: FBI (?)

13

SEGRET



i era~T
e 22 April 1964 ' CsCI1-3/780,881 - (SR/CI/R)
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.
30 April 1964 Unnumbered Memorandum (C1/S1G)
; Telephone Contact with S. PAPICH on 29 November
! advising PAPICH to contact SOLIE of the Office
g of Security for information.
¢ 8 May 1964 DDP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook.
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI.

B s L

11 May 1964 CSCI-3/781,172

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
addresses, and telephone numbers from an address book
belonging to Marina OSWALD.) :

Recipient: FBI.

13 May 1964 CSCI-3/781,282 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification
- of photographs sent to CIA by FBI.)
Recipient: FBI.

o 15 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
-to the Assassination of President Kennedy.

14
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13 May 1964 | €SC1-3/781,351
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified .
Information about the U-2.
Recipient: FBI. ([Warren Commission - DDP 4-2444]
19 May 1964 | CSCI-3/781,386 |

Subject: Paul DIMITRIK (aka Pavel DIMITRUK).
Recipient: Navy.

5 June 1964 - CSCI-3/781,543 (CI/R&A)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla-
tion Program to Check Qut Cubans Mentioned in Letter
of 27 November 1963 from Mario del ROASRIA Milina.

10 June 1964 CSCI-3/781,841 (CI/R8A)

Subject: Information Concerning Jack Ruby.
Recipient: FBI.

29 June 1964 CSCI-3/782,058

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was
in Tangier, Morocco.

Recipient: FBI. [Warren Commission]

2 July 1964 DDP 4-3401

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD.
Recipient: Copy to FBI.

6 July 1964 ~ DDP 4-3470
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Statements Reportedly Made by George and
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD

and the Assassination of John F. Kennedy.
Recipient: Copy to FBI.

15
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27 Augusgﬁl964 CSCI-316/00856-64

'Subject: No Indication of Subject's Defeétion Having
Been Used for Propaganda by the Soviet Union.
Recipient: FBI.

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban

Government.
Recipient: Copy to FBI.
1 October 1964 DDP 4-5110

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Joachim JOESTEN.
Recipient: Copy to FBI.

6 October 1964 CSCI-316/01446-64

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.

23 QOctober 1964 CSCI-316/01709-64

Subject: Raymond F. FRIESECKE.
Recipient: FBI.

2 November 1964  CSCI-316/01779-64
Subject: Testimony in the Warren Commission Report in
the Assassination of President Kennedy
Recipient: FBI.
23 December 1964 CSCI-316/02545-64
Subject: Allegation of Unidentified Scientist of

Cuban Involvement in Assassination.
Recipient: FBI.

16
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2 March 1965 CSCI-316/00925-65

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi-
gation of Lee Harvy and Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

8 April 1965 ~ CSCI-316/01398-65

Subject: Correspondence to the Soviet Embassy in Mexico
: City. :
; Recipient: FBI. [Copy to Secret Service]

- 30 June 1965 CSCI-316/02654-65

Subject: Silvia DURAN.
Recipient: FBI.

2 September 1966 CSCI-316/04482-66

SubJect Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's Intourist
» Guide in Moscow.
; | Recipient: FBI.

9 May 1967 CSCI-316/02153-67

Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by
Jim GARRISON to show that OSWALD was a CIA agent and
was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON
alleges he has letters signed by CIA representatives or
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans
to work with Cubans for the assassination of CASTRO.
This memroandum is intended to record that such letters
never existed and therefore could not be in GARRISON's
possession.

Recipient: FBI.

§ 14 June 1967 - €SCI-316/02669-67
Subject: Allegations of Unidentified Woman Regarding"

Mario GARCIAS et al.
Recipient: FBI
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24 July 1967 CSCI-316/03243-67

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican newsman,
that OSWALD visited UNAM Campus shortly after the Cuban
Embassy refused him a visa to visit Cuba. CONTRERAS®
statement of dubious credibility, information passed to

~ Mexican authorities.

_ Recipient- FBI.

© -7 May 1968  CSCI-316/01678-68

"Subject: Promotional Literature Concerning the Alleged
Assassination Conspiracy of JFK Written and Mailed by
Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim

- GARRISON's Allegations. _

Recipient: FBI. :

.16 September 1969 CSCI-316/03323-69

Subject: Charles w111iam THOMAS.
Recipient: FBI.
N DISSEMINATION OF REPORTS TO CI STAFF

Since CI Staff held the Agency's official file on OSWALD,
all cable traffic (theoretically) including disseminations by.

cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad- -
" .ditionally, cables disseminations were released by CI/Liaison.

Copies were, therefore, available to the, Staff.

Since CI Staff released all long-form CSCI's, coordinated
on short-form CSCI's, and ma1nta1ned the CSCI log, the CI Staff
received copies of all CSCI's

DISSEMINATION OF MATERIAL T0 THE WA WARREN COMMISSION :

13 December 1963 [cOmm1ss1on Document No. 100]
Memorandum : ' ‘
Subject: Analysis of World Reaction to President

Kennedy's Assassination.
(Supplied by A. W. DULLES.)
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21 January 1964 [Commission Document No. 300]

Note from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Attachments: a. Recent Soviet Statements on
Lee Harvey OSWALD.
b. FBIS-28 on OSWALD case.

21 January 1964
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Draft Questions for Submission to the
Government of the Soviet Union.

22 January 1964 [Commission Document No. 691]

e e 1t bt ot e e

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Suggested Questions for Marina OSWALD.

% 25 January 1964 [Commission Document No. 321]

: Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD's Stay in
3 the Soviet Union.
! Alphabetical List of Persons in the Soviet
; Union Who Were Known to or Mentioned by
Lee Harvey OSWALD or His Wife.

31 January 1964 "~ [Commission Document No. 347]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed by CIA on the Activity
of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 28 September - 3
October 1963.

5 Febrdary 1964
Note from Thomas H. KARAMESSINES to J. Lee RANKIN.
Fourteen attachments including recent Soviet State-
ments on Lee Harvey OSWALD (as of 5 February 1964).

5 February 1964 [Commission Document No. 361]
Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to

J. Lee RANKIN forwarding three copies of Appendix B,
a summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives.

G | 19
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8 February 1964 ‘ [Commission Docjment No. 1182]

Letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of -
Lee Harvey OSWALD's documents.

[Information passed to FBI.]

18 February 1964

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for
information which might be helpful in interpreting
available materials relating to OSWALD's activities
abroad. )

[Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DDP 4-0860

" Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: . Assassi-
nation of John F. Kennedy. (Request for information
relating to OSWALD's attempted suicide.)

[Copy to Warren Commission.]

5 18 February 1964 DOP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for copies
of 47 photographs found among the effects of Lee Harvey

‘ OSWALD. )
: [Copy to Warren Commission.]
18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret Service;
signed by Richard HELMS, DDP. Subject: Assassination
of President John F. Kennedy. (Verification of entry
in "Historic Diary” relating to OSWALD's attempted
suicide.) ‘

[Copies to Warren Commission and the FBI.]
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18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Verification of Entry in "Historic Diary".)

[Copies to Warren Commission and the FBI.]

19 February 1964 [Commission Document No. 384]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
(TS No. 187908.) Subject: Information Developed by
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.

19 February 1964 DDP 4-4581

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

*21 February 1964 : DDP 4-0940 [Commissfon Document No. 426]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Translations of Interrogations Reports of

Silvia DURAN.

Attachments: OUT Telegram No. 85758, 29 November 1963.
Translation of Interrogation of Silvia
DIRAN and Horacio DURAN Navarro.

CSCI-3/779,482 of 10 January 1964. Trans-

lation of Official Mexican Polic Report
on the Second Interrogation of Silvia

DURAN..

5 March 1964 . poP 4-1171 [Commission Document No. 448]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations

by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD.

*6 March 1964 DDP 4-1224 [Commission Document No. 692]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Information in CIA's Possession Regarding
Lee Harvey OSWALD Prior to November 22, 1963.

21
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18 March 1964 - DDP 4-1423 _ [Commission Document No. 528]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
: Subject: Article Alleging that OSWALD was Interviewed
- , by CIA in Moscow.

; 24 March 1964 DDP 4-1555 [Commission Document No. 674]

i Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: = Information Disseminated to the Secret

: Service but not yet made available to the Pres1dent 3
o Commission.

*24 March 1964 ~ DDP 4-1554 [Commission Document No. 631]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: CIA Dissemination of Information on Lee
Harvey OSWALD, Dated 10 October 1963. '
Attachments: OUT Message No. 74673, dated 10 October
' 1963.
5 _ 0UT1M§ssage No. 77978, dated 23 October
! 963

i 25 March 1964 DOP 4-1576 -

Note from Richard HELMS to J. Lee RANKIN.
Attachment: Five copies of "Rumors about Lee Harvey
OSWALD", dated 23 March 1964.

27 March 1964 DOP 4-1606

é Memorandum from Richard HELMS, DDP, to Thomas L. HUGHES,
En Director of Intelligence and Research, Department of

! State. Subject: Verification of Entry in "Historic

; - Diary”. ,

i , [Copies to Warren Commission and the FBI. ]

*#31 March 1964 DDP 4-1655 [Commission Document No. 698]
; Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Reports on Activities and Travel of Lee

Harvey OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD.
Attachments: OUT Message No. 86702, 4 December 1963,

C | | ' 2
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to the White House, the Department of State, and the
Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

OUT Message No. 97520, dated 6 December
1963, to the White House, the Department of State,
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to
the Secret Service.

‘ OUT Message No. 85715, dated 29 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Invest1gation, with copy to the
Secret Service. A ,

e e & o h s Bt

OUT Message No. 85182, dated 22 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federa] Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

i At Bt o

" OUT Message No. 85665, dated 28 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

*3 April 1964 'DDP 4-1699 [Commission Document No. 710]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Richard Thomas GIBSON.
Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 December
8 1963, to White House, Department of State, and the
R ‘ Federal Bureau of Investigat1on, with a copy to the

' Secret Service.

6 April 1964 DDP 4-1739  [Commission Document No. 708]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Reply to Questions Contained in Your Memo-
randum dated 12 March 1964. ("Certain Questions Posed
by the State Department Files") :

7 April 1964 , DDP 4-1787  [Commission Document No. 726]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First
Interrogation.
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7 April 1964

Subject:
20 April 1964
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DDP 4-1786
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Mohammed REGGAB.

DDP 4-1997 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN.
BND Report Pertaining to Allegations Con-
cerning Anton ERDINGER.

Subject:

21 April 1964

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN.

Attachment:

CSDB 3/660,704 (Plans of British and

French Publishing Firms to Publish the Thomas
BUCHANAN Articles on Assassination of President

Kennedy. )

24 April 1964

DDP 4-2099 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD.

Subject:
29 April 1964

DDP 4-2160 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Photograph of Lee Harvey OSWALD.

DDP 4-2256

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Additional Information on Lee Harvey OSWALD.

SUBJECT:
4 May 1964

Subject:
6 May 1964

DDP 4-2296  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject:  Criteria for Dissemination of Information to
the Secret Service; Recommendations of the Central
Intelligence Agency Relative to Presidential Protection.

8 May 1964 .

DDP 4-2351 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Marina OSWALD's Notebook.

Subject:

LW
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13 May 1964 DDP 4-2444 [Commission Document No. 931]

15 May 1964

19 May 1964 DDP 4-2533 [Commission Document No.

*19 May

*22 May 1964 DDP 4-2624  [Commission Document No.

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa-

tion about the U-2.
[CSCI-3/781,351 - copy to Warren Commission]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service .
to the Assassination of President Kennedy

[Copy to FBI].

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Meﬁlcan Contro] of U.S. Citizens' Travel to and from
Cu

1964 DDP 4-2534 [Commission Document No.

Memorandum from Rixhard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations of Pfc. Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November
1963, to the White House, State Department, and the
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the
Secret Service ,

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States
Embassy in Canberra, Australia, Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigat1on, with a copy to
the Secret Service. :
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27 May 1964 : DDP 4-2688 [Commission Document No. 985]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 December
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to
the Secret Service.

27 May 1964 DDP 4-2692  [Commission Document No. 990]

1
|
|

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
; Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEV and
f Mr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD.

1 June 1964 pDP 4-2741 [Commission Document No. 1000]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Gilberto ALVARADQ Ugarte.

G ‘ Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November
o 1963, relative to Gilberto ALVARADO.

B OUT Message No. 85199, dated 27 November
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. ’
LN : QUT Message No. 85662, dated 28 November

L 1963, relative to Gilberto ALVARADOQ.
. OUT Message No. 86063, dated 30 November

! 1963, relative to Gilberto ALVARADO.

OUT Message No. 85666, dated 28 November
1963, relative to Gilberto ALVARADQ.

QUT Message No. 87667, dated 7 December
1963; subject: Lee Harvey OSWALD.

Memorandum, dated 12 December 1963;
subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.

3 June 1964 DDP 4-2764  [Commission Document No. 1001]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Documents on Lee Harvey OSNALD Furnished by
the Soviet Government.

3 June 1964 ' DDP 4-2770 [Commission Document No. 1012]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject. George and Jeanne de MOHRENSCHILDT.

O ' 26
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4 June 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Deve]oped on the Activity of Lee
Harvey OSWALD in Mex1co City.

5 June 1964 DDP 4-2844 [Commission Document No. 1041]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations Regarding Intelligence Training
School in Minsk, USSR.

10 June 1964 DDP 4-2922 [Commission Document No. 1054]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates. ,

*12 June 1964 DDP 4-2988  [Commission Document No. 1089]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Relative to Assassination of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.
Attachment: OUT Message No. 88643, dated 12 December
1963, to the White House, Department of State, and the
Federal Bureau of Investigation.

19 June 1964 DOP 4-3169  [Commission Document No. 1131]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Brainwashing Techniques.

26 June 1964 DDP 4-3366

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Brainwashing Techniques

29 June 1964 DDP 4-3347 [Commission Document No. 1188]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Allegat1on that OSWALD was

in Tangier, Morocco.
[Copy to the FBI.]
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1 July 1964 DOP 4-3389 [Commission Document No. 1201]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki
on 10 October 1959.

2 July 1964 o DDP 4-3401  [Commission Document No. 1216]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul
Pavel Antonovich YATSKOV).

[Copy to the FBI.]

6 July 1964 | - DOP 4-3470  [Commission Document No. 1222]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Statements Reportedly Made by George and
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD
and the Assassination of President Kennedy.

[Copy to the FBI.]

22 July 1964 pDDP 4-3712 [Commission Document No. 1273]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur-
nished the Commission by CIA and the Department of
State.

23 July 1964 ' DDP 4-3769  [Commission Document No. 1287]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Lee Harvey QSWALD. A

Attachment: Affidavit respecting origin and circum-
stances of a photograph of an unknown individual
;urnished by this Agency to the FBI on 22 November
963

23 July 1964 DDP 4-3770
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Lee Harvey OSWALD.
Attachments: Translation (original documents included.)
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31 July 1964 DDP 4-3916 [Commission Document No. 1358]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.

7 August 1964 ‘ DDP 4-4037 [Commission Document No. 1356]

! . Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Hunting Societies.

28 August 1964 DDP 4-4479  [Commission Document No. 1443]
| Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J.
: Lee RANKIN.
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY.
31 August 1964 . DOP 4-458]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

3 September 1964 DDP 4-4600 [Document No. 50, List 2]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplies by the Cuban Government.
[Copy to the FBI]

! 14 September 1964 DDP 4-4775 [Commission Document No. 1483]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Wester Europe in 1964.

s k. e

11 September 1964 - DDP 4-4793

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Publication of Documents Furnished to the
Commission by the Central Intelligence Agency.

11 September 1964 DDP44-4794 " [Commission Document No. 1479]

Y AREIHIIRDG A A AR e D el et

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. -
Subject: Certain Questions Posed by the State Depart-
ment Files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479)
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11 September 1964 DDP 4-4795  [Commission Document No. 1479]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised)
(Attachment to CD No. 1479.)

11 September 1964 DDP 4-4796 [Commission Document No. 1479]
 Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.

15 September 1964 . DDP 4-4801 [Commission Document No. 1493]
Memorandum from Richard‘HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates. '

17 September 1964 DDP 4-4823
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from
Cuba.

17 September 1964 DDP 4-4838

Memorandum from Richard HELMS, DDOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: State Department Files.

17 September 1964 DDP 4-4893

Memorandum from Richard HELMS, bDP,‘to J. Lee RANKIN. -
Subject: Valeriy Viadimirovich KOSTIKOV. -

17 September 1964 DDP- 4-4841
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD. (Regarding Agency approval

for the publication of memorandum, dated 2 July 1964,
concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.{
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18 September 1964 DOP 4-4847

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: COmmunications from the Department of State.

18 September 1964 DDP 4-4848

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens
Married to Foreigners.

18 September 1964 DDP 4-4850

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN |
Subject: Passport and Visa 0ff1ce

18 September 1964 DDP 4-4873

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Intourist Hotels in Moscow.

18 September 1964 DDP 4-4882
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Technical Examination of Photographs of Lee
‘ Harvey OSWALD's Application for a Cuban Visa.
18 September 1964 DDP 4-4886

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR.

22 September 1964 ~ DDP 4-4921

Memorandum- from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN.

17 September 1964 DOP 4-4922 ‘
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE] - Former Cuban
Consul, Mexico City.
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18 September 1964 DDP 4-4952

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWLAD. (Information regarding
OSWALD's stay in Helsinki.)

18 September 1964 DOP 4-4953

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625).

1 October 1964 : DDP 4-5110 [Commission Document No. 1532]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Joachim JOESTEN.
[Copies to FBI, I&NS, State]

13 October 1964 DDP 4-5275

Memorandum from Richard HELMS, DDP, tb J. Lee RANKIN.
o Subject: Publication of Documents Furnished to the -
o (Z> Commission by the Central Intelligence Agency.

16 October 1964 DDP 4-5334/1 .

: Memorandum for The President's Committee on the Warren
Commission Report.
Subject: CIA's Role in the Support of Presidential
Foreign Travel.

20 October 1964 " DDP 4-5341 [Commission Document No. 1545]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed on the Activity of Lee
Harvey OSWALD in Mexico City. - .

29 October 1964 _ DDP 4-5558

-+ Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Transmittal of OCR Publication: "Foreign
Press Reaction to thée Warren Report", and Fo]low—Up
Report, dated 22 October 1964.
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AGENCY DISSEMINATIONS TO THE FBI ET AL REGARDING RUMORS AND

ALLEGATIONS REGARDING PRESIDENT KENNEDY ASSASSINATION.

10 October 1963 ' DIR 74673

Lee HarveyVOSNALD. Contact with Soviet Embéssy. Mexico
' - City, 1 October 1963.
Recipients: FBI, I&NS, State, White House. .

"23 fovembér 1963 - DIR 84915

Information relating to telephone ca11 on 28 September :
. 1963 to Soviet Embassy in Mexico City.
Recipient: FBI

| 25 November 1963 . DIR 84950 -

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
Contact with Lee Harvey OSWALD.

Recipient: FBI.

25 November 1663 DIR 84951

CIA requests information relating to OSWALD's ac-
tivities in Mexico City (from FBI interrogation
of OSWALD). -

Recipient: FBI.

26 November 1963 .
Subject: Reported Anonymous Telephone Message.
Recipient: FBI.

26 November 1963 ' €sCI1-3/778,826

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. Encloses transcripts of tele--
phone calls made on 27 and 28 September and 1 and
3 October 1963.

Recipient: FBI.
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26 November 1963 €sCI-3/778,829

Subject: Same as above.

(Comment: This dissemination may be identical with

CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to
be the correct one, according to a copy of the docu-
ment in CI/SIG file no. 568.)

Recipient: FBI.

. " e
A LT T

o 26 November 1963 DIR 85069

1 ' Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-

] man to Texas on 26 November 1963.

; Representatives of this Agency in Costa Rica suspect
that Julio SUNOL Leal, pro-Communist, pro-Castro deputy
to the Costa Rican National Assembly, will try to
gather data in Texas to use in pro-communist-pro-Castro
propaganda in connection with the assassination of
President Kennedy.

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85089

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan,
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November
1963 [sic - 25 November 1963] that "on 18 September

1963 he saw Lee Harvey OSWALD receive six thousand

: : five hundred dollars in a meeting inside the Cuban

§ Embassy in Mexico City."

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received a copy. [Warren Commission]

et et e

e E e e

26 November 1963 _ DIR 85176

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun-
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed

_ REGGAB studying in West Germany).

; Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

i received copy.

26 November 1963 DIR 85177

: f Subject: Telephohe Communication between Duban Presi-
: dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Am-

bassador to Mexico.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. ‘
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26 November 1963 ~ Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10815.
Recipient: FBI. '

26 November 1963 Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10816.
Recipient: FBI. '

26 November 1963 Unnumbered

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the
White House. (OSWALD's reported presence in Mexico
City on 18 September 1963. )

Recipient: FBI.

27 November 1963 CsCI-3/778,881

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963. _
Recipient: FBI.

27 November 1963 DIR 85182

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [warren Comm1ss1on] '

. 27 November 1963 " DIR 85196

According to information from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service .
received copy. ,

27 November 1963 DIR 85199
Informat1on solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce
received copy. [Narren Commission]
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27 November 1963 DIR 85222

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the Cuban
' ~ Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with

‘ Lee Harvey OSWALD.

‘ Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85246

z A Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information
i regarding Lee Harvey OSWALD.

] . Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy. (A]so relayed to S. PAPICH of the FBI by
CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 - DIR 85471

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 - DIR 85573

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary of
State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban Am-
bassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO.

Recipients: FBI, State, White House.

" s BN gt . cins s BN B ¢
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27 November 1963 Unnumbered

Information on Arnesto RODRIGUEZ relayed by telephone
to S. PAPICH.
Recipient: FBI.

| 27 November 1963 Unnumbered

Information regarding photographic coverage of Cuban
and Soviet Embassies in Mexico City passed to S. PAPICH
of the FBI.

Recipient: FBI.

28 November 1963 DIR 85657

: on 26 November a British journalist named John WILSON-
o 4 HUDSON gave information to the American Embassy in
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London indicating that an "American gangster type named
RUBY" visited Cuba around 1959.
Recipients: FBI, State, White House.

28 November 1963 DIR 85662

Further 1nterro§ation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

28 November 1963 DIR 85665

The Hague Station reports that on 23 November 1963,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. Lee [sic] who

murdered President Kennedy.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 €SC1-3/778,893
‘Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN and
Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.

29 November 1963 DIR 85666

Acting upon an FBI request, the Agency requests ALVARADO
be turned over to Mexican authoritiés for additional

interrogation. :
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]
29 November 1963 ~ DIR 85668

Highlights from the interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

29 November 1963 DIR 85670 '

Sensitive sources . . . have reported that when the
23 November arrest of Silvia DURAN became known to
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal

of discussion.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

29 November 1963 DIR 85691

Series of anonymous telephone calls to the office of the
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate

President Kennedy.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-

ceived copy.
29 November 1963 DIR 85714

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November.
Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85744

- Interrogation of Gilberto ALVARADQ Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85758

Translation of interrogation of Silvia DURAN and
Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
received copy. [Narren Commission]

29 November 1963 DIR 85770

s s e e =
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Series of incidents which have produced a report
alleging advance information on assassination.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 Unnumbered memorandum
Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor

-4 ‘that OSWALD had made a bank dep031t
¢ Recipient: FBI.

38

{SECRET.




- SECRET

30 November 1963 CsC1-3/778,894 . |
Subject: Article in 29 Noveﬁber 1963 issue of Washington
Post suggesting two men involved in assassination.
Recipient: FBI,

30 November 1963 ~ DIR 86063

Gilberto ALVARADO Ugarte Admits his story a fabrication.
Recipients: FBI, State, Nhlte House. [Warren Commission]

3 December 1963 DIR 86496

i
S
-4
v

Information relating to OSWALD's presence in Mexico.
Recipient: FBI.

7 December 1963 DIR 87667

Re-interrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

9 December 1963 - DIR 87731 ‘
-Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City.
Recipient: FBI.

9 December 1963 DIR 87796

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging
assassination arranged by Communist Chinese.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

9 December 1963 Unnumbered Memorandum

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity of

a source who claims plot to assassinate Kennedy prepared
and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans
through intermediaries. (See JMWAVE 8658, IN 75902.)
Recipient: FBI.

12 December 1963 CSCI-3/779,048

Subject: WILSON, Carlos John (a]so WILSON-HUDSON,
John; WILSON, John Hudson.)
Recipient: FBI

SR e st e G A et ABPRA e mee b b
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12 December 1963 DIR 88643

Subject: Letter Relative to Assassination of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

12 December 1963 DIR 88682
Cuban Ambassador to France received instructions not
to comment upon the assassination.
| Recipients: FBI, State, White House.
12 December 1963 DIR 88747

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

13 December 1963 CSCI-3/779,136

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

16 December 1963 CSCI-3/779,135

Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy Assassination.
Recipient: FBI.

18 December 1963 DIR 89970

Further Information on Richard Thomas GIBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

18 December 1963 DIR 89980
Subject: Actions of Silvia DURAN after her first
interrogation.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

27 December 1963 CSCI-3/779,297

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged
by the Cuban Government and the Commun1st Chinese).
Recipient: FBI.
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3 January 1964 Unnumbered Memorandum

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
‘ regarding newspaper article appearing in E1 Caribe
i ‘ on 27 November 1963 and possible connection with
% ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 No-

vember.
Recipient: FBI.
i 10 January 1964 CSCI-3/779,482
‘ _ , . .
? Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia
DURAN. , ‘
Recipient: FBI. [Warren Commission]
27 January 1964 CSCI-3/779,729
Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna
OSWALD. »
Recipient: FBI. - ,
30 January 1964 . CSCI-3/778,814

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

4 February 1964 CsCI-3/779,817

i

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names,
addresses, and telephone numbers relating to the

, : - Soviet Union.)

; ' Recipient: FBI.

18 February 1964 DDP 4-0860

e atAn o

———

' Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation.
Subject: Assassination of John F. Kennedy.
("In connection with our efforts to assist the
President's Commission on the Assassination of
President Kennedy by providing information which
might be helpful in interpreting available ma-
terials relating to OSWALD's activities abroad,
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we have considered the entry with regard to attempted
suicide. We consider this entry as being of consider-
able importance and one which might be subject to
verification.”)

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 pop 4-0861

Memorandum for the Director, Federa1 Bureau of
Investigation.

Subject: Assassination of President John F. Kennedy
(". . . 47 photographs which were among the effects of
Lee Harvey OSWALD, . . . . It appears that most of
the photographs were taken in the USSR and depict
So¥1et §ontacts of OSWALD or scenes in the Soviet
Union." ,

Recipient: FBI.. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret Service.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Ver1f1cation of entry in "Historic Diary" relating to
OSWALD's attempted suicide. )

Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DOP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in "Historic Diary”.

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 CSCI-3/779,988

Subject: Lee Harvey OSWALD. - (Information regarding
Annette SETYAEVNA and Li11ie May RAHM.)
Recipient: FBI.

22 February 1964 . DIR 03101

Subject: Further Information Provided by Moroccan
Student Mohamed REGGAB.
‘Recipient: White House (attention Secret Service.)
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11 March 1964 ' CSC1-3/780,344

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 CsCI-3/780,612

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Photograph of an individual closely resembling
OSWALD. )

Recipient: FBI.

16 April 1964 €sCI-3/780,881

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.

8 May 1964 - DDP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook. .

Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI.
[Warren Commission]

11 May 1964 CSCI-3/781,172

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
‘addresses, and telephone numbers from an address book
belonging to Marina OSWALD.)

Recipient: FBI.

13 May 1964 'CsCI-3/781,282

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification of
photographs sent to CIA by FBI.) -
Recipient: FBI.

15 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in Processing
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assassi-
nation of President Kennedy.

Recipient: FBI.. [Warren Commission]
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5 June 1964 CSCI-3/781,543

Subject: Lee Harvey OSWALD., (Use of Machine Colla-

tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter

= of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA Milina.)
} Recipient: FBI. -

10 June 1964 cSc1-3/781,841

é Subject: Information Concerning Jack RUBY
Recipient: FBI.

29 June 1964 CSCI-3/782,085

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Al]egatlon that OSWALD was
in Tangier, Morocco.

Recipient: FBI. [Warren Commission]

2 July 1964 DDP 4-3401
Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
(Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV.)
Recipient: FBI. [Warren Commission]

27 August 1964 CSCI-316/00856-64

Subject: No Indication of Subject's Defection Hav1ng»'
Been Used for Propaganda by the Cuban Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to’J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban

Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]
6 October.1964 CSCI-316/01446-64

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.

.
! 3
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23 Decembér 1964 - CSCI-316/02545-64

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of
Cuban Involvement in Assassination.
Recipient: FBI. o y

2 March 1965 . CSCI-316/00925-65 |
-Subject: Marvin KANTOR, Possibie Connection with
Investigation of Lee Harvey and Marina OSWALD.
Recipient: fFBI. I
30 June 1965 : CSCI-316/02654-65.

Subject: Silvia DURAN.
.Recipient: FBI. ’

2 September 1966 CSCI-316/04482-66

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's In-
tourist Guide in Moscow.
. Recipient: FBI.

14 June 1967 ' CSCI-316/03243-67

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican
Newsman, That OSWALD Visited UNAM Campus Shortly
After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to
Visit Cuba. CONTRERAS' Statement of Dubious
Credibility; Information Passed to Mexican au-
thorities.

MEMORANDUM SUBMITTED BY CIA TO THE WARREN
COMMISSION ON RUMORS AND ALLEGATIONS RE-
LATING TO THE PRESIDENT'S ASSASSINATION

31 January 1964 ‘
Subject: Information Developed by CIA on the

Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City,
28 September - 3 October 1963. -
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S March ===

m Summary of Findings in Regard to Allegations
= asammed REGGAB Relative to Marina OSWALD.

18 Marcer “wmex

e Artic!e Alleging that OSNALD was interviewed
= 5 =n Moscow.

31 Mercr "= DDP 4-1655

Sar_=e——- Reports on Activities and Travel of Lee Harvey

m__ =amd Marina Nikolevna OSWALD.

= mss=rrens include the following:
T===stype Message No. 87515, 29 November 1963 -

paragraph g - Marina SNETHLAGE
“===z==type Message No. 85182, 22 November 1963 -
Remarks made by Richard Thomas GIBSON.
T==z=stype Message No. 85665, 28 November 1963 -
Remarks Made by Maria SNETHLAGE and Third
Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Em-

bassy in The Hague.

3 April Tmm= DDP 4-1699
SEETTmmm——-  Richard Thomas GIBSON.

Al T=mm DDP 4-1784
SBim"==——  Mohammed REGGAB.

 May T3 DDP 4-2256
Srrr==——  Additional Information on Lee Harvey OSWALD.

=~ ===y of Agency files indicates that all .

Wn known to the Agency on OSWALD's association
(2 ——mmmmunists or criminals, either in United States

- ==mrrewmwxl) has been made available to the Commission.”
z ¥ay 1%6=- DDP 4-2351

SumpTEme——— - Marina OSWALD's Notebook.

C=we—"=———j0n of traces on what appear to be Soviet
TR -=gmidresses, and telephone numbers from an ad-
=== ——wwmpk identified by Marina OSWALD as belonging

.. gy
.,  Sdcammmrn . -

46

SZQ FT.




RN

Y L

con20 18 tuam ks
shnnaad

W
e i .

15 May 1964

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in

Processing Visa Applicants; Reaction of that Service _

to the Assassination of President Kennedy.
19 May 1964 DDP 4-2534

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

22 May 1964 ‘ DDP 4-2624

b Subject: Anonymous Telephone Calls to United States
Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

27 May 1964 DDP 4-2688

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
(Comment: Letter received at U.S. Embassy, Stockholm.)

1 June 1964 ‘ 0DP 4-2741

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte.

Enclosures: OQut Teletype No. 85089, 26 November 1963.

. Qut Teletype No. 85199, 27 November 1963.
Qut Teletype No. 85662, 28 November 1963.
OQut Teletype No. 85666, 28 November 1963.
Qut Teletype No. 86063, 30 November 1963.
Qut Teletype No. 87667, 7 December 1963.
Memorandum, 12 December 1963, Interroga- -

tion of Gilberto ALVARADO.

3 June 1964 . DDP 4-2769

Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by
the Soviet Government.

4 June 1964  pop

Subject: Information Developed on the Activity of
Lee Harvey OSWALD in Mexico City.
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10 June 1964

: Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
. ~ RUBENSTEIN) and His Associates.

12 June 1964

i Subject: Letter Relative to Assassination of
: President Kennedy sent to United States Embassy
in Costa Rica.

29 June 1964 DDP 4-3347

Subject: Invesfigation of Allegation that OSWALD
was in Tangier, Morocco.

2 July 1964 - DDP 4-3401
Subject: Lee Harvey OSWALD.

28 August 1964 DDP 4-4479
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY.
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15 September 1964 DDP 4-4808

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

17 September 1964 DDP 4-4839
Subject: Valeriy Viadimirovich KOSTIKOV.
17 September 1964 DOP 4-4922 | |
Subject: Eusebio AZQUE - Former Cuban Consul, Mexico c{ty.
18 September 1964 DOP 4-4953

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625)
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Intelligence Sources on Oswald's Visit
to Mexico City in 1963

1. Unilateral Coverage:

From the time the Mexico Station was opened in April
1947 until the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station in
1955, the Station had developed a support apparatus to exploit
leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella
type project (LIPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three
photographic sites, a mobile surveillance team and a mail inter-
cept operation.

Telephone taps (LIFEAT) were placed by an employee of
the local telephone company who was handled by a Station case
officer. The number of lines tapped was limited only by the avail-
ability of a listening post nearby and the availability of language
(English, Spanish, Soviet, Polish, Czech, etc.) transcribers.
Generally, these were Mexican or Mexican-American recruited agents.

Three photographic sites were handled by a Station case
officer assisted by technicians on TDY from Headquarters who
advised the Station on the best types of cameras, films, and con-
cealment devices. These operations had sub-crypts under project
LIPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICALLA). LIMITED was a
fixed site directly opposite the Soviet Embassy (across the
street) which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The

E2 IMPDET
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of the
Soviet compound and the LIMITED site was diagonally across a
double laned street on the southeast corner of that block (See
attached diagram). LIMITED was the first photo base and opera-
ted strictly on an experimental basis in the early stages. This
base, however, was closed when the Station received word that the
photograph of the "unidentified man" was being released by the
Warren Commission. LILYRIC was an alternate photographic base.

It was located in an upper story of an apartment building on the
same side of the street as the LIMITED site but in the middle of
the block south. It had a planted view of the front gate of the
Soviet Embassy. LICALLA, the third photographic site, was located
in one of a row of four houses on the south side of the Soviet
Embassy compound. This site overlooked the back garden of the
Soviet Embassy compound. The purpose of this operation was to get
good identification photographs of Soviet personnel. The three
photographic sites were managed by a recruited agent who was a
Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father
(deceased). This agent collected the film from the LIMITED and
LILYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and
printed into 8 x 10 contact print strips. LICALLA film was ori-
ginally processed in the Station but in ear1y1§§§§; due to the
resignation of a technician, this film 1ike that of LIMITED and

LILYRIC was processed on the outside by a recruited agent.
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Mobile surveillance was conducted by two American
staff officers. These two officers organized a surveillance
team of six recruited agents which used late model cars and a
panel truck for surveillance. The team could be activated by
radio from the LIMITED site whenever someone of interest left
the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of
the LIMITED site since they had been issued LIMITED photographs
for identification purposes.

- The Station also conducted a;ﬁhﬁ]aﬁeral:mai1 intercept

operation, LIBIGHT, which was handled by an American case officer.

‘A recruited Mexicéhragent, who had 6 §emi-officia1 stéfhE; obtained

selected letters from a sub-agent @mé]o&ed by the Mexican postal;
system.

2. Liaison Coverage:

Liaison coverage was unreliable and insecure as charac-
terized by the nature of thengxicaplsefvigééfat that time. The
Mexican Direction of Federal Security (DFS), with which we con-
ducted 1iaison, was.a hip-pocket group run out of the Mexican
Ministry of Government. This Ministry was principally occupied
with political investigations and control of foreigners. Their
agents were cruel and corrupt. A Station officer traihed a n@hbé%}
of them in name tracing and travel control.

‘In 1958, at the instigétion of é,Mexican 6ffic{ai; a

:joint te]ephbne tap operation came into existence.‘ The obéri%{gﬁ;

seene , SENSTIE
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which became iﬁdﬁhwds'LIENVOY, was ruﬁVQy‘é Mexican officer.

The listening post had 30 lines connected at one time. The
transcription room was staffed by{ﬁgiic;n Army officers. In
1961, because of mismanagement by fhéfﬂexican principals,

the Station Chief, himself, became the project case officer.

A Station officer assisted him in the daily supervision of the
listening post and in picking up the transcripts and the tapes.
There was also an American technician inside the listening post.

3. QOswald Coverage:

In mid-1962, the Mexican officer in charge of LIENVOY
(the joint tap operation) asked the Ameffcan officer at the
WLIENVOY ]istenfngvpost for the telephone numbers of the Soviet,
Cuban and Satellite Embassies in{éﬁticipation of po§5}51e cgyer-“
age. The Station immediatelyidiﬁcohnected_afl of;thé<yh%iq;§fély
telephone taps on these Embassies so that they woﬁiqf66§!§gwéj§fj
covered when the Mexicans hooked up their taps. Théiﬁéxiqénéy
soon thereaf£er connected five Cuban lines, five Soviet lines,
three Czech lines, two Polish lines, and one Yugoslav line. At
the listening post, a live monitor made short summaries of con-
versations of interest which were then included in a daily re-
sume for the Chief of Station. Later, when a reel was completely
recorded, full transcripts were typed and passed to the Station;
however, there was usually a time lag of a day or two. Reels

which contained Russian or a language other than Spanish or
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English were taken to another location for translation and
typing. Mr. Boris Tarasoff did the Russian translations but
because of the volume of Russian conversations, the trans-
lations usually ran about a week behind the date of the con-
versation. A1l transcripts were made in either Spanish or
English since the Chief of Station could read only these two
languages and because he personally screened the transcripts
for operatioﬁal leads.

As soon as the Station learned that an American iden-
tifying himself as Lee Oswald phoned‘the Soviet Embassy, Miss
Ann Goodpasture of the Station started screening all photographs.
However, here again, there was a backlog because the photographs
were picked up three times a week, but those picked up were usually

for dates a few days before since the technician who was proces-

sing the film did so on a night-time basis. Further, photographs

were not made initially until a complete roll of film was used.
Later this was changed and the operator cléared the camera at the
end of each day regardless of amount of unused film remaining.

The instructions were to cover the entire workvday (office hours)
and to photograph all Soviets, their families, all foreigners,

and cars with foreign license plates. Human error did occur but
generally the agents were conscientious. The Cuban Embassy cover-
age had more sophisticated equipment using a pulse camera which

frequently developed mechanical difficulties.
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Oswald cahe~to the attention of fhe‘listening post

.~j ' operators from a tap of the Soviet Tine. It was picked up and
taken to Mr. Boris Tarasoff for translation because the caller
was trying to speak iﬁ Russian. There was some delay because -
Station personnel waited to review the photographs coincidenta]ly
with the typed transcript.

4. Airport Coverage:

This is discussed at Tab B.
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16 day 1977

HEMORANDUN FO2:  Divector of Central Intelligence

VIA . - Doputy Divector of Central Intalligence

FROH -+ John H. Waller
Inspector General

SUBJECT . : Jack Anderson 6 May 1977 Column Entitled
- wgdd CIA Activity in Dallas in 1963"

REFERENCE - @  OLC Hemorandum for Director of Central
S Intelligence - OLC 77-1816 (attached) -

1. Acticn Requested: None, for information only.

: 2. Background:  The attached Jack Anderson coluion s @
mixture oF some fact and error. At least portions of it scem
to have been leaked by someone connected with the House Sefect
Committee on Assassinations. ' :

3. Factual information on matiers covered in the article
follows: _ ‘

a. ‘Alphz 65 was an anti-Castro Cuban Exile
Organization. Antonio Veciana was one of its
founders. Veciana contacted the Agency.on three
occasions for assistance in an assassination plot
against Castro (December 19605 July 1962 and April
1966). - On each occasion he was turned down. The
- Agency had no responsibility for or sponsorship of
Alpha 606. ‘

re

b, Veciana was registernd in the Inter-Service
Registry by the U.S. Army Tor the period Hovesbey
1052 to July 1666 al which Uims he was terminated

without prejudice.

c. Veciana reportedly collaborated with a Cuba:
Covormr=nt (nteiligence OFficer, Guilterso Ruiz; in
conmection with Alpha 56 achivities. Ruiz is maveicn

R Ve KN R A ¥4 Ly sy
ta o ocuusin of Yegiana.
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d. Anderson attempts to connact one Morris
Bishop with CIA in Dallas; newspapers in Dallas
have tried to identify Bishop with our DCD repre-
sentative in Dallas, Mr. J. Walton Moore. Ac-
cording to our records, no Agency officers ever
used th2 name of Morris Bishop as an alias. Mo
one named Morris Bishop was ever employed by the
Agency.

- e. The FBI identified the three men who
visited Mrs. Odio. Lee Harvey Oswald was not
one of them. The Warren Commission was satis-
fied that Oswald could not have been in Dallas
at the time of the visit..

.!c-n,
John H Na11er

‘Attachment - 1

B 40 costebo sk tn b hban e € v arrmn ar b S

Distribution: - : ,
Original - Director of Central Intelligence w/att.

; 1 - Deputy Director of Central Intelligence w/att.
g 1 - Assistant to the Director (Public Affairs) w/att.
- "1 - Office of Legislative Counsel w/att.

: 1 - Office of General Counsel w/att.

; 1 - Executive Registry w/att
'% 1 - 1G Subject w/att. i

% 1 - IG Chrono w/att. .

g 1 - J.L.Leader Chrono w/att..—~"

§ 0IZ/J.L.Leader:aal .

§ .
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Andérson’ ‘md Les Wmt*en

he

sinations Commiltes contain regorts of

strange CIA activities in Dallas on the -

eive of the Jonn F. Kemxedy a»sassmzo
tion. - . e
Credible wunasa hava connnned

our past reports that the accused assase*

. sin, Lee Harvey Oswald, was in touch.

© ¢

.. with anti-Castro Cubans In Dallas. One

‘confidential report states that “In 198%;. -
Oswald was seen leaving the Dallas of=: >
fice of Alpha €8 This was a Cuban -

commando group trained by the CIA. -

A Cuban CLA\ operative, Antnaioc Ve-

clana, also ‘told investigators that he .

bad been summoned to Dallas ia Auw-,
gust 1663, by his CIA contacl—a myste-

-rious man whe went by the name of
Morris Bishop. States a 'mufidential‘-~- A
- summary:. “When (Vecianw) artived;

Bishop was accompanied hy another

v man, Lee Harvey Cswald

" Another witness who xmpr&sed fhe
investigators, Sylvia Odio, told them
that two anti-Castro Cubans had intro-
duced her to an American by the name ~
of Leon Oswald. She was told that Os-
wald was trying “io coavince anii

Castro Cuban groups. . 1o kill Presi- -

dent Kenvady.” After the assassina-
tion, she recognized this Amencan a3
Les Harvey Oswald.

The House investigators don’ t rﬂally
beliave that the CIA bad aoy part In
the murder of President Keonedy.
More likely, they suspect the CiA may
nave tried to cover up some ewbar-

_rassing contacts with Oswald in Dallas.

Ia any.case, the CIA tnok paias to
2ive the impression that Cswalid was ia.
siexico Cliy at the time Lhat wwitnesses
claimed he was ‘dzaling. with the CiA-
guided Cubans in Dallus. Veciana, for

_ example, told of a strang2 cali h2 re-

Odd CIA Aetivity in D

" The secret ﬂles of the Housa Assas- .

"eived from his CIA contact ..f-.er I\en-
nedy -was ldllad,

Tae CIA man, i lorrls Bishop, a&ed
Veciana to contact his coujin, Buile
lamo Ruiez, who worked for the Cuban
. embassy-In Mexico City Relates a con-
fidentlal report “Veciana was to ralay
Bishop's olfer to’ pay Rulez 2nd his*
wife to say that they had meat with O
wald in Mexico Cxty AT ST

*'This not only would havs placed Cs~
wald out of Dailas hut wounld have
thrown suspicion on the Castro gove
ernment. The ruse was later called off.
Instead, the CIA cited secrettapes and
photographs as evidence that Qewald
had been in touch with both tha Cuban

- and Soviet embassies in Mexico City.

‘The CIA kept tapes of all phone calls
going in and out of the two embassiaa
.. Photograpis wece also taxen of every-
cne entzring and leaving these embas-

sies. On Oct. 1, 1883, the CLA notified -

other US. embassies that “an Ameri-:
can iale, who ldentified bimseil as

Lee Cswald, contacted the Qmn-»t Em-

bassy in riexico City.”

Oswald was described in the cable as
“approximatejy 53 years old, with an
athietic build, about six et tall, with
a receding hairlina” Tha coinmiti=ze
iiles note that this “ian no way physk
cally’ resembles the Les Harvey Os-
wald accused 6! assassinating Pr::sx-
(‘bnt Kennedy.” -

Tue CIA songat photoamphs Iro:n
the “navy to compare with i3 phos
tographs of Oswaid at tae Soviet o
basgy. Declares a commitiee repork
“Thesa phcwimpu.s. tho:xy obviously

‘not of taa correct Les Hrvey Cs“asd,

becams tae Warren Commision’s 2x-
hibit 227. The CIA admitted that there

- cwr ®
%

°.f:' TORD
1. 105

had be-*n a mx up but nev~r cleared p

the matter up.”

ACIAvitnes Ras ol committes -
vestivators, meanwalle, taat the CIA
momuing camera happenad 0 hreak

. down on the day that Cswald allega.;y

visitad the Soviet Embassy. But thz
1A tap on tha Soviet Tmbassy’s phonea
produced an alleyed telephoue eail

‘ £rom S0meona who ldenmud pimsalf

a3 *Lea Heary Oswaldl™
” The ClA -witness elalmed that she ue-
tual voice recording of the teleshons

e aewy mae
A T T VTR O T

e e,
s -0 5

R e

e oy
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" ¢onvarsatioa “was destroyed in roue .

tine dastruction procedurses anproxi- :
mately one week after it was ro |
gefved” Yet more than seven wees
iater, the FBI claimed (o have heard
tha telerhone cogversation that the |

CIA said had bean destroyed Taz &
-FAI's judgment was that the voice did

notbeong to0swall,

Wrote the late ¥BI director J. Edzar -
Heover on Nov. 23, 1283: “The Cenical
Inteitigence Agency advised {aat en @
Ceot. 1, 1683, an extcemely szaasitive °

source had raported that an individqual
Jndeptified pimsel! as Les Cawald,
wi ho contacted the Soviel Embassy in
jexico Clty mqumg 2s 10 any messa-
28"
g “'-’:ei:!n! '\gpnts of this burean, who
bave conversad with Cawald in Y‘a,lzu,

Tex., bave chserved phologenpns of
fae individual refsrred to above and

kave Hstened 10 2 recording of hls

voice. These spacial agants are of the -

¢coinion that the aboverelarredio in-
i '-dual was not Lee Harvey Oswald”

Tha Housé investigators sre begin- .
ping t> wond=r whetasr *he 014 cone ‘

" eovted $22 whole Oswald adventurs in

KMexico Citv in an allempt to conecaal !

hsre:. :c..m,.e-ﬂ ia Dallas.

s
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" In the course of the research effort Ieading to this general
report, there were neﬁspaper stories relating to the assassination
of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been
based on specially designed stories emanating from the House Select
Committee on Assassinations. At the time of their appearance they
were the subject of comments‘prepared in CIA. These newspaper
stories and the comments are attached.

The following newspaper stories and comments are listed below:
Tab G.1 Jack Anderson column on 6 May 1977 alleging
CIA activity in Dallas, Texas in 1963.
Tab G.2 Jack An&erson column on 20 January 1977
:llggfng that CIA is tied to a false Oswald

Tab 6.3 Norman Kempster story on 1 January 1977
alleging that CIA withheld data on Oswald.

Tab G.4 Clare Booth Luce involvement with Cuban exiles.

Tab G.5 Ronald Kessler story on 26 November 1976
alleging CIA withheld details of Oswald tele-
phone calls, with report on handling of documents.

Tab G.6 John Goshko story on 13 November 1976 alleging
that Oswald told the Cubans of his p]an to kill
Kennedy.

Tab G.7 Tabloid Midnight story on 2 August 1976
regarding CIA and Castro.

Tab G.8 Washington Post story on 1 October 1976 concerning
CIA consideration of possibly interviewing
 Lee Harvey Oswald in 1960.
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o ' LA/COG/021-77

MEMORANDUM FOR: Deputy Director for Operations

FROM ) F Raymbhd A. Warren
- Chief, Latin America Division
. ' - .
, ' _ B
SUBJECTS .+ A. Jack Anderson 20 January 1977 Column

Titled "CIA Tied to False Oswald Story"

B. Identification of the Mr. X in the
Anderson Column

' 1.‘ lhe attached column, citing the testlmonv of a Mr. X,
alleges that a CIA agent tried to 1ink Oswald to Cuban intelli-
gence officers in Mexico. There is, of course, no substance to

.the column's allegations. The column identifies the source as
- Mr. X. because of attempts on his life, but subsequently gives
. enough information on Mr. X to establish his identity.

2. According to the Anderson column, Mr. X was first met
by his 'CIA contact in Havang before relations with U.S./Cuba were
severed. Mr. X had helped to organize bank accountants to en-

" bezzle Cuban government funds to finance anti-Castro causes.

Mr. X was reportedly recruited by a Morris Bishop (CIA contact),
to ‘plan an attempt on Castro's life. The plan was to fire a
bazooka from a nearby apartment building while Castro was deliver-
ing one of his marathon speeches. According to the Anderson

‘column, the plot .was discovered by Castro's police and Mr. X

' . Castro in Chile in 1971 in league with the Venezuelan Luis Posada

escaped to Miami. Mr. X also reportedly tried to assassinate

Carriles, who is now bheing detained in Caracas for the 6 October
Cubana airline bombing. The Anderson column ends with the report
that Mr. X worked for CIA until 1973 for expenses, bhut ‘'was paid
$253,000 in cash by Morris Bishop when he was terminated.

' WARNING NOTICE
INSITIVE INTELLTIGENCE SOURCES AND NI1HODS IVVOLV 1)

"SECRET . E2 IMPDET
e ‘ ‘ : CL BY 0262531

oY

‘f i

I
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3. Frow the above description ol Mr. X, it 1s rcasonably
~tear that Mr., X is Antonio Carltos VECIANA Blanch (201-312960).
VECIANA, an assistant bank manager and past president of a public
accountants association in Havana, first contacted CIA in flavana
in December 1960 when he asked the C0S, at that time James A. Nocl,
to help in an assassination plot against Castro. VECIANA dsked
for visas for ten relatives of the four men assigned to kill Castro,
and also requested four MI rifles with adapters for grenades plus
eight grenades. The COS did not encourage VECIANA and subsequently
checked with an Embassy officer who reported that VECIANA had made
similar "wild-eyed" proposals to him. On 23 November 1961 the
Miami News published a report of an unsuccessful attempt by Antonio
VECTANA to kill Castro. VECIANA reportedly had arranged to
assassinate Castro and Cuban President Osvaldo Dorticos on 5 October
in Havana, but the bazooka he was using failed to fire.

4. There has been no Agency relationship with VECIANA., A

POA, which was granted for his use in para-military affairs in
January 1962, expired in November 1962. VECIANA was born on
4 October 1935 in Havana. He was a member of the People's Revo-
lutionary Movement, an anti-Castro group in Cuba during 1960-61, and
was one of the founders of Alpha-66. A certified public accountant
by trade, VECIANA was with A.I.D. in La Paz in 1968-72. VECIANA
was registered in ISR to the U.S. Army in November 1962 and he

i was terminated without prejudice in July 1966. On 23 July 1962

1 VECIANA was interviewed, at his request, by Mr. Harry Real from
the  DCD New York office. VECIANA asked Real to arrange a meeting
with a senior CIA officer to discuss Alpha-66's plans to assassinate
Castro and to request CIA's assistance (U.S5.$100,000; 10,000 Cuban
pesos; 48 hand grenades). There is no indication that this request
was ever acted upon by CIA.

"S. In April 1966 a LA Division offlger, John R. Lucy, using
the alias John Livingston, met VECIANA in New York City. The
meeting was arranged by a retired naval officer, James Cogswell,
who had informed Chief, WIH Division that he had information of valuc
concerning Cuba., When Lucy arrived in New York City for the meeting,
he was introduced by Cogswell to VECIANA. He immediately launched
a discussion of thc Cuban political situation and noted his strong
feeling that the only solution was the assassination of Castro.
Lucy adv1§ed VECTANA that he was in no position to provide him with
assistance or cncourage him in an assassination attempt and was only
interested in gathering information which he hought was the purpose
of the meceting. VECIANA subsequently said that his roommate lelix
ZABALA, a Cuban refugee, had excellent contacts in Havana. It was
clear to Lucy, however, VECIANA was attempting to use ZADALA poten-
tially to get Agency financial support for his crganization.

e -

e
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VECTANA suggested that $50,000 would be nceded to get his
cactivities off the ground. Lucy indicated to VECIANA that he
would look into the ZABALA matter and would probably arrange for

ZABALA to be contacted in Pucrto Rico.

]
g
.
{

== 0. There 1is no indication in the file that any Agency officer
in contact withh VECIANA ever used an alias Morris Bishop. There is
no Morris Bishop listed in true name in the DDO rolls. There was
never any contractual relationship with VECIANA and he was not
~paid CIA funds.

7. On 11 January 1977 a sanitized copy of VECIANA's 201 filc
was made available to staffers from the Senate Sclect Committee on
Intelligence.

aymo

Raymond A. Warren

| Attachment

DDO/C/LA/COG/0OPS:WIDevine:js (9229) (21 January 1977)
- Distribution:
Orig § 1 - Addressee

] 1 - ADDO.
1 - LA/COG/Chrono
2 - C/LAD
4) - 201-312966
1 - hold
Al AAOPS

/] — ASST T¢ICT
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3’1}’81381‘ y Witness in J T*‘E{ Enqwry

1A mystery witness has swom to con-

" gressional investizators that 2 Central

Intelligence. Agency agent introduced

*him to Lee Harvey Oswald in Dallas

.three months before Oswa!d ed
al down President Jobn F. Keac

- The witness, whom we have agreed
to identily oniy a3 Mr. X because of at- -

tempts of his life, is the founder of 2-

"Cuban terrorist group th:n worked
closoly with the Cla. . .

The group held secret meedngs at
msnom & in Dzlias before the as- ©
sasmnaﬁqn. Not long after Kennedy
- was shot, a Dallas deputy sherlff was
."told by an informant that Oswaid had
;. been associating with some Cubans at.:

i "3128Harlenda.e. P -

new 1ght. o the i '”“"’sy{’,‘ia o
* pew light.on the ory 0,
.+ daughter of a wealth g opponent of Cu. -

* ¥BL Two montks befors the Keanedy :-

kmmg. she related, she was visited in -+
. her Dallas apartment by three men.
. Who identifled "’m‘m & frjeads ? - and that the FBI had obtabed thelr..

" denlals before Hoover wrote his Jetter -

iz >

otherfather. T -,,-37-: .
Oswald.” When sha saw the
. the newspapers of the man who had
- shot Xennedy, she fainted {from shock.
-- It was the same Oswald, she was cer-
tain. who had visited her zpartment.

- Congressiopal jnvestigators have
-now learned that the late J. Edgar

' ~Hoover deiiberately misled ths War-

ren Commission about Odio’s mysteri-

- ous visitors. She was such a persuasive |
" -yritness that the commission staff was
- . preparing to inwstigata her story
" thoroughiy.

Stalf members even speculated ae-

N cording toone mtarnal memo, that the

+ oot bR DtRrcre §202m00.. .
.
. '

¢, told to the -

anti—Castro forcm -might hav° re-
. Cruited Oswald, a know Wi, pro-Castro
-activist to xill Kennedy., -

. *The motive on thxs " statas the me-
mo, “would of course be the expacta-
...tlon - that after the President "was
- killed, Oswald would be caught or at

~ Jeast his jdentity ascertained; the law .
. enforcement authoriti=s and the pub-- that he asked Milteer after the shoot-=-

" lie would then blame the assassinaticn -
- ¢gm the Castro governument; and the cafl -

. fora forcem overthro'v would be irra- *“1 don’t do any guwing. rephad Mile«.-

sistxhle.

- But Boover ahruptly blockﬂd this
unn of inquiry by notifylag the War- .-
ren Commission on Sept. 21, 1564, that .
the FBI had lecated and identiftied

ot Odio's callers. He named them as -. the mystery witness clcsely on three

¥Loran Hall, Lawrence Howard and .
- Witliam Seymour, all antiLastroites. .
" Hoover even sugsested that Odio counid -~
- bave confused the names “Loran Han"
_and “Leon Qswald.”. - -
‘Now the coexi‘grrsmonal inva'ngatom
hava uncovered evidence that all three -

- denied visi the. Odio apartment -

The investigators have alsu obtained
.thetapeofa fascmating convarsation, -

. predicting two weels in adv-oce that

Kennedy would be shot “frow an off- -

- Jee b.n!d!ng with a high-powered i

. fle.® Tka. predictisn way raade by the -
- late Joseph Milteer, a right-wing rab-
ble rouser, who alse Jappened to have -
close - connections wuh anti-Castro

leaders. - O
-~ The conversation was ed on Nov.
- 9, 1983, in Miami by an informant

. named Willie Somersett, who turned
- the tape over to the FBI the next day.
. Milteer is heard on the tape describmg

¢ whom Mr. X later recognized-a3 Ken-~ § * 3

" how Kennedy would die. 'rhen the rab- F
bie rouser acded knowingly that Xen- - 3-.:
- pedy “kmows helsamariked man” - ;3.
. Milteer Jater admitted to the FBI -g .°
that he had been in-Dallas in June,- '3 -
1963, but denied having any kmowl-" . §-.-
edge of the Kennedy assasssination. .-
However, the iniormant toid the FBI. 4-;

T A
.

‘ing whether be bad known about it in- -5
advance or had merely been guessing. ™

‘eer ~"r-...-:.:.- i AEL IR

. But the most exploslve deve!opment‘ 2.1
ls Mr. X's statement that he met Os-.. 3-)
- wald In the company of & ClA agent.-:
- Congressional investigators questioned .-

‘separate occasions. They finally eop..-
- cluded that “his credibility is strength-.
- gned by the datails'he provides consist-.
ent with 'what he told us before. Signif-
£y, he remzing very strong on the~ "
Oswaltf ghting.” .. .
The encounter occurred In a downn
- town Dallas building, where Mr. X had -
- an appointment with his CIA contact. &
. The agent was accompanied by aman - 2-;

: pedy's killer. e

“When he saw it was Oswald that g -
killed Kennedy,” the investigators re-- &
ported in a confidential memo, “he'.
nearly freaked out, bnt he never sajd - ,
N 'rhe invatxgatoxs tried to pin down«-
" Mr. X on how he could be sure that - D
man was Oswald 3. X replied, ae-:"

to the memo, that he had™

leamea “how to retain the charactep.s:
ics of a person; he had trained himsel¢™ 8.1
to do that. And if it wasn't Oswald, it § .+
was someone who was ezactly hke 05- :
wald his exact double.” -

Lha . wealeietc :. & ehee am .,.“ ....'s SRY g.qh,.bn «,- - o8

Y
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10 January 1977

MEMORANDUM FOR: Chief, Counterintelligence Staff

- FROM ¢ Russell B. Holmes
' CI Operations Group »
SUBJECT  : Article by Norman Kempster Appearing in 2
the Los Angeles Times of 1 January 1977 c
-and Entitled ""CIA Withheld Data on Oswald" i «

(copy attached)

4

. In light of the inaccurate and misleading statements
attributed by Kempster to Sprague, the following comments are
offered in rebuttal.

a. "The CIA withheld from the FBI for almost
two months in 1963 information that Lee Harvey Uswald
had talked with Cuban and Soviet oifficials about His
desire to visit those countrles . s o

Comment: Oswald's name did not surface in Mexico City until

1 October 1963 when a hitherto unknown male telephoned the
Sov1et Embassy. During this telephone call, the caller identi-
fied himself -as ''Lee Oswald.” On 8 October 1963, the Mexico
City Station cabled to Headquarters the highlights of the
transcript of the conversation.

(1) On 1 October 1963, an American male who
spoke broken Russian and said his name was Lee
Oswald (phonetic), stated he was at the Soviet
Embassy on 28 September when he spdke with a consul
whom he believed to be Valeriy Vladimirovich
Kostikov. Oswald asked the Soviet guard Ivan
Obyedkov, who answered, if there was anything new
regarding a telegram to Washington. Obyedkov upon
checking said nothing had been received yet, but
the request had been sent.

(2) Mexico Station said it had Dhotographs of
a male who appeared to be an American entering the
Soviet Embassy at 1216 hours, leaving at 1222 on
1 October. His apparent age was 35, athletic
build, about six feet, receding hairline, balding
' : top. Wore khakis and sport shirt.

Kol Sadiackay |

R T
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- (3) No local dissemination was being made by
the Station. [MEXI 6453 (IN 36017), 8 October.]

(Note: Cablese has been rendered here into readable English,
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and
pseudonyms have been omitted or put into clear text.)

The above information was received in Headquarters on
9 October; the following day Headquarters incorporated this
information in an electrical dissemination to the Federal Bureau
of Investigation, the Department of State, the Department of
the Navy, and the Immigration and Naturalization Service.

(1) On 1 October 1963 a reliable and sensitive
" source in Mexico reported that an American male

who identified himself as Lee Oswald, contacted the
Soviet Embassy in Mexico City inquiring whether the
Embassy had received any news concerning a telegram
which had been sent to Washington. The American
was described as approximately 35 years old, with an
athletic build, about six feet tall, with a 'receding'
hairline.

(2) It is believed that Oswald may be identical
to Lee Henry [sic] Oswald, born on 18 October 1939
in New Orleans, Louisiana, a former U.S. Marine who
defected to the Soviet Union in October 1959 and later
made arrangements through the United States Embassy
in Moscow to return to the United States with his
Russian-born wife, Marina Nikolaevna Pusakova [sic]
and their child.

(3) The information in paragraph (1) is being
disseminated to your representatives in Mexico City.
Any further information received on this subject
will be furnished you. This information is being
made available to the Immigration and Naturalization
Service. [DIRECTOR 74673, 10 October 1963.]

(Note: It should be pointed out that for some unknown reason
the Headquarters desk responsible for making the dissemination
neglected to include the information that Oswald had visited the
Soviet Embassy on 28 September 1963.)

It was.not until 22 November 1963, when the Station initiated
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy
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that the Station learned that Oswald's call to the Soviet Embassy
on 1 October 1963 was in connection with his request for a visa
to the USSR. Because he wanted to travel to the USSR by way of
Cuba, Oswald had also visited the Cuban Embassy in an attempt to
obtain a visa allowing him to transit Cuba.

Inasmuch as Oswald was not an investigative responsibility
of the CIA and because the Agency had not received an official
request from those agencies having investigative responsibility
requesting the Agency to obtain further information, the Station
did nothing other than ask Headquarters on 15 October 1963 for
a photograph of Oswald. [MEXI 6534 (IN 40357), 15 October 1963.]
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department
of the Navy for a photograph of Oswald. [DIRECTOR 77978,

24 October 1963.] It was not until 26 November 1963, however,
that the Navy Department apparently responded to thls request by
sending directly to the Mexico City Station a photograph of Oswald.

In response to a question from the Warren Commission, the
Federal Bureau of Investigation, on 6 April 1963 stated that:

"The investigation of Oswald in 1963 prior to receipt
of the Central Intelligence Agency commmication

dated 10 October 1963 was directed toward the primary
objective of ascertaining the nature of Oswald's
sympathies for, and connection with, the FPCC (Fair
Play for Cuba Commttee) or subverswe elements. The
Central Intelligence Agency commmication which :
reported that a man, tentatively identified as Oswald,
had inquired at the Soviet Embassy concerning a
telegram which had been sent to Washington did not
specify the nature of the telegram. This contact

with the Soviet Embassy interjected a new aspect into
the investigation and raised the obvious questions of
why he was in Mexico and exactly what were his
relations with the Soviets. However, the information
available was not such that any additional conclusions
could be drawn as to Oswald's sympathies, intentions

or activities at that time. Thus, one of the objectives
of the continuing investigation was to ascertain the
nature of his relations with the Soviets considering
the possibility that he could have been recruited by
the Soviet Intelligence Services. The Central
Intelligence Agency commmication, dated 10 October 1963,
stated that any further information received concerning
Oswald would be furnished and that our liaison repre-
sentatives in Mexico City were being advised. On
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18 October 1963, one of our FBI liaison repre-
sentatives in Mexico City was furnished this infor-
mation by Central Intelligence Agency and he arranged
follow-up with Central Intelligence Agency in Mexico
City for further information and started a check to
establish Oswald's entry into Mexico. Subsequent to
the assassination, Central Intelligence Agency also
advised us of Oswald's contact with the Cuban Embassy
in Mexico City at the time of his visit there."

[Commission Exhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankm
dated 6 April 1964).] ‘

b. "Chief Counsel Richard A. Sprague said that the
comnittee statf had learned that a CIA message des-
cribing Oswald's activities in Mexico to federal
agencies such as the FBI had been rewritten to elimi-
nate any mention of his request for Cuban and Soviet
visas. The message was sent in October, more than a month
before the November 22,1963 assassination.”

Comment: It is not CIA practice to disseminate raw information in
the form it is received from the field. Field reports are received
in Headquarters where they are first reviewed by the action desk.
The information is then written in a form suitable for dissemination
to the intelligence commmity, including additional information,

if available, from the Agency's central countermtelllgence files

to make the report more meaningful to the recipient(s).

Upon learning that on 1 October 1963 an American identifying
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the Mexico
City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of
Oswald's conversation with the Embassy. Because the Station at that
time did not know that Oswald was Lee Harvey Oswald and that he had
come to Mexico to apply for visas to the Soviet Union and Cuba, the
Station reported only that information obtained through telephone
tap operation against the Soviet Embassy.

On 10 October 1963, the day after it received the information
relating to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy,
Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi-
nation to the commmity and included a brief summary of biographic
information obtained from central counterintelligence files on the
possible identity of Lee Oswald. Since Headquarters had no indi-
cation before 22 November that Oswald had gone to Mexico to apply
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any
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mention of Oswald's request for such visas.

Within its limitations and capabilities, Mexico Station had
complied with the Agency regulations pertaining to reporting on
Americans abroad. The Station had informed Headquarters which in
turn had alerted those agencies with an investigative or policy
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters
also instructed the field station to mform the local representatives
of those agencies.

As mentioned above, the action desk in Headquarters neglected,
for unknown reasons, to include the fact that Oswald had visited
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been
included it would have indicated to recipients of the report that
Oswald had more than a fleeting reason to be in contact with the
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 September
contact and the subject of the telegram to Washington were, at that
time, unknown.

c. "The CIA's decision to withhold information
was reversed shortly after Kennedy was killed.

Comment: This statement is patently false and misleading. It is
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representatives
in Headquarters on 24 November 1976, i.e., '""he will not prejudge the
Agency for any sins of 'omission or commission'."

d. "Sprague told a press conference that it was
impossible without more information to know why the CIA
had censored its own message.”

Comment: If Sprague needed more information, why did he not ask
the Agency for an explanation, instead of making it appear to the
public that the Agency has been dishonest in its dealings with the
intelligence conumm1ty" ,

e. '"But he said the incident raised two interesting
questions: what might the other agencies have done
differently if they had been more fully informed, and
why did Eﬁe CIA &«Z: de to remove ' information Eh_;t was
considered pertinent enough to be put in an initial
draft of the message?’

Comment: As already mentioned, the Agency did not know initially
why Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963.

Pobalatate L ]
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It was only after the news of the assassination had reached the
Station that the Station initiated a review of its holdings. As
a result of this review, the Station learned that Oswald had also
visited the Cuban Embassy and that Oswald's contacts with the two
embassies were in connection with his desire to travel to the

? Soviet Union by way of Cuba.

As to what "other agencies'’ might have done had they had more
information, attention is drawn to the FBI's comment in response
to the Warren Commission's question. According to the FBI's
response, some investigation had been initiated on or about
18 October in Mexico. By the 25th of October, FBI headquarters had
informed its field office in New Orleans ''that another Agency had
determined that Lee Oswald was in contact with the Soviet Embassy
in Mexico City in the early part of October 1963." The New Orleans
field office in turn informed the Dallas office which had juris-
diction over Oswald's place of residence. (For further detail, see
IV H 447 and 459.) There was, however, no request, official or
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in
Washington for further details as to Oswald's presence 1n Mexico
and his reasons for contacting the Soviet Embassy.

£. "The committee said its staff investigators
had recently questioned a former CIA agent who had
i ‘personal knowledge' of Oswald's visits to the Soviet
' and Cuban embassies in Mexico. As a result of that
interview, the report said, statt members were sent to
Mexico, where they tound and questioned additional
! witnesses.'

Comment: Sprague's characterization ''a former CIA agent' is probably
in reference to David Phillips. The latter's ''revelations" to staff
investigators (and also to Ronald Kessler) were unfortunate to say
the least, in that they were inaccurate, so far as we know. There

is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a
deal with the Soviets in return for a free trip to the USSR. The
"additional witnesses" in Mexico, it is believed, are Boris Tarasov
and his wife, both of whom had been under contract with the Agency

in 1963. We have not been informed, officially or otherwise, by
Sprague what Phillips and the Tarasovs told the staff investigators.

g. " 'These witnesses had never been sought out
before by any investigaﬁve body, notwifhstanding the
; fact that they had important information concerning
statements by Lee Harvey OUswald in Mexico within 60
days of the assassination of President Kennedy,' the

‘ D ' report said.”

PR
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Comment: If ''these witnesses” include people other than the Tarasovs
it would be impossible, at this time, to make an appropriate comment.
The fact remains, however, that if Sprague had obtained additional
details, he should hold such information and not make it public
until the Agency has had a chance to review it and comment. There
are many examples in the Oswald files of statements made by people
claiming to have knowledge of Lee Harvey Oswald which have been
proven to be fabrications. One such person was Gilberto Nolasco
Alvarado Ugarte who, on 26 November 1963, came to the U.S.
Embassy in Mexico City. He claimed he had been in the Cuban ‘
Consulate in Mexico City on 18 September 1963 when a man he later
recognized to be Lee Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill
an important person in the United States. After thorough investi-
gation by Mexican authorities, the Mexico City Station, and the FBI,
it was concluded that Alvarado had completely fabricated his story

about Os_wald.

Russell B. Holmes

Attachment
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Inte]]igence
VIA ‘ : Deputy Director of Central Intelligence

FROM :. John H. Waller
Inspector General

"SUBJECT : President Kennedy Assassination - Mrs. Luce Story

1.  Action Required: None; for information only.

2. Background: In 1975, Mrs. Clare Boothe Luce telephonically
informed Director William Colby of support she had rendered to certain
Cubans who were conducting their own independent operations against
the Castro Government in 1961 and 1962. Mrs. Luce stated that she and
Mr. William Pawley, an American financier long associated with the :
Dominican Republic, helped finance a motorboat for three Cubans. The
three Cubans, concurrently, were members of a CIA supported Cuban '
exile organization. After the 1962 missile crisis, all resistance
groups against Castro were ordered to cease operations. At this time,
Mrs. Luce and Mr. Pawley also ceased their financial support. In
1963, very shortly after the assassination of President Kennedy, the
Cuban.captain of the motorboat, which Mrs. Luce helped to subsidize,
phoned Mrs. Luce to inform her that "Oswald was a hired gun". She, in
turn, informed him to tell all to the FBI. At the behest of Director
Colby, Mrs. Luce passed the story on to Senator Richard Schweiker,
chairman of the subcommittee investigating the Warren Commission Report.

: A version of the information was given to columnist Betty
Beale and was published in the Washington Star on 16 November 1975
" (attached). A staff member of the Senate Select Committee, on 10
December 1975, inquired as to what the Agency thought of the story.
- The Agency oral response was that it had nothing to add to the news-
paper story and that since this query involved U.S. resident Cuban
refugees, the FBI would be the proper agency to contact.

=




S s e

D ds

e At b

The transcripts were received by CIA's Inspector General
on 22 December 1976 from Mr. Colby's secretary. At the suggestion
of the Inspector General, the Office of Security sent copies of the
transcripts and a background note to the Federal Bureau of Investi-
gation in January 1977. We do not know whether the FBI passed this
information to the House Select Committee on Assassinations.

This story is summarized here for your background in the
event that it should be replayed by the press as a result of releases
which may be made by the House Assassination Subcommittee. While it is
not a new story, the actual CIA transcript of Mrs. Luce's conversation
with Mr. Colby could be considered newsworthy and could be presented
in a manner detrimental to CIA. :

! "4/ .«-'ﬁ 4/-’ K4
TN 2 ST g/
John? ﬁ‘;/“ﬁ/l ‘i

Attachment: a/s N

cc: Asst. for Public Affairs w/att

Mr. H. Hetu
sttribut1on.

Original - Addressee w/att !
} - RDCI w/att. 5
- Asst. for PA/Mr. Hetu w |
} - %R w/att.. fatt. ~§
-~V - IG Subject (Task Force '

1 - IG Chrono w/o att. ) w/att.

1 - Jd.L.Leader Chrono w/o att.

OIG/J L.Leader:aal
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ne day in the latter part of October, Clare Luce re-
red a call from Sen. Richard Schweiker, R.-Pa.,
irman of the subcommittee investigating the War-
i Commission Report. He wantad her to persuade
e Cubans she had known — Cubans who had known
2 Harvey Oswald — to testify before his committee.
5. Luce’s efforts to locate the Cubans led to a some-
jat blooccureling warning. But let her tell the story |
;m the beginning. -
1'The year is 1351, 2 year of great American
juma,” she began her narration to recent dinner
#sts in her agua-colored Watergate apartment. *'1
d a friend named Bill Pawley who was brought up in
'ba 2nd who was Truman’s ambassador to Peru and

azil I got to know Bill verlv well in India and China ! |

ter2 he had built up a voluntary outiit called The !
ying Tigers. Bill was also czlled in by the CIA tore-
uit Cubans for the Bay of Pigs operation. Afterwards
i was a very unhapoy man. - <. s ot
; ‘One day he called me up and said, “How would youn
‘e to get in on tke Cuban Flying Tiger operation?” He
.d in mind a flest of motorboats subsidized by Ameri-
i1 and manned by Cubans who had been in the Bay
| Pigs operation — all these young kids who had been
. Fandad after the Bay of Pigs. : .
{1 said, ‘Fine.” So | helpad to finance a motorboat.
ae three lads who mannad mine came up to See ma
tveral timeas. They would I2ave the coast of Florida
1d land in Cuba 2nd comz out with information. The
Iormation they came out with was remarkabty accu-
:te — that the Russians ware building missile sites in
4ba. I was told that th2 information was eventually
8 to Sen. Ken Keating and was passed on to the
‘hite Hous2. You remember what an impression it
1ade and how accurate it was. :

; “THEN CAME THE MISSILE showdown. Soon after
ge showdown I got a telephore call from Allen Dulles |
1ying the Neutrality Act had been invoked and all
_mericans must cease and desist in any further efforts |
ywards the liberation of Cuba. Of course, we desist- |
a" : . i

; Two years later she and her husbaand Harry (Genry) :
i::q:e were 5itting in their New York apartment listen- '
26 1o tihe televised reporis of President Kennedy's |
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. phone call from New Orleas. “It was the captain of |-

"He and the other two members of his crew had moved

. When who made contact with them but Oswald!

- bragged zbout having been in Russia and said he was

- was living with his wife in New Orlzans and it looked
* didn't like the cut of his jib so they turned him off. But
- they followad him and found he was in a Fair Play for

.. Cuba Communist cell to whose members he was giv-
"ing the same line. '

. made several trips. They centinuad their penatrztion
- of the Cuban Comrmunist cell. He said they macde tape

. taken photographs of him distributizz haadbills for the

© Kennedy was sbot.

jss2ssinatidn when arcund midnight she received a ;.

LR g gt g g ]
ascinating Tale;, - .

" Betty Beale

my riotorbost,” said Clarz, “A young man not more.
than 25, a young student lawyer. He said, ‘Mrs. Luce; I |

want to tell you aboyt Oswald. ‘1

“He szid that immediately after the 1961 mfssile
showdown, FBI men had come to Miami and told the
Cubans to break up all resistance groups and dispsrse.

Lo Ng.w Orleans where they staried another “Free
Cuba™ group. They had tees there a year end a hall

" “The Cubans all thought he'was a kcok. Oswald

an ex-Marize. He said he could shoct anybody and he
would ba happy to shoot Castro. He had no money, he

like he was presenting himself as a hired gun. They

*“And I remember this from the telephonte conversa- ;
tion — Oswald was telling the cell that he could shoot I
anyone, including the secretary of the Navy. The Fres
Cubans contirued to tail him and found that suddeniy
he had money, and he started going to Mexico City. He

recordings of some of Oswald’s meetings and thay had

Fair Play uait. The next thing they knew President

“THE YOUNG CUBAN WHO called me,” continued
former Ambassador Luce, “said that there was'a
Cuban Coraraunist assassination team working some-
-where — in Dallas, New.Orleans or wherever — I don't
remember, and that Oswald was their hired gun. Os-.

. wald, he szid, had tried to report th2 Communist plans | - -

to the FBI some time before the assassination. But be- ¢
cause he was out for the douzgh they didn’t believe him. ‘
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. ‘involved in it ever again.” ** - . .

RO R - —_— . R .
1 s=apose that the’ FBI must hear from a thousand
crackpots’ a week, ) -

. Inanyevent, on the telephone my )'roung' friand told

me that they had thess tape recordings of Oswald and
photozraphis and what should they do? I said, ‘Go to

1 ole thing out of my mind.
Comes the Warren Commission and says Oswald algne
was responsible and I forgot the whole matter. .

" **Then, in 1967, a fellow named Jim Garrison, dis-

! trict atiorney in New Orleans, hit the headlines charg-

ing that the assassination was a conspiracy. At that
moment I was reminded of the information I had re-
ceived and I bagan to wonder whether or not the
Warren Commission had got all the facts. I couldn’t

remerxbar the names of the Cubans but I finally locat-

ed one crawman who was living in Miami again and I,
asxed him what happened after he went to the FBL

were tien told.to keep our traps shut and thet we
wo_uld be dt:gorted if we said anything publicly.” He
s2id one of

ed in the Warren Commission teé;ort. He said, ‘I am
married now, I live in Miami and I don’t want-to gét

- When Sen. Schweiker made his request of

ev Cuban friend to see if he could Jocate and persuade
the young man to testify behind closed doors. Replied
the oidec Cuban, if the tastimony was behind 13 cf’osed
dogrs it would still become public. . . - -
A'r.n_'gncans think they are playing games,” he told
her. “They don’t know they are invoived in a life or
Geath b_usmess. No, I won't tell you where hLe can be
fouad. The people working for a free Cuba would lose
@hyu‘ lives. A lot of them have already. They are not
inierested in making political headlines for politicians.
. You th.ms.tne Bay of Pigs, the nuclear missiles, the
assassination of the presigent was the end of the story?
-X te!i you it is just the beginning. What you Americans
.don’t understand is, there are trained Communist ter-

. - ¥orists, assassination, kidnapping, bombing and sabo-

~tags teams all over the country and the world.” .

hing you know.’ That kay- -

. “He said, ‘We turnad over copies of everything. We

e crew was deported to Guatemala, and
one was murdered — stabbed in front of a siora. G

" “THEIR INFORMATION, HE SAID, néver appear- |

| Clare |
. Luce less than three weeks ago, she telephoned anoth-

. ' Clare Boothe Luce .
- . . “A year of great American trauma."”

. - —

The very day after that conversation, cbserve

ment here, at the U.5.-U.N. missicn and four banks in:

* Clare gravely, bombs went off at the State Depart-; ,

New York and at three places in Chicago. And closeto;

the same hour she was recounting the whole fascinat-

.. ing story to her guests, a Cuban, 2ati-Communis:i
- Jeader was exploded into bits in his car in Miami.
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6 Janqary 1977

MEMORANDUM

SUBJECT: Transcripts of October 1975 Telephone Conversations
' .Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe Luce and
Mr. Justin McCarthy :

1. Attached herewith are transcripts of two telephone conversations
between Director William Colby and Mrs. Clare Boothe Luce, and one between
Director William Colby and Mr. Justin McCarthy. The conversations took
place in October 1975 and discuss Mrs. Luce's concern that certain infor-
mation, from a former boat captain, a Cuban refugee, regarding the Presi-
dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. While the
information in these transcripts have been provided to investigating
authorities, they may be of some assistance to the House Select Comm1ttee
on Assassinations as it investigates various al]egations.

: 2. The transcripts were received by the Agency Inspector General on
22 December 1976. - The transcript of the 25 October 1975 conversation was.
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcripts
were typed by Ms. Pindar on 21 December 1976 from her stenographic records
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pindar

~was Mr. Colby's secretary during his Directorship.

3. A version of the telephone conversation transcript was published .
in the Washington-Star on 16 November 1975 (attached). A staff member of
the Senate Select Committee on Intelligence, on 10 December 1975, inquired
as to what the Agency thought of the story. The Agency oral response was
that it had nothing to add to the newspaper story and that since this
query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be the proper
agency to contact.
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- 4, The attached transcripts indicate that the matter was brought to
the attention of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation.
(Telephone conversation between Director Co]hy and Mrs. Clare Boothe Luce

" on 25 October 1975, pages 2 and 3).

Attachments: a/s
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Telephone Conversation B..wveen Mr, Colby and Mrs. Cla Boothe Luce
at 12:40 on Saturday, 25 October 1975 (from steno notes of Barbara Pindar

C,ra.nscnbed the same day) ' : , .

Mrs. Luce: I have a big problem, a case in conscience. I got rather

deeply involved during and after the Bay of Pigs, and up to the time of
the missile crisis, with a group called the (Directorate Revolutionario
Estudiante; Note: the spelling of that is just a guess), the DRE. Whether
you know this or not, it was me who fed the missile stuff to Keating, I
knew a number of these leaders well; they were going in and out of Cuba,
and I paid for one of the motor boats. Bill Pawley did too. We thought we
were doing another Flying Tiger. The missile crisis came, and I got a
telephone call from Allen telling me that the Secrets Act had gone into

- effect and that henceforth there would be no voluntary American efforts,
That ended that, and I don't know what I was doing -~ maybe I went back

. to Arizona, or whatever. Then came the assassination. The night of the .
assassination, right after Oswald was caught, one of my boys telephoned
me from New Orleans. Didn't I ever tell you this? _ :

- Mr, Colby: No. .
Mrs. Luce: It was the ca:pta.in of my boat. It seems that after the missile
crisis -- a period of about a year had gone by -~ he said that all the young

‘Cubans involved profoundly in all of this had been told to scatter and
, scram. that he and two of my other lads -- ‘ -

Mr. Colby: When, after the crisis?

Mrs. Luce:. (Yes.) (were told) to leave Miami.
'+ Mr, Colby:  In19627
Mrs. Luce:  Yes. They were to stop their ef.forté to free Cﬁba;'a.nd. if‘they

did not, they would be deported. It has a very interesting end involving you,
In any event, this one had been told to leave Miami after the missile crisis
was over, and he had opened a cell in New Orleans. He telephoned me to -
tell me that Oswald was -- I am telling you what his view was -- was a
hired gun; Oswald had tried to penetrate their little cell; that they turned
around and did a counterpenetration job on Oswald; all of this was done
several months before the assassination. He said,~telling me on the phone,
he was terribly excited -- he said’ you see he had no money, all of a sudden
he began to get money, so we checked him and he had a little "Communists
be Free" or '"Be Fair to Cuba' group going in New Orleans.' He said "We

- P - . - B . - - e misiee td e oAm B i moes amees -
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had tape recordings of what he was telling his group. " It was a o unter-
penetration they went on. He said, "We have photographs of Oswald,
passing out handbills on the street, 'Be Fair to Cuba.'™ He said, "We
are absolutely certain that Oswald was simply one of three assassination
teams, that they were working out of Mexico City (or funded in Mexico
City) by Castro." He said there were three assassination teams. Then
he said, ""We have these recordings, these tapes, and we have these
photos, what should we do?" These fellows always trusted me. I said,
"The first thing you do,. the minute you hang up this phone, you telephone
to the FBI, give them everything you have got. " Working in New York
with these Cubans is an extraordinary fellow, one of the most puzzling
characters 1 have every met; he is a devout Catholic -~ Justin McCarthy,
Justin is the American patron -- although he has no money, never had '
money -- of all these free Cubans in America. He never worked at CIA,
although CIA tried to pick his brains. He tried to help the FBL. I knew
Justin McCarthy, and he used to send me bulletins; he said he had been
sending them to me for the past six months, and I had never received one
of them. Out comes the Warren Report. I have many other things to do, -
and I ass y lads had reported what they knew, and maybe it had been
discounted, but I had taken the Warren Report at face value without poring
over it -- and I forgot the whole darn thing. Then, this must be nine ,
years ago, up turns a guy named Lloyd Garrison’-- what was he, a shenff‘ _
or something? ("' SV Vl6nE TN en G-r»r«.sm) : : SR

Mr. Colby: District Attornqy.
- Mrs, Luce: And he hit the headiines that thé agsassination ha.& been a c'on_

spiracy. Then it all flooded back into my mind that I had never been quite
- satisfied with what the Warren Report had brought out. . Basically, I was -
troubled by the whole thing, so I said I thought I would call Garrison. - ’
In order to call him, I had to bave the names of the Cubans, which had
gone out of my bean. So I called Justin McCarthy. He said one of them
was now, my lad, was in Miami. I got him on the phone, my fellow, and
I said, "You remember your midnight call to me about the assassination
: . of the President, I want to know what happened after that." He said, "We
o went at once to the FBI, they took all the tapes and photos and all cur
information and told us to keep our moiths shut, and shortly after that they
' informed us that if any of us talked to the press or anyone, dire things
would happen.'' He said one of the fellows on the boat was dep@rted to
; Guatemala or Chile, and one of them was murdered. He said, "I am a
: lawyer, have two children, I am making my way in Miami, and I never
: want to hear a damn word about the assassination of Kennedy because you
Americans really do not want to know the truth. " He said, "We waited,
.. -~ expecting the Warren Committee would want to have us, and wefnever heard
@ a word.' He said, "I want no part of it.'" Then the Garrison thing died
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-~ . down, and I am a busy woman, and I forgot about it. Three days ago,
. a reporter was in here -~ a gal"i- asking about my life style and
said, in passing, '"What do you think of the investigation of the
assassination of the President?" I am afraid I hit the roof.. I said,
"] think everyone must be absolutely off their rockers. What possible
motive would the CIA have for murdering their own President? " I
said, "Even to assume such a thing is beyond belief because where
. there is a murder or assassination, there is a motive, and there could
be no motive.! I said, "Who had the motive was Castro; but perhaps
not even Castro, possibly just a bunch of Communist Cubans or plain
! Communists. " I said, "They always had a motive for that sort of
o thing. "' Schwejltker called me up yesterday -- when the reporter said
: § to me, "What is the name of the young Cuban?", I said, ""Well, let's

call him Julio Fernandez." The Senator said to me 'that is a fascmating
story. " T T vatsneh dwa Cret XwoX AWt giv\ Wch-kw wi X
Witk Wit N e e u:) A o

Mr. Colby: You told the story to Schweiker?

Mrs. Luce. He read it in the Knight paper. ;
Mr, Col‘by' You told the story‘ to the nght people?

Mrs. Luce. Not in the detail I told you. Schweiker asked if I could locate -
any of these men involved for him, and I said I would try. That was
_yesterday. I used that opportunity to say, "I do not know what you are
doing on the Hill." I said, "You are in the process?) for headlines and .
destroying this country's security." He said, "If you have this informa-
tion and you can get your hands on it, it would be a good thing to lay
this story to rest.' He said, "If you can find me these people, 1 assure

. ~ you they will be listened to in closed session.' Now comes the big

; ‘thing. Justin McCarthy runs an animal farm in Nyack: telephone

! number is 914; 647-8596. I have known him to be a man of complete

: integrity. He is a devout Catholic. He may or may not be a fanatic,

What makes one think he is is what he tells you is just so terribly '

alarming; as he was the one, along with Bill Pawley, who involved me

S with these Cubans, I tracked him down and had a two-hour conversation

; - . on the phone with him this morning that was really staggering. WhenI

said to him, '"Would you tell these things in the closed session in the

Senate? ', he said, "I would find it more expedient and to shorten the . -

: process to hire loud speakers and put them on top of the Empire State

! Building." He said, "You don't know, Clare, the Cubans have not lost

their desire to free their country, and there are plenty of them working
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r ) ; | at it, and‘ 'they trust me, and I trust them, and they all trust me."

He said, "All these fellows on the Hill give a damn about is a big
headline and political attention, and if this should involve my testi-
fying and some of my fellows got bumped off, or their apparat shut
down, I could not live with myself, no I will not testify." I said,
"You know, Justin, if they send for you, you might have to.' He
said, "They are not likely to send for me unless you tell them." He
said, "They do not know who to ask for anyway. " (It doesn’t appear
in my notes, but my memory is that he added that the reason the Hill
doesn't get to the truth is that they never know who tb ask for.) He »
told me a story about working once with CIA, He said, ""We did this --
DRE did one operation with CIA, as a result of which all the Cubans =
. involved were caught and killed, and I do not want any part with the
CIA." He said, "It too can be a sieve." I said, -"'You bhave me really
" over a barrel." I said, "Justin, I have to tell someone, is there
anyone you trust?" He said, "There is only one man in this whole
. country whose word at this point I would take.' I said, '"Who is that? "
- and he said, "Bill Colby. " He said, "He is a daily communicant’ ~-

AMr. Colby. No, no.

Mrs, Luce: I did not disillusion Him. In any event, if onljr’ to puf my own
mind at rest since -- he always says, which is fascinating if true,
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that my lads in New Orleans, yes, they did turn over the ta.pes to the
-FBIL but they kep!: copxes. :

Mr. Colby: Really?

Mrs., Luce: So he says. If so, you are possibly, if -~ I think you should

get hold of Justin and give him a couple of hours because he has plenty ~

to say. If what he says is true -- he also told me, which I had forgotten -~

tbat during the time of the missile crisis, and I was the one he came to,
d naturally the one I went to was Harry (note: this is first mention of .
"Harry"' maybe I misunderstood; could she have said "Al len"‘?f) because

I could trust him. Ina way, Justin McCarthy supplied a lot of background

matexal on the Cubans to (note: could not hear what she said). He shd

a few days ago -- Time is planning to do a (take-out) issue on the

assassination of Kennedy. He said that, going back through their files,"

" they came across my name as an informant, and he said "they tracked me
down too. ' . He said, then he told me -~ I mentioned in passing that there

\
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was a wonderful girl on Time that knows more about the Cubans
almost than anyone in CIA, Priscilla Badger. He said the Time
people are now trying to get information. He said, "I will talk to .
no one because there are lives at stake'" -~ except you. For my .

own sake, if you have a go at him, I would be very happy to know how
serious it is, . , , .

Mr. Colby: I will repdrt back to you by all means. Let me do a little home—
- work on just where this (looks). You do not remember the name of the
Cubans in Miami? Co

Mrs. Luce: There are so many names; he talked to me so fast, He kept
saying "Chilo." I asked who "Clulo" is, and he said that was his code
name. oo 3 : 4 :

J ose Antonio La Nuza (Note. 'I'hat last name ma.y be all one word°
' she said it means "'the nut. ") '
Lauis Fernandez Rocha : ‘

One of those fellows was the Du‘ector of the DRE Then he a.lso reminded
me of a guy who used to come to see me -- Cardona. (He had been told
by the American Government to get out of Miami) and he died, baving
- become the President of a university in Puexto Rico. These fellows
were scattered all over the place. As I mentioned thatto Justin, he said,
"] know where they all are. " The thing that alarmed me is that -~ he
does not talk in an excited voice, but the statements are -~ he said .
"People think of the Bay of Pigs and the nuclear showdown and the
assassination of Kennedy as the end of the story, it is only the beginning. "
He said, "If you knew what is being laid on for the U. S.," and he talks _
like that. I asked him, '"What do you think happened? " He said, "Oswald .
went to the FBI. " He said, "I know that, he was selling them information,
and they did not believe him." I said, "That is incredible." He said, "I
do not know how much you know about the FBI, but no day goes by without
desks being loaded with letters saying something will be blown up. "
(Note: I missed a little bit here due to something else happening in the
office.) I said, '"What happened?' and he said, "The FBI got the word
from on top 'Destroy the letters. ' : : :

Mr. Colby: From on top?
Mrs. Luce: From the President, who was Johnson. I contended that if at

that point the FBI had proven that Castro had in mind assassinating the
President, we would have been in war with Cuba. It might have been
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an act of State to shut up about it. If I had been the President, I
would have had (Note: missed more due to outside intexference).
What is hideous about this is that the CIA is being accused oxr °
Kennedy is being accused -~ anyone except the people who probably
were involved. If putting it at rest in a secret session will work, -
if such ev-idence does exist, you are the man to presen{: it.

' Mr. Colby. Schwe&ker does not know abou.t McCarthy?

i :

i . .

i - Mrs. Luce. He only lcnows thxs -- I said there is one man I know who

; } . might be able to tell you where the se Cubans are, and that is a fellow .

| named Justin McCarthy.  He said, "Where is he?", and I said, "I do

, - not know, I have lost track of him.' He said, "If you find him, let me
know, " After talking with Justin McCarthy, I do not want him to talk
to Schweiker. I do not know what to say if he calls again. - Knowing the
"Senator, I may never hear from him. I leave it withyou. . . .~ -

XX XKOE XK YR K HA X3P BEAThE AN S HOK KK KON UISHRHAEY .

NOTE: Mrs. Luce closed the conversation by referring to a CIA paper
entitled ""Restless Youth' and asked if it had been declassified. Mr. Colby
said he would check on it, and Mrs. Luce sa1d she would like to ha.ve a copy
if 1t has been declassified. :
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... Telephone Conversation Between Mr, Colbgr'and Justin McCarthy at 3:45
Ljon Tuesday, 28 October 1975 (this transcript was typed on 21 December 1976 .
from steno notes of Barbara Pindar) )

-

Mr. McCarthy: I1am glad to know you, even if it is over the phone. A

Mr. Colby: Mrs, Luce talked to me yesterday (sxc) She gave me a capsule
version of some of her chat with you. It puts me in a bit of a jam,
obviously, because there are some things that really hold some
potential for being very important in these days (of) post-mortems
of everything. I wondered if maybe we should chat about it some-
time, or, quite frankly, one of the main things I would suggest is -
that you might want to go to this Senate Committee lookmg lnto thxa. '

Mr. McCarthr No. There are several reasons why not. I am sure we do
not need to discuss them, but there are many reasons, Over the
period of time there have been so many things. We were theonly
ones who had the information about the missiles in Cuba for many
months, and we beat our brains out trying to get someone to do
something (or believe ?) and regrettably (in) Washington there axe -
too many political (opportunists?), but there are too many lives at -
stake., We risked our neck for all these years. We are interested
in doing the rtght thing. : : ' .

. Mr. Colby: I wondered if you could (shce?) off that New Odeans tbmg (and
not go any further than that‘?) .

‘vIr. McCarthy° As I saxd to her -- (can't read the next few words). For me
to be seen in Washington, it is (can't read the next few words). We
do not trust anyone. We did so many operations for so long, and
we were entirely successful and never lost a man, and then one day
we did an operation for the Government and lost 22 men. Lives
depend on it. Someone sent a Top Secret memo, and the one he
- sent it to left it on his desk and someone came in and read (it) and
the men were arrested. She asked, "Would you talk to Bill?" I
said I would, We think it would be a good idea - - for me to go down --
I do not want to blow my cover, but I would like ve ry much to chat with

you and tell you.

Mr. Colby: My problem is then I get mformatxon, and then what are my
obligations, '

Mr. McCarthy: From the point of view of (seeing?) how to do it through persons
other than me -- to get the end result. :
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Colby: It might be that one of your fellows aware of some of the things

(would not mind telling Schweiker?) under some protection and
assurances of anonymity. That would be enough of a (can't read the

next word) to get started.

MCCarthy' There is plenty to get started on.
Colby- Then (he ?) could cut your people uut as a source.

McCarthr She sa1d it wo uld be aclosed-door hea ring. I said there (would'o‘)

still be someone come out of the meeting and (can't read next word)
their names in the press. You see Jack Anderson's column on Monday.
It is vitally important, and it is true evidence., It is not conjecture, -
I am concerned about what it ties into -= it is all the same ball of wax.

' We sat on the information about the missiles. This has been going on .
- .. for a good twenty years, and we have accumulated an awful lot of

information. We are more concerned today than when we had the
missile information. It is appalling, and it is frightening, and people

. donoét want to believe it. Last night I enlightened people about some of

the things that are going to happen. We feel the time has come that

some of this should come to light. It is necessary and essential to go
back and bring out some of these things that need to be brought out, but
not at the expense of (next word missing). We have done this on our

' own and at our own expense, One of the reasons my people trust me is -~

I am thinking of a book -- we did not want to do 2 book before, The

" American public wants to know. It is all part of what went on then,

I think it should be clarified and straightened out what went on then,
But I am so terribly wary. I went to everyone, including the President,
about the missiles. We had evidence -- what ships they were on,
where they (docked?), and a few days later they came back and sald
there is no credlblhty of what you say. - -

Mr. Colby- The only thing that bothers me is the story about the exxstence of

some records (you?) still hold. The important part of that is that
indicates some (part?) of a failure, or possibly even worse -~ that
is the kind of thing that does need investigation or (correction?) -- -~
protecting your people that are in on it. The other possibility would
be to ask Schweker or one of his men to go and talk to you or one of
your people who would have factual knowledge of it. .

Mr. McCarthy: When (Dorothy) told me about you over a perlod of tu-ne -

(Dorothy) said we have been through this so many times -~ I toock

~ this to editors of Life, That was the time when the guy sent the

Iam not positive about the "Dorothy" above, but don't know “hat else it

\Note:
could be. I had written in long-hand, "Doroth.”" My only guess at this pomt is
Dorothy Farmer, Mrs. Luce's secretary.
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' i ' Top Secret memo and it got left on a desk in Miami and we lost a
1 " lot of people on that. Inadvertently so many things happen. We
- work so carefully. We have information now that no one else has
because it has come to the point where so many of the people I work -
with find they cannot trust people because of the opportunists, "I
bave never met such overbearing and obnoxious (can't read next
word)., We sat on this year in and year out -- we never know when
we might get calls. I was up all night long the night before last,
Time is doing a big cover story on the thing -- the next issue --
the Today Show is bugging me. Washington is a2 funny place, IfI --
. by and large, when your life is on the line -~ one of (our?}) guys hung
P o himself after one of the escapades we went through. He committed
i : suicide because he felt guilty about it. Up here it is terrifi¢ because
I .- lam an animal nut. A lot of the guys dumigmg some of this stuff
’ that they would not normally do.

. Mr. Colby' Let me talk w:.th Clare again as to how we handle th).s. The main
_ ' thing is not so much the overall stuff about Cuba -~ the main thing
R R is the story about records, about Oswald. That comes at a time .
R when that is a serious subject of study here by the Congress. If we
could in some way shake that information loose without putting the
finger on any of your friends, I think we are sort of obliged to do this
in terms of clarifying the record against the (facts?) -- this is a very
» key aspect of it and a very serious problem that if it was suppressed
o . at the time. .

Mr. McCarthy' 'I'hat is not all that was suppressed

Mr. Colby: That is the thing. ’I‘hey are lookmg mto it., Let me talk to Clare
again and see if I can figure out some way in which we could talk to
you (maybe ?) and if you could in the meantime think of a way of
{can't read the next word) out or (can't read the next word) out this .

" (feature?) of it so that you give the (final result?) but not the sourcing, -
and let the investigators (find their own source later on?), we would
have done our duty. My problem is that I really cannot sit on it with
my obligations. I can be'reasonable about protecting other people,
and I have to be, but I also have to have the responsiklity for re spoanding
to proper investigations of things that really should be looked into,

i | Mr. McCarthy- Let me (can't read next word) this in. Some of our guys (can't
read next several words) : '

Mr, Colby~ 'I'hat is what she saxd

o
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. + \Mr. McCarthy: They andIare scared to death, I was Executive Producer

L ~ of TV programs for years -- I cannot make -- Thave earned the
respect and confidence of these people sver the years. The other
night I talked all night long. If I try to push my guys -- Clare said
it needs to be laid to rest, and it does. I would like to see it get -

laid to rast but my people -

Mr. Colby~ I can assure youlam as mterested (as) you in protectmg that
part of it if there were some way of having part of the cake and
eating part of it, so that you do not lose the one or the other but to
work out some vehicle -- a way in getting the substantive information
loose but protecting people involved. There may be ways to do that if -
we put our minds to it. Let me talk to Clare and see what really ~-
I will not do anything except with her wi.tbdut your permission, ..

NOTE: Mr. Colby tned to call Mrs. ane on 29 October. but could not reach L
ber. He contacted her on 31 October (see separate notes) B
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~“from steno notes of Barbara Pindar)

Telephone Conversation Between Mr. Colby and Clare Boothe Luce.at 4 0’}
-~ on Friday, 31 October 1975 (this transcript was typed on 22 Decernber 1976

Mr, Colby- I got the Restless Youth for you. And I called Justin McCarthy,
We had a long chat. He does not want me to do anything about it,
but I said you put me in an awful position. (Note: The '"you'' there
refers, I believe, to McCarthy.) I understand what you mean about
-his strong manner of talking. I think both of us are (hung?) witha
rather tantalizing story. T

Mrs. Luce' If I had not known the guy for 25 years. I would take hxm much
less seriously. : : ,

Mr. Colby: The only real pox.nt is the thing about the tapes and the photos and -
the allegation about the FBI. I tried to ('argue?) him into figuring out
some way in getting rid of those but keeping himself out of the act.

Mrs. Luce: He called me back and said he talked with you and that you left
him in a box, and I think he feels now that there is some kind of a
question of conscience involved., He said, "I am going to let you and
Bill Colby decide what is best to do., " ' T

Mr. Colby- Isa 1.d I would be in touch with you and try to £1gure out somethmg
sensxble.

Mrs. Luce:’ \}Vhy don't we suggest that he bring you or me -- perhaps he feels
safer with me -- the tapes and photos if he ha s copies of them.

Mr, Colby' And thea you pass tbe:n over to Schwetker.

Mrs. Luce: And let them dectde, and I will maintain his cover -- he keeps
saying it is not worth it to him after all these years to blowthat -~
the paradox, he tells me he is going to have to write a book (and
whether he is indeed going to?) so that he is not altogether a crackpot.
On the other hand, what he is doing is sufficiently crackpot. He is
. taking care of broken-down animals from his entire area, However, --

Mr. Colby: I think that is a good idea. You say that you and I have talked, and
we are all in a kind of box at this point, and we really in conscience
cannot sit on this stuff -- all these charges that there is remaining
evidence that (can't read next word) was held backa nd disappeared
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into the FBI, and maybe the way to do it is for him to provide it to
you, and you to Schweiker, and then I would just as soon drop out ~-
it does not really have much to do with me -- and in that way you

~a friend -- and the source is whatever he and you agree on,

‘Mrs. Luce: I will do that.

would protect him from Schweiker, and you would say you got it from

Mr. Colby: I think that is the best thing to do. If he does not buy that, I do not

know what we do about Schweiker.
Mrs. Luce: (I am going to ignore it if Schwéike.f comes to me. ) - ‘

NOTE: The conversation continued, but it did not pertain to this subject, -
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Attached, in response to the Senate Select Committee

request of 27 October 1975, are separate memoranda on the

TS
Richard S. Sampson;

Chief
Latin America Division

DRE and several_Cuban exiles,

Attachments

SECRET E2 [MPDET
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SUBJECT: Directorio Revolucionario Estudiantil (DRE, Students’
Revolutionary Directorate)

The DRE was founded by a group of students at Habana
University in 1954 as an instrument of opposition to the regime
of President Fulgencio BATISTA. The original members of this
group were also members of the Habana University Student Federa-
tion (FEU). Several leading members of the DRE were killed by
Cuban authorities during and following the attack on the
Presidential Palace, Habana, in March 1957. The remaining DRE
leaders, as of 1958, were in exile. The DRE worked as a secret
underground organization in Cuba, generally in Habana, laying
plans and making preparations. The theory of the DRE was that
success of the revolution depended on quick and efficient
elimination of BATISTA which Fidel CASTRO's forces at that time
could not achieve alone. The DRE finally turned against CASTRO
on the issue of communism.

As of March 1962 the DRE was receiving $9,000 a month from
the Agency for salaries of 55 assets in Miami, Florida, and
$2,000 a month for overhead costs. The DRE's overseas program
(AMBARB's) at that time received $12,400 a month from the Agency.
Agency support to the DRE was terminated by mid-1967.
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Julio FERNANDEZ Molino

(No crypt)

DPOB: 23 March 1934, Havana
201-752511

Subject was of interest to AMWORLD program as a radio
operator in 1964, A PRQ Part I was submitted to Headquarters

'by JMWAVE, but there was no follow-up, and Subject was not

hired.. He had previously been associated clandestinely with
RESCATE (anti-CASTRO) group in Cuba. He came to U.S. as
exile in May 1964. In 1966, he lived at 430 SW 11lth Ave., Miami.

Julio FERNANDEZ Bencomo

(No crypt)

DPOB: 10 April 1917, Havana
201-742497

Received POA 14 January 1964, which cancelled 24 February
1964, because he was not interested in employment with CIA
since salary was insufficient. He signed secrecy agreement
and was terminated without prejudice. He took SGSWIRL 10
January 1964. No derog, but he had told his wife and one
Car1ds MARQUEZ that he would be working for CIA. He was
originally recruited for AMWORLD by one Pedro BLANCO, and was
to be used as PM asset on a CIA vessel.

Julio FERNANDEZ Gonzalez
(AMOT-99)

DPOB: 10 May 1935, Havana
201-299222

He was employed by the Intelligence and Security Commission
of the Frente Revolucionario Democratico (AMIRON/AMBRUSH) for
about two months in 1961. He was brought into it by Julio
PASCUAL Abril. He stated in a letter to Hernan HENRIQUEZ
Lorca, anti-CASTRO Cuban in Madrid who informed the FBI (who
told us in memo dated 2 November 1961) that he "was about to
take a trip to Cuba to take material to anti-CASTRO elements,
trip being financed by CIA." He received POA 10 May 1961 for
use as member of AMOT Admin Staff. File does not say who dropped
from it, but when last contacted was working for Dixie Lily
Products Company (a wholesale grocery outfit) as an accountant
at $50 weekly in December 1961. POA cancelled 24 July 1962.
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Luis FERNANDEZ-ROCHA Rodriguez
(Formerly AMTOPIC-2, AMHINT-53)
DPOB: 3 May 1939, Havana
201-316766 :

POA granted 18 April 1962. According to file, he quit

.his job as Secretary General of the Directorio Revolucionario

Estudiantel (DRE) in July 1964 to pursue his medical studies.
He was paid his final salary payment of $425 on 1 September

1964 under the DRE project. He was to do some unwitting work
for JMHOPE, Swan Island propaganda broadcasting, and WIBALDA.

There is no further indication in file that he was terminated,
no quit claim, no OA or POA cancellation. However, there is no.
information on his use since 1964. Per document dated 7 June
1965, he was studying at University of Miami and working as
switchboard operator for Cuban Catholic Children's program in
Miami. According to Cuban Families Yearbook of 1974, Dr. Luis
FERNANDEZ Rocha living at 6021 W. 14th Lane, Hialeah, Florida,
33012 with wife and four children. He became naturalized U.S.
citizen on 15 September 1967.

Julio FERNANDEZ Travejo

(No crypt)

DPOB: 10 August 1934, Havana
201-297828

POA requested for use as PM trainee 21 March 1961. POA
cancelled 4 April 1962. FBI memo dated 14 December 1961 notes
that he told FBI of CIA financial support to Frente Revolucionario
Democratico (FRD) and to Antonio VARONA, one of its leaders, to
the tune of '"Six million dollars.'" Subject told FBI he himself
belonged to group led by Rolando MASFERRER which NOT getting
CIA support. Subject visited FBI 21 November 1960 after
incident in which some paramilitary trainees of MASFERRER's
group on No Name Key in Florida had come to FBI's attention.

That group was called "Ejercito Nacional Cubano.™
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Jose Antonio LANUZA

One Jose LANUSA was a leader of the DRE, residing in
Miami, Florida, in November 1963. At that time, he was
providing information (does not say to whom) on the

" "Commandos L," an anti-CASTRO organization. Not clear

whether he is identified with the following LANUZA.

Jose Antonio LANUZA
(on microfiche)
201-339258

Only information in file is that Subject is a Cuban
citizen who in 1962 was living at 1705 SW 3rd Ave., Miami.
He is the Subject of Inter-Source Registry No. 9518.
According to a document dated 1 November 1968, "SD 10658 is

terminated without prejudice by the Department of the Army,

and any additional information should be referred to the Army
A note in the file also said that there was

K Source Registry."
] no present contact with Subject, dated 29 October 1962.
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30 November 1976

MEMORANDUM

SUBJECT: Comments on Ronald KESSLER's Article: "CIA
' : Withheld Details of OSWALD Call,” which Appeared
in the Washington Post of 26 November 1976

: The following comments are keyed to the attached Washington
Post article, i.e., the paragraph numbers below correspond to the
paragraphs as numbered in the margin of the xerox of the article:

1. COMMENT: While CIA knew that a man identifying h1m—
self as Lee OSWALD had been in touch with the Soviet Embassy by
" telephone on 1 October 1963, this information had no unusual
significance until 22 November 1963 when President Kennedy's
assassination occurred. At that time an intensive review was
made by the Mexico City Station of conversation transcripts pre-
pared on the basis of the 1 October telephone intercept.  These
transcripts had been reported to Headquarters and disseminated to
the .interested members of the intelligence community (as a former
Marine, OSWALD was a Navy and FBI case, and potentially of inter-
est to the Department of State). This review turned up "matches",
i.e., similar materials intercepted on 27 and 28 September 1963.
These were reported by cable to Headquarters on 23 November 1963.
There is no indication in the transcripts that Lee Harvey OSWALD
tried to make any "deal" with the Soviet Embassy as claimed in -
" the Washington Post art1c1e

- Analysis based upon actual voice compar1son could not

be made because the tapes, in accordance with the normal practice,.

had been erased for re-use. The monitor was able to recall some-
thing of the voice characteristics from memory, however. He could
recall the very poor Russian spoken by OSWALD, for example.

2. COMMENT: This statement is not substantiated by our
files. ' : :

. 3. COMMENT: The information kegarding the 1 October 1963
contact with the Soviet Embassy -- received in Headquarters on

9 October -- was disseminated on 10 October 1963 to the Department

i g
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of State, the Federal Bureau of Investigation, the Department
of the Navy, and the Immigration and Naturalization Service.. -
A copy of the 10 October 1963 dissemination was made available
to the Warren Commission on 24 March 1964. (See Memorandum
for J. Lee RANKIN, dated 24 March 1964, from Richard HELMS,
Deputy Director for Plans; Subject: CIA Dissemination of In—
formation on Lee Harvey OSWALD, dated 10 October 1963.) On

16 October 1963, our Chief of Station sent a memorandum to the
American ambassador on the subject of Lee OSWALD's .contact with
the Soviet Embassy. The original of this memorandum was routed
to the ambassador, the minister, the counselor for political
affairs, the regional security officer. A copy was sent to the
legal attache, naval attache, and the I&NS.

In April 1964, Messrs. COLEMAN, SLAWSON and WILLENS,
staff representatives of the Warren Commission, visited the U.S.
Embassy in Mexico City. Our Station then indicated that the
three men already knew "all. about" -the telephone conversations
OSWALD had. According to the Memorandum for the Record of 11
April 1964, the three men reviewed the product from the tele-
phone tap operation for the days 27, 28 September and 1 October
1963 when Lee OSWALD ‘contacted and visited the Cuban and Soviet
Embassies. They made a “"schedule" of OSWALD's activities as far
as possible for these days from this source. Note: They were
shown English translations of the product, or "take", as it was
called. (HMMA 23249, 14 Apr1] 1964. This document, in a sani-
tized and dec]ass1f1ed version was made available to the public
under provisions ‘of the FOIA in March 1964 as Document Number -
274 and in September 1976 as- Document Number 658) See follow-
ing:

a. Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 31
January 1964, from Richard HELMS, Deputy Director
for Plans; Subsect Information Deve]oped by CIA -
on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico -
€ity, 28 September - 3 October 1963.. -

b. Letter to Richard HELMS, Deputy Director
for Plans, dated 10 February 1964 from J. Lee
RANKIN, General Counsel.

¢. Memorandum for J. Lee RANKIN,'dated.]Q
February. 1964,: from Richard HELMS, Deputy Director
for Plans; SubJect Information Deve]oped by CIA
on the Act1v1ty of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.
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4, COMMENT: See comments in Paragfaph 3, above.

5. COMMENT: The Agency disseminated the information
concerning OSHALD's contact with the Soviet Embassy on 1 Octo-
ber to the Department of State, the Federal Bureau of Investi-
gation, the Department of the Navy, and the Immigration and
Naturalization Service on 10 October 1963. On 23 November 1963
the Agency disseminated to the FBI the transcripts of the tele-
phone calls made on 27, 28 September, 1 October, and 3 October
1963. (The latter call, it was determined, did not pertain to .
OSWALD.) (See CSCI-3/778,829, dated 26 November 1963.) On 23
November 1963, the Agency disseminated to the FBI information
relat1ng to OSNALD's contacts w1th the Cuban and Soviet Embas-
sies in Mexico City.

6. COMMENT: OSWALD's alleged offer of information and
suggestion that the Russians pay his way to the Soviet Union
does not appear in Agency transcripts of OSWALD's telephone .
conversations with the Cuban and Soviet Embassies.

7. COMMENT: OSWALD was in no sense "under investiga~
tion" (before 22 November 1963). None of the facts of his trip
to and stay in the USSR and return to the United States, 1959-
1962, were known to the Mexico Station before 10 October 1963,
when the bare bones of his biography were forwarded by Headquar-
ters to it in response to a Station cabled report of 8 October
1963 which forwarded, on a routine basis, what appeared to be
a contact by an American for a visa to Cuba in transit to the
USSR. It should be pointed out that the voice intercept cover-
age was not processed in "real time". The means of acquisi-
tion and the volume of the information precluded anything but
the spot reporting of items judged by the monitor to be of more
than ordinary interest. Full texts of selected items required
a full transcription and full translation. One of the "trig-
gers” that normally operated to focus and accelerate more speedy
review and reporting of this kind of raw intelligence was the
mention of a name. This was what occumed in the second of two
conversations on 1 October.with the Soviet Embassy, during which
the speaker said he was "Lee OSWALD". This was the first time
that the name OSWALD appeared in the intercepts and was report-

ed by the Station to Headquarters (8 October 1963).

Had, at any time, a person telephoned the Soviet
Embassy, identified himself, and offered information in ex-
change for a trip to the Soviet Union, it would have triggered
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an immediate reaction by the monitor and the Station --
first, to identify the speaker; second, to report the infor-
mation to Headquarters; and third, to step up techn1ca1 and
photographic surveillance.

8. COMMENT: No .comment.

9. COMMENT: Tapes were not "routinely destroyed“
Tapes were erased after transcription had been made and re-
used.

Full transcripts of calls made on 28 September 1963
and 1 October 1963 were forwarded to Headquarters on 23 Novem-
ber. The person who processed the transcripts was identified
in the cable. There is no indication in the transcripts that
OSWALD offered information or that any omissions were made which
might have contained that information.

10. COMMENT: No comment.
11. COMMENT: Files do not support this stateﬁent{
12. COMMENT: Files do not support this statement.

-13. COMMENT: The information "given by DURAN" is sup-
ported by her interrogations.

14. COMMENT: "OSWALD later referred in a letter to
'meetings’ he had in the Soviet Embassy." Although KESSLER
chooses not to give details, this statement is in reference

. to a letter OSWALD wrote on 9 November 1963 to the Consular

Division of the Soviet Embassy in Washington. (Commission .
Exhibit No. 15, Vol. XVI of the Hearings before the President's
Commission on the Assassination of President Kennedy. )

15. COMMENT: No add1t1ona1 comment.

- 16. COMMENT: With regard to the press statement that
“"CIA claimed it did not know of most of OSWALD's activities in
Mexico City until after the assassination": this is true, CIA
did not know of his activities, other than those revea]ed in
the intercepts. It .should be noted that after the dissemination

- on 10 October 1963 of the 1 October 1963 contact, no requests

were received from the dissemination customers for further in-
formation or follow-up. Without some customer interest being
expressed, particularly from the Navy, the FBI or the Department



of State, who had the greatest interest in OSWALD at the time,
there would have been little motivation for the Station to in-
dependently pursue such a tenuous CE lead.

17. COMMENT: The discussion in this paragraph of the
article rests on assumptions and allegations developed earlier
in the article, followed by comments by Messrs. BELIN and
SCHWEIKER, apparently based in turn on information provided
them by reporters. No further comment seems relevant, beyond -
“those comments made earlier.

e st e titere ¢ 30+t b

18. COMMENT: Is BELIN here referring to Gilberto
ALVARADO Urgate? If so, information regarding OSWALD provided
- by ALVARADO was passed to the Warren Commission as attachments
to a memorandum for J. Lee RANKIN,.dated 1 June 1964, from
Richard HELMS, Deputy Dxrector for Plans.

3 : (See also Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 4 June
~ 1964, from Richard HELMS; Subject: Information Deve]oped on the
Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City. This memorandum
became Commission Exhibit No. 3152 contained in Vol. XXVI of
Warren Commission report.)

19. COMMENT: We do not know what BELIN actually said to
the reporters, when, or in response to what. We believe, how-
ever, this may be referring to BELIN's letter of 15 April 1975
to E. Henry KNOCHE of CIA. BELIN at that time was Executive
Director of the Commission on CIA Activities within the United
States (Rockefeller Commission). In his letter, BELIN refers to
the photograph of an American male and the question whether or
not this male was Lee Harvey OSWALD. He continues:

ce hbbe

7 : "The CIA and the Warren Commission both
- determined that the picture was not of Lee

! . .Harvey OSWALD and that the picture was taken
: : after OSWALD Teft Mexico City.

“Although portions of this record have
been released to the public, other port1ons
have remained classified because of concerns
by the CIA at the time that a release of the
full picture might disclose sources and
methods which the CIA felt were not in the
national interest to disclose at that time.
In light of the false allegations about the
assassination of President Kennedy and the
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false allegations of CIA involvement, I
feel that it would be appropriate to re-
consider whether or not the entire matter
can be fully disclosed at this time."

An interim reply was forwarded on 23 April 1975 by
E. Henry KNOCHE, Assistant to the Director, CIA. On 2 May
1975 a review was completed of Agency holdings regarding the
photograph of the unidentified individual in Mexico City pub-
lished by the Warren Commission. This review also included
knowledge of OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas-
sies obtained from telephone tap information and interrogations
of Silvia DURAN, a Mexican employee of the Cuban Embassy. On
13 May 1975 two summaries of the above review, one classified
and one unclassified, were forwarded to BELIN by the Agency.

Attachment:

Article
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Ay Ronald Xessler
CWashingien Post Siall Weiter
In Inate Sepltember, Dﬁznclﬂnt
w:e.l'.s befcre the assessination ‘of
Fresident RKennogv—-Lee }':n'cy Os’
. %!

2: ephoned (e Soviet mbassy

tra nscrlpt to cxtncr the I‘BY or the
Warven (.o'rmiqsum. '
Instead, tire. CtA gave the I‘BI !n
" October, 1963 enly & briel report sw-
S fiig Oswald' had* ade conthet with
|_the Russiane ] It gave the Warren -

In Aexico City and tried to m..hc .
. Al M

11 exechange for unspecit ied ‘infcr
'""’*9'1, he \"an'nd a {ree mp tp
l. .:o 3.

. *‘n
Tdnd Tecorded by the Central Intole—
lrense Agoney at the time. But §6 was |
nes

whieh
’ 2 ing nos "\le sptos, and it was not
faner turned cver (o the Warren Com-
mizeion Luring ils iav cs‘.isafmn of the
craqssination,

e unanswered rucst‘on S H \\hv
not?

“The existence of tnc CIA tmenheﬁe
"*.f.':r:c, L of Oswaid's conversation in
...... xico Cily anrd tnn centents of the'
suili-focret transeript have boen veri-

ied by The Washington Post. The
¢ Kaz aiso veriicd (hat the CIA
ailed 1o turn over the complete

conversation’ was i'atcrccntcd.,l

then turned over o the I-‘B[.’_
s responsibilily {or investis |

] u'ﬂ\'nlssnon atra nscrmt of {he taped
onvarsation but for une\"lamcd rea
) scns {alled to irclude in the transeript’
-{ Oswald's olfer of inlormation and his.
csuggestion that the Russians would + |
\.nv‘xt 10, p'\y his way to the Soviet -

te

“The Post has'also determincd that
. thc CIA, for unexplained roasons, {sld -
the- Warren Commission that it -
» learned of most of Cswald's activities
7 in Mexico City only after the assas
_sinatipn, The fact Js, however, that
the CIA monitored and taperecorded
“1: his conversation with both the Rus
sian and Cuban embassics in Mexieo -
Cily in the fall of 19;3, bcfore Ixcu-

| nedv's death,
1t was the CIA's bcl!cf that the two
-embassxes were heavily invelved in
g the spy’ business and {hat, speeifi-
. cally, they were opcrational bascs for .
intelllgence activmes directed at the
United Statcs. . .

"@J@M& @mz 0s swald Calp

So. w;th thc tuu,coopcrauuu uf the”

Mexican government, CIA wiretaps

.werg Insinlled on telcphonc lines yo-.

Wing Inte both embassles, .. -

The CIA was espocially intcrcstod
-in US, citizens. who made wntad.
with the cmbassies.. .

Thus, when Oswald sl\owcd up In’
\sc\dco Cily in lale Seplember and
teiephoned (he Russian embasgy, his

conversation. was picked up from the .

-wiretap,” A transeript:was maie and”
Ccitéulated in'the CIA offlees in the
Amexican embassy .in Mexleo City.

“f'he’station chicl at that time was
thc- late Winston M. Stott, who per-
sonally reviewed sl han:,crlpm eimae
nating from wiretaps oh Sovict blec
instnnallors.

“The Oswald transeript, according to
a CIA transiator who worked with

Seott, avoused a lob of interest.

*“Iney usually pleked up the {rans.
eripts the next daw” he said.."'l‘his
tliey wanted right away” :

Waat that t"c'\scrlpt contalncd ls

9 a matter of some dispute, and the CIA

says it routinely:doslroyed the tape
berore .the assassination. But some
" Ses OSWVALD, A'r,'(:cl. i
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T oW ALD, From AT ./
pcv.,»:an sawr tie trmscrlpt or
Leard e tape hefere the assassing.
Uon recall that Oswald was trying to”
moke a deal, .

“One of them is David A. Thillips, a
former CIA officer, who now heads
the Assoclation of Retired Intelligence:
Olficers and 13 a leading defender

of CIA activities. Philllps was stas - |

tionod I Mexico Clty at the time.

The tr'msc. ipt revealed, Phillips re- -
ea)lad, that Oswald told the Scviet’
eridzssy: “I have information you

wotld be intorested i, end I kunow
yoi can pay my way" to Russia,
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'l"nc_ stenograpl;er who typed up the
{ranséript and ghe translator who pre. |
na r ed & nad similar recoilections,

“#o zaid he had some information

« to tell them,” the typist said in an

interview in Mexico. “Eis maia cone
corn was gotting to one of the tweo
countries {Russia or Cubal and he
wanted thowr to pay for 3, He said
ne rad to meect them” :

——on

Tha Warren Commlission later-con.

cluded the Russians and Cubans were

not mueh impressed by Oswald, This -
viow is supported by Sylvia Duran,
2 wexican eitizen whe worked in the
Cuban cm‘cv::s.‘sy at tae time of "Os-
wald's visit. She talleed to Oawvald on
Scpt. €7, .963, and recalle the meets
ing in some detall,

In a jsint interview In Mexico City
with teis reporter- and Post speciel

made no mentien of Oswald's offer

of information in excharze tor a {rce
trip to Russia or of his attempts to
travel t¢ Cuba and Russia. “On Qe
tober 1, 1963 the tclctype moessage
sald, "a reliable and :rnsitive source
in Mexlco reported tn..t an American
male, who identificd himself as Lee

Oswald, contacted the Soviet Embassy -,
in Mexico City Inquiring wheiter
the eribassy hed recelved any ncws °
concerning a telegram which had been

sent to Washington”
..That was strictly a routine ha nclma

of the matter, and similar, to the :

standard reports made to the ¥BI at
that time on other contacts with the
coinmunists by Amoriedn citizens in
Mexico,

SYL'VTA DU‘L:-:. .
oo o vecalls talk with Cowald

L) L B .- . L

Even after I\ennedxs assassination,
e CIA failed to turn over {¢ the

Warren Commission the full transs
eript of the telephone intereept it kad -.

made in.Mexico City. Oswald's offer
of information {o the Russiansg in ex.
change for passage was omitted Srom
the trazsesing and the CIA claimed
it did not know of most ef Oswald's
activities In Mexico City until after

the assassination,

wox.l(l take three to four mbnths'to.

process. Informed of this, Duran said,.
Oswald “got really angry and red.
He was gesticsiating” -‘.wu::an sald she
-had to eall for help from the Cuban -
consul who got Into a shouting mateh
with Oswald end tc!d him to get out. -
Duran sald she never saw him again.

corresoondent .'!a:lise Si...om, Duran
wald teld hers that he wamedl

:‘. to CwOC‘. and nu"‘a :.nu dise
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However, Duran's story covered only] 7
the dirst dny of Oswald’s {iveday
stay in Mexico Citv Oswald laler e
ferred in o lotter to “mestings” ne’
had in tite Soviet Embassy. .

ings, he claimed to be

in "the day to informl5
clusion,

How . interested the CIA was in
Oswald's dealings with the fwo em.
bassics _is uncertain, | .

- The translator ard typist avho han- :
dled the {ranseript’ of in2 intereepted:
conversation rocalled thet {he level®
of intereost was hign, But the CIA's
own actions lead 10 a uJ"c"ert cone

The agency walted‘ \mm Oct. 10,

1643, to netify he FEI of o;\\'alda :

The significance of the CIA actions .
is difficult to assess, The FRI in the™

{all of 18063 was already showing in-
termittont Interest in Oswald and

1 might or might not have intensified

that intarest i it had been to d of
Oswald's conversations,
-Whether tae new informat.on would
nave aifzefee the Warren Commis.
sion's doliberations is' also an open
gquostien. The commissipn  investic

- gated the possibility of a foreigr. zon.
- spiracy.and concluded there was o

evmc’xcc te show QOswaid acted o..
voinld of a foreign powern
Nevertheless, there is vet no ox
vlanation for the CIA’s handiing of
Oswald's conversations, Tac CIA t
day refuses to co'nmcn.. sayving i

. would not be appropsiate in the hw...
of an impeading investigation by the
‘House Sclect. Committee on Assas..

smatton .o

When asied ¢ t'tcy muid c\pmn
{he .c:;crcvs acllons, seme CIA of-

rolationship  with

| GCLVITIUS T Ang 30wy pRe e T TN DTN rescn - ,..A,Z,._

City said the CIA « have,

S
souzht to conzeal. Tue CIA has X
nicd this,

David W. Belin,

who was an

" sistant coun scl to the Warren Ce

" of a forelzn ¢

. who decumente
~Castro in his c*:""x,\

“of the Reek cfc‘lc" commission's

mission end inler e\cct.':-c .d‘cc.
'~'o
of the CiA, s»id that i tne '~ var:
Com’n!sc:oq had xnows of Qswils
conversations aand ather new
mation, it would have naon jess U
faat the aseas m‘...,:m Was not
nspiracy.
- Sen, Ruha.d 5. Scitwai
who led the Senate intsl
mitice’s p‘ooﬂ of the osxa
sald that investizeiion
taken on .'m vondirely :
raction and porspeosiive” i Gh
rittee had Leon aware of

‘gonversations.

xcws with TE' 2
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In inters

Girontar af “an Reeledsll
sion, reveziod fne CIA
tell the Warren Commd
report frem an alicge:
mecting in Mexice Cily Ietween
viald and Cudan iniellinon
At the time, Cuban azer
nated their more imporiant

it agti
with arents of the KGHB, (e Sov

_ intelligence service.
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Selin ealled on tie Cid e me
fall msciﬂs\.rn of its nnowipdee’

Fa bt et un

Osweale - a Wiz contacis it
Cubans and Russian:
Bclir.‘ & staunch

Warren Commission
Osvrald was ine long o
Kaunedy, sqig
tho CIA': c¢ancern
$CCTEL SOUNrCCa anq inteninenos "
niguas, 3ut he said oL groator
s.o..al Intorest would ba oserved
giseiosing the truts

A CiA s::c.\cc':':'.. spseifisatly
niod that ¢ agensy has 2 ropo
ameeting | 0 ~!~-.cc. Cewald ang
The areney is o ool
one such specifie oo
was dehunged,” ‘.Ex:
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MEMORANDUM FOR: Deputy Director of Central Intelﬁgence

FROM | ¢ John H. Waller
Inspector General

Washington Post Story of 13 November
1976 "Oswald Reportedly Told Cubans
"of Plan to Kill JFK'

SUBJECT

1. The Post story on Saturday states that a J. Edgar Hoover
memorandum reported that Lee Harvey Oswald told Cubans in

advance of his plan to kill President Kennedy. The attached
package was prepared by Russ Holmes of CI Staff, Itis for-
warded for your information.

- 2. A copy of the Washington Post story has been added
to the package. :

John H. Waller

Attachments: a/s

SDBreckinridge:js (16 Nov f76)
Distribution: :
Original - Addressee w/att
1 - IG Chrono ) _
1 - IG Subject {Task Force File)
, w/attsin above file
- SD8 Chrono
1 - Seymour Boltenw/atts
1 - John Waller w/atts
1 - Andrew Falkiewicz w/atts , ) iy
attc ST (e e, 7707 G
1 -ﬂk ‘~|§v/<~tts L e 4 /- A"“”/&“
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MEMORANDUM FOR:

FROM :

SUBJECT

13 November 1976

Chief, CI Staff
.Russell B. Holmes . A .
" "Oswald Reportedly Told Cubans of Plan

- .to Kill JFK" by John M. Goshko, Washlngton
. Post 13 November 1976.

: 1. The memorandum “.<by the late FBI Director

J. Edgar Hoover saying that Lee Harvey Oswald reportedly
told Cuban officials in advance of President Kennedy's
assassination that he intended to kill the President"

. - is cited in Commission Exhibit No. 3152, Volume XXVI,

of the Hearings Before the President's Comm1551on on the

‘Assassination of President Kennedy pp. 104-157 (See Tab A).

CE No. 3152 1is cited in support of statements made by the
Warren Commission in it's Report on pages 307-308 (see

"Tab B). This memorandum is based upon information which

the Agency had passed to FBI Headquarters and it's ~repre- ‘

~ sentative in Mexlco City. =

2. On 26 November 1963, the Mex1co Clty Station

reported to Headquarters that a2 Nicaraguan named Gilberto

ALVARADO Ugarte (referred to as "D" in the Warren Report)
came to the U.S. Embassy in Mexico,City, He claimed he
had been in the Cuban Consulate in Mexico City on 18
September 1963 when a man he later recognized to be Lee
Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill an important
person in the United States. (See Tab A for complete

memorandun. )

3. The information obtained from ALVARADO was passed-
in Mexico City to the Legal Attache, Mr. Clark D. Anderson,
by our Chief of Station on 29 November 1963 (See Tab C).



A short dissemination (DIR 85744) alerting customs agencies
to ALVARADO's allegation, was made on 29 November 1963
to the White House, the Federal Bureau of Investigation,
and the Department of State (see Tab D). A second dis-
semination (DIR 87667) was made on 7 December 1963 (see
Tab E). (NB: In the latter dissemination, mention was .
made that a representative of the FBI part1c1pated in the
1nterrogat10n of ALVARADO. ) .

4. On.13 December 1963, ‘the Agency forwarded under
CSCI 3/779, 136 a translatlon of the Mexican police
1n§er§ogat10n report on Gilbarto ALVARADO Ugarte (see
Tab F .

5. In. summary, the Agency and the FBI knew of
ALVARADO's allegations concerning Oswald, which were sub-
sequently retracted by ALVARADO himself as being false.

In addltlon, the FBI was able to prove that Oswald was
still in New Orleans at the time ALVARADO claimed he saw
Oswald in the Cuban Embassy in Mexico City. The information
was forwarded to the Warren Commission by the Agency and the
FBI as evidenced by its inclusion in the Warren Commission

. Report and accompanylng exhibits.

5
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e, D3RAYI, BORVITE was tﬂ.ofhﬂlnny gonsgaoted 48 ha . -
o'mn 30 mike as sppolnisent for ma inSerview, s was conteited
:‘g telephone stuber DR 47230, ¥r, HONVITE schmovledged ths shoug - -
Yuree wegks apo Be noved hiy Dusipoas fres 1108 Yeoss Lavesge {

Coicage, Thlicois, to 0344 Morth Ureadesy, Chicige, Tildnoln. Yo
statsd that bis surrent busioess epersieswndor the nand Show Fine,

¥r. JOBYITS-sckneuledgsd that.he has boes known in tbe |

nuels busipess i Chicagd under the vehe of JACL UOVAND {oeminy yeavde .

‘ e, GORWITZ stated that he would mot discuas the matier
tavelviag JACK DUGENSTEIY ew ho wanted no part uhutaesver of this
b individual, Up. HOAWITZ vefused 80 mako biuself sveiluble for sa
intorviov end ststed ho wished bo bud mever scknowledged having
knova BUDTNSTEIN ssup yoars sgo vheo RUDINSTERY lived ia Cnicagos
tr, LONYITS statod BUBEHSTELY was only 8 passing soquatetsncs ef
bis aod Lo haew motiing cobosraiag hia.

4 , . ;‘ [with ohovt collay taba, ne tle, Cavk gray ponte, ond ¢leap eyegioesuds
. B = ) . : R ‘ " Commussion Exuinrr No. 3152 .
T 7 TR T PYOUE (L TTY PRI Y ST Y- B— g :
’ vy o BA VILLIAY R, DRODEAICK/sbr &9 Bete dlerted o TLAT488 . .
v\-c.-w..--—u-w-cmumuu-nul-n.du”l- T oa B grogeaiy of the 785 @ed b Renand 6o * .
o aguneg) ok B9 Padianls Gog wot 19 b5 Glat el estsids Gane pyeaefe . . .
o Cosussion Exinsre No, 3151--Continued . R .
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. MEMCHANDUM FORs M#, 3. Lee Rankda
) r Ceneyal Counsgl
¢ . . . Presideni®s Commission oa the
© - Aseaesiastion of Prosidsnt Kenasdy

SUBIECT: v Inlom;nn bwt\opod en the Activisy
of Loo Harvey OSWALD in Meslee Gitp

N $: On 26 November 1963 8 g Latls Ameslcan, refevyed
to heveln as “D*, cames 1o the U.8, Embasey In Jenlco Slay, He
elalmed he had beon In the Cuban Cenvulsts la Menleo Clty on

18 Septomber 1963 when & man he later secognised 1o be Leo Harvey
OSWALD pecelved $6,500 {n cash $o kil un impostent pesses ln the
Unized Siaten.

2o "D dosorived the siveamstances 8¢ followss While etanding
¥ & bathvoom door sboud aoon ke saw & greup of thees perecns cone
. verolng o8 & pstlo 8 fow foad sways One wae b tall, thin Negro with
. _yeddleh halp, obviously dyed, who spoke vaplily in both Spanieh snd
English, He had prominent eheoh bonos and & neilcoable scaw on the
. lowsr right stde of his chine The secend wes & while peveon whom
s . the subjast had seen previcwely ia & walting voom esrsylng o Cansdisn
Lt " pavaporte The white persen had green ayev, blondieh hair, with e
pompedour hatvde, snd davh sysglassece The third psveen allegedly
Co - a+a8 Lee Hlasvey OSWALD, "D" was eolaplaiely convinced of this
Lt - " Yrom published photos of OSWALD followisg ihe asssssination,
OSWALD was wesrlag & black aport gest, bultenedoup whits shled

e v s tes e . N 0 o°
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#ie had & grean pacspors in his pocket, wors & wrlet walsh wilh o e : 8: Followlng the shove lnte R
yollow band, and sppeaved to bave & pletol in @ ehouldes Bélstews e g T« wetveeted the tul:uln 4o bod m'z‘:ou tn';?:l:mﬁ:rm. . .
A tsii Cuban jelned tbe group momenisrily snd panssd American : . s S 2ssartlng that 18 bad beea entoried from him undop pressuse ‘ o
currency 1o the Negre, The Negro then sllegadly s3id to OSWALD et .  Has wap then quostionsd by U.B. suthorities uslag s yolnup& o toe
in English, *1 wsat to kill the man.” OSWALD seplled, “Youlse -~ = - - R 1 . msechine, D" voluniasily consented to the use of this equipe -t .
_ eol man evough, § ¢sa do 15,% The Hegro then sald i Spanish, . o . Y menl, Buringthe quesilening I8 wes pointed out 2o him Shag b ’ Co
" ean't go with you, § bsve a lok to doo® OSWALD replled, . ) ) - « *  wsenol belog tsuthiul, scsovdiag to the pelygvaph, in fdeniifyieg * -
“The people sre waltlng for me back there.® The Negro then : : photegeaphs of OSWALD as the person ba ssw in the Cubas -
gave OSWALD $6,500 in largs denomination U.S, bllls, ssyiag : Consulates He soplied that be had full €atih in the polygespls,
“This lea' much.® Afes hearing thie conversation, D% asid . . hat be would ot atteenpt 40 veluie the Fesulie, snd L5k be
. thas be telephoned the U.8. Dmbassy (n Mexlce Cliy seversl times L ' “must have been mistshen,” Is sddition he changed 5o siory
on 30 Septombay bofors the asvassination in an attempl (o report ? ’ zeguvding the day he vieited the Cuban Consulats, finally dos ¢
#is Lolief that someens (mportant in the Vnlled States was to be . . . elding 13 ¢ock place o5 Fussday, 17 September, I wao concluded
hilled, but was {lnally told by somecas &t Lhe Embassy o slop £som tho vesuis of the polygraph tees that *BY had dabricated hlo . .
wasilng bls tmes . stary sbous OSWALD Ln lote, “DY 3as slnce basa dsporied by .
e Manlesn sulborities S0 s native counbry,
3, “D" was hacws to this Agency 8¢ 8 former Infovmant of . : .
s Latia Amesican security ssrvlee, His rollability was considered o R
questionstls by V.5, sulhoritles sithough be had net bees whally ‘ . . . I ® 1 )
discredited, D" elaimed he wao in Manice City working againsg ¢ s : ' N
the Cubsn Communiels for kis savvice. The service, bowever.- Richard Holmp :
hes denivd that e wae acting on its bobalf, While lnvestigstion oo, . H *  Paputy Divectes for Plags ..
Ya the United States showed thal OSWALD gould ast poseibly bave o : L . o .
bean in Mealce Glty on 16 September {he was kpowe 80 have been R ! R ' ©t . . . . : '
ia Now Orleans un both 17 aad 19 September), Lntensive lutsvvogatien . oL K N . s
failed to skake "D¥™ stovy. L S e D ‘. -,
€ Os 2B MNovemshar 1963 the Menicas poliss lnterviswad hime | - el S : ’ :
At figst "D¥ perslatod in bla etorp bus on 30 November ho sdmitted . .. et D . L. .
in o signed statement that hls whele account sboul OSWALDwes | - - o P T ..
felss, He admitied be had not soen Les OSWALD spall sndthag .« - ¢« & 7. T T T e . :
he bad not ssen snybody pald monsy In the Cuban Embasey, He - L .. R <t .t . .
alse admitted ho had not teled repuatedly to phono & warnlng o ’ ! . . e Lo o : .
the U,$. Embasey i Menico City on 20 Seplember so ho had C LIRS Lo, " ...
previously claimed. lnetesd he had fisds comtacied the Usds Eme . . . e s . ' . . * A . .
basey sRaz ihe sssaselnation, "D seld shat his mailve 1o talling - : . et . . .
this falee atory wes So halp get himeelf admiited inko the Unlted C. ° - . . . P : . eote.
. States 8¢ thal be could pasticipate in action agelast ¥ldel Castre, - Lt ety : L ' ¢ A
: o sald that s hated Casteo snd thought that hip story abowt O5WALD, |, ° ° A C . e i W
I A bellaved, would bylp eavse the Ualted Statee {0 faka actien agalash Coa T .’
Castrge .o A B e ST ‘
R . + M :.," : N -. '.0 -. ... .. e .. .o . . . * N . °
ComasinN Bxumt No. 3152=-Continucd ~  Commission Exnisrr No, 3152—Continued
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%, ALLECATION BY P32 . :

On Hoveuber 28, 1063, T-33 nads contsnt vwith the
Paitod Statos Iubassy &% ¥arieoy Dy Foo and sdvised the .
dollowioge . i

232 patored Yoxies $1lepeily from fustemals o8
Aupust 29, 1003, traveled to Mexice, D. ¥y and subss antly
nede ¢ontset ui
Frow thiv sondios & ‘lu vag dovelopud Ss¥ T=33
Cubs to study puorrilis wariore {ncclus. I had scenslen %0

sravel €0

‘wigit She Cubss Congulste 4o Memice, De ¥y, Boversl different '

tiugs Lo tho gunou of obtaining sravel documcntstion for
an‘z' vy fursiabisg fa3se identigication pepers s o Usxisan
117 )

e stated that on Boptewber 18, 1083, de want €0
¢he Gubze Conwulate, snd while sittiag in the waiting voom
esv & group of spprexizately eicht persoas entsr the Cossulate
ang the effice of Cubsn Congul BUSERIO ANCUR.
€0 hin was 8488483 B¢ AICUR's desk., & short Sime letoy, whils
gource wip standisg vens the dopr %o €hé won's Taow b ‘ho
Cubss Conauisto, he Boticod thres mon conversing & fov foot
asay fros him, Ooe of thom w38 5 $all, this Mogve with
reddish bairj the gocond ¥is & x18 shom =32 B
20léing & Cansdian pagsypeet 4 tho waitivg voon of the

_Cqmsulates sad the Shird person wiv L3R MAAVIY 05VALD,

R Zoures ptatod Shst o €211 Oubss Joisad the ebove
ﬁougou‘::ouuu, sad pazsed somp United Htasos Currensy %o
1] » !

' .
wne folleving conversation Detveen the Yepre and
§SYALD was overtosrd by gourcesd .

Hegro (4s English)s ¥ wast to H113 the man,
OSVALD; You're 2ot @ss encuth, § 630 o 88,

-

. * .l‘l-, "

. Comssion Exanerr No. 3152—contin\iod ‘

. : . )

% % Hicaragush corxuaist raatuni in Uoxico Citye .
o .

A porcon uoknovs

o geon Previcus'
Guben v

. Regve {ia lpnguh)‘t % cen®t uo with you, § have
" . . & 308 %o de.
.. ©S¥ALDr Yhe poople are valliag for we Back Rheres

=32 stated Chat the ¥egre then pave QIVALD

. *
- §8,800 §» United Otulos qurroncy ef Savge denowiantions,

gaylogs “Thie foufd nueh,® ©F thia aus (11
Sipsescss The Bogre s3ee gave OSVALD sEsvs 308 wotiens poscer

Bn & Jater {ntorview, source mbated that
United 3tates bouk olen vore 3. s opsll pach smt'zzu fourth
Shcko ofors Covatieg ous tas 000 borrl sor toramere sndte

-+ puinu‘ eup §3,800 ax 'ur sxpasuss and §5,000

T=32 gated that Gavald hed cavried & grees

. psaport ia biw pocket, 808 ho belloved be ssy OTVALD wearlsg

8 platel ln g nho«uar'haxucr. ol ba ess aol gurs of Chis
wfnt. fis siated that OSYALD bad 3 ho
140 5 yollovenotat bende. socordiog so mevrcer OovatD ~ "o

[
) munn to ba eonplotely ut bamo st the cauuisu and to know

€5 be baows by Cubsa Cossulate permessel,

T=32 was arvested end fatorrogated #
sutheritise on Yovonbop 20, 1063, and n'eon :; t;:‘:::moo
gation pepors by the Mezicem suthoriiies revealed Sbe foliewings

A She Outde} source’s gtory gomerall
Shat vecordod sbove, He ropoeatod Se {M'u 89::::: ::::::}:‘l’n
Sho dotaily of the mcone S0 which b saw the Hegre, She
s?:::-:c ::; go ‘::nge.g c:on;cr::ng "'l'““"‘a ihe delivery
5 cvertoncy,! 2 by the Hegro, und the conversaticp

w33 sdvined ¢he interviewing Hewican effilolsis

' k<
$hat upos soolug $he photegraph of OIVALD im Lhe nowspepore

fallvwing the zseassination of Prosideag JOIBE
a::ﬂﬁ:d QS¥ALD g ths Aseritas e bad sten :; g:.m g’:h“
o .

aa -xm»"»t from goures's otat
autserities, 39 ereaslaged from amx:uﬂ:'.:':fﬁ‘.'n‘?

N
-. ¢ . . " .

»

et Cosoussion Exurerr No. 8152-~Continued
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n::u:“ c“':"":' ‘:“L;!ic:l:x‘::c: zg,';:ﬂ;d“.. “‘ngg e e . . Sor oxplanstion thorcof, ] .
alz eF og8 L3 3 It engranie — e -, BT ICE .
of tho Presidoat of Vo Unsled Blatan). Thas S e polygraph {:‘t»l§¢d $hat ko had full £24%h 4o the .
aftop tiie assasaisation nf Dranidont XEAKEOY $he N T c . BoaTTaates ag, Tould not attenpt to rafute Sts raeultss He
witnoss took advantane of this fach fuw Bis faver . - P : anst B ‘:" Y 8hag h' anly cxplany ‘on Bo could offer via
to eaplols §%, Surainhing veealons auch se those . C \ " . Bspteabep n“'x'?c:“ Ot asabios Ssvuuaa Cozaulate on
$atiiatly ot forth, jor the purpnan of provoriog . . W7 Bosiag the phobogrish of GSTALD in $he aivepaper: be’puils
an cacrgetia voscilen from (he g«l ¢ feal ful ©. . [ p ¥ i 3 Jr ither gonsciousiy or aumstmlt. &

Lehia Ainae 8
. wiow on {ho ¢ of the United Etatea of Anorice . o
uz::nn :ho :::ornuen af Finkl, CANTED mu“nnt o . Eﬁ:ﬁﬁ:.‘:ﬁ’&%fﬁ.“' Porsea be Bid sess 1a the

- tiat bo had Be mollvp other Lkan Lhe prefeund
. Batred he feols for communjum, That ail his 1ife W e .
the vigacas had dedicatod himanif L0 combating - - P
cosnvaiba snd he regrets Al ihim mascal nolb haviag .
. asccospliished his objoctive in She sonas of €aveing - 'I
» reacilon on tho pard of Ghn Ascrican doveramvat . . ’
spainsi FIDEL CASTOO.® ’

1]
N )
Beesusa of the fact thal sudarquent to ssking the : 1
above-zentlonod siigeneat (o Heslean authoeritica, sgurce . oot .
elsimed thed he B34 chengod bie slalenont bocause of fosw, . . . . « ) .
he was Antorviewed at considorable length da Doceaber § ond R R - .
- R &, 1863, i UMoxigo, De ¥e . . .

Atter Poitoraiing his slory, Y32 wap afforded : . . ’ .
8 polyzraph oxaninabien on Nurrabee §, 1003, During the course . . . — .
©f tho capaipation 2o wee amkod, ®is ¢his {he Assricun yuu saw : ; .. ¢

‘.? g:tgbn Cobaulated® AL the Sime ho wap shovh pholographs - . .

» R . .

Zuch $ime ho wao ssled thim guestion, he definilel : . : R O . - co e
reaponded, "Yes,® but 43 was noled thal the wiuu;h indiested : - et R A . ¢
a "aecut{n response™ ot thoso anowers, %Thess rosponses asd . . . s : ’
thoae whth respect (o othop quostiens 16d %0 the dcaciusivs . A e e ’
4368 T-33 was & fabricator, §% v? speoifically polated e . et Ve . Pee,
oué 80 M that She polygrapd Sadicated that bo »ao net Dedsg |, < | e T
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‘ (;’ Mexico City in early September to receive money and orders for the
“5 assassination®® that he had been flown to a secret airfield somewhere in
vz  ornear the Yucatan Peninsula,*® that he might have made contactsin
-+~ Mexico City with a Communist from the United States shortly
. before the sssassination’® and that Oswald assassinated the Prew-
A7 dentat ths direction of s particular Cuban agent who met withhim in
.. the United States and paid him $7,000.°* A letter was received from
7? someons in Cuba nlleging the writer had attended a-meeting where
.. the assassination had been discussed as part of a plan which would
. z,, soon include the death of other non-Communist leaders in tho Amert. S
cen cas®™ The charge was mada in a Cuban expatriate publication that in Clee
-". aspeachha delivered 5 days after the assassination, whilehe wasunder B

“ .. the influence of liquor, Fidel Castro made a slip of the tongus and said,

" %The first time Oswald was in Cuba”. thereby giving away the - -:;; S L

;.;-._ -2 og .;u ¢ m e e A . . ..
i+ . 7%  Some stories linked the assassination to anti-Castro groups who
- . - = sllegedly were engaged in obtaining illicit firearms in the United

. ;.7 States, one such claim being that these groups killed the President as

- . part of s bargain with some illicit organizations who would then
2+ : = supply them with firearms as payment®® Other rumors placed
;oo -7 Oswald in Miami, ¥la,, at various times, allegedly in pro-Cuban ac-
#.--tivities there”* Ths assassination was claimed to have been carried

- - - - e . : o
£, 4. out by Chinese Communists operating jointly with the Cubans’™ ST
2+¢ 7 3 Oswald was also alleged to have met with the Cuban Ambassador in fosh L
L T a Mexico City restaurmat and to have driven off in the Ambassador’s -
o . car for a private talle®® Castro himself, it was alleged, 2 days after

kit

LEEt

-

4% two members of the Cuban diplomatic mission in the Soviet Union;

= .
@dey;

- -5 137" established a secret subversive relationship which continued through _
" 53k Oswald’s Jife” Without exception, the rumors and allegations of
- #2348 conspiratorial contact wers shown to be without any factual basis,

. =

g5, In some cases the product of mistaken identification. .

e S,

755" Ilustrative of the attention given to the most serious allegations. ‘

“is ths case of “D,” a young Latin American secret ngent who ap-
proached U.S. authorities in Mexico shortly after the assassination

S oy
£y
o g=om

W

" %% -and declared that he saw Les Harvey Oswald receiving $6,500 to kill et

. N the President. .Among other details, “D” said that at about noonon - i
"5 September 18, waiting to conduct some business at the Cuban ¢on- =~ -~ |-~ -~
‘2. sulate, he saw a group of thres persons conversing in a patio a few -

"2_ feet away. One was a tall, thin Negro with reddish hair, obviously

8 .’ =dyed, who spoke rapidly in both Spanish and English, and another HEN
: " 'was a maon he said was Les Harvey Oswald. A tall Cuban joined the B
P - group momentarily and passed some currency to the Negro. The . T
i . Negro then allegedly said to Oswald in English, “X want tokillthe . -~ . . .-

man.” QOswald replied, “You're not man enough, I can do it.” The
Kegro then said in Spanish, “I can't go with you, I have a lot to do.”
Oswald replied, “The people are waiting for me back there.” The

:""_.', - . . _ . X . 307-

. fact that Oswald had made one or more surreptitious trips to that ~. = - o7

%"+ the assassination called for the files relating to Oswald'sdealings with - . -~ .0 |
:3‘ the inference drawn was that the “dealingS” had occorred and had | -.1 .- T



*

{ | . N
Negro then gave Oswald $6,500 in large-denomination American bills,
saying, “This isn’t much” After hearing this conversation, *D" sajd
that he telophoned the American Embassy in Mexico City several
times prior to the assassination in an attempt to report his belief tha
someone important in the United States was to be killed, but was
finally told by someona at the Embassy to stop wasting his time,
“D” and his allegations were immediately subjected to intensive
investigation. His former employment asan agent for a Latin Ameri-
can country was confirmed, although his superiors had no knowledge
of his presence in Mexico or the assignment described by “D.” Four
days after “D” first appeared the U.S. Government was informed by
the Mexican authorities that “D” had admitted in writing that his

" whole narrative about Oswald was folse. He said that he had never

seen Oswald anyplace, and that he had not seen anybody-paid money

- in the Cuban Embassy. Hb also admitted that he never tried to tele-

phone ths American Embassy in September and that his Srst call to

" the Embnssy was after the assassination. “ID” said that his motive in
- - febricating the story was to help get himself admitted into the United
" Statessothat he could there participate in action against Fidel Castro, -
“.+ . Hoe said that he hated Castro and hoped that the story he made wp
- would be belisved and would cause the United States to “take action”
Y ® I I » .o - ..

Still Tater, when questioned by American suthorities, “D” claimed
that he had been pressured into retracting his statement by the Mes-

o ican police and that the retraction, rather thom his first statement,
" - was false. A portion of the American questioning was carried on
. . with the use of 2 polygraph machine, with the consent of “D.” When

told that the machine indicated that he was probably lying, “D” said

words to the effect that he “must be mistaken.” Investigation in the -
* yoeantime had disclosed that the Embassy extension number “D" said

ho had called wonld not have given him the person he said he spoke

* . to, and that no ons at the Embassy—clerks, secretaries, or officers—
. .. had any recollection of his calls. In addition, Oswald spoke little, if

any, Spanish, That he conld have carried on the alleged conversation
with the red-headed Negro in ths Cuban Embassy, part of which was

" supposed to have been in Spenish, was therefores doubtful. - “D” now
" said that he was uncertain as to the date when he saw “someone who

looked lilte Oswald” at the Cuban Embassy, and upon reconsideration,

. ho now thought it was on a Tuesday, September 17, rather than Sep-

tember 18.. On September 17, however, Oswald visited the Louisiana
State Unemployment Commission in New Orleans and also cashed

- check from the Texas Employment Commission at the Winn-Dixie
- Store No. 1425 in New Orleans. On the basis of the retractions made’

by “D” when he heard the results of the polygraph examination, and
on the basis of discrepancies which appeared in his story, it was
concluced that “D” was lying™® . B

The investigation of the Commission has thus produced no evidence ;.

that Oswald’s trip to Mexico was in any way connected with the assas-

" . sination of President Xennedy, nor has it uncovered evidence that the
- 308 | S |
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¢ yor /l-;g' Seer] eSS fafaree Te o
AMIMNORANDOUM TC:; Me. Clark D, An;arsan,L._. sal Arsacs Ao(;.z
. . ' 4 ! . e
SROM - . i Viioston M. Scott ‘ S
SUBFECT = - :. Gilberto Nolazco ALVARADO Ugacte - "7
: 1.- On tha mornma of 26 Movembear an officer o£ this actmn, ,» -'f:-..' LT
accompanied by Mr. Plambeack of the Security Office, interviewed T e
Subject in a parked cax on tha south edze of tha city, The ‘ollcwmg . S
atataments, unl'*sa otharwa.se noted, are !haae oi the Su’a;ect-' oL ’ : . L
Subjec’:. was bom 31 Janua.ry 1949 in Cmdad ‘La.ma oot e
' Departamento Zelaya, Nicaraguz, He estered Mexico by .- - ST )

- bus on 29 Anzust 1963 on his way to Cuba to study guerrillawarfars . - .
tactics. Ha was to walt ia Mexico until false documeatation =~ [ -
as a Mexican citizen could be arranged through the Cuban Lol
Counsulate in Niaxx:o. The real purpoaes behind hia travel =~ .- 0 7 R
involved 2 penstration mission for the Nicaraguan Secret Service. - - o
His superior in .u'.euco City is Major Roger JERZZ, iicaraguan | AR
ivhl:.tz.ry Attache, whoae office is located at Pasaje Latino, .

terior 513, telephona 46-3.9-37 '\n..nco City. - ‘ :

On 2 Septemoer Subject rapo*tﬂ-d in Mexico City to © .
Professor Edslberto TORRES, who lives at Genaral Zvazua, ~ | e
Number 37, Interior 7. TORRES is a Nicaraguan apd is in Lo T

charga of Nicaraguan Commuaist travellers to Cuba. H=is a
well-—;s.now'x Com-'mm.st a’xd has a dauzhter in Moscow who
zvelled ..here on fa}.s.. Mexican pnper:—:.

Oa 2 S=pte mber Sno,]ect discusaed an.x-oomoza guearrilla
activities in Departamento Atlantica, Nicaragua, wis ORR’.:S
2nd the brothers Gustavo and Humberto Jeres Talaver
Humberto is a teacher in a Mexican female normal sc:mol.

py TORRES told Subject that he would raceive 300 Mexican pesoz

TS & monthly subsistence allowance pending the arrangement )

S
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Lupan Coasuiate &0
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Sa i3 Seprember Sudjsct went to th.

turn ovar paszport pnotoa to Consul AZCUT. While izt ting
in the waiting room, he 5aw a 3roup of ap-z.con rmazely 3

persons eater the Consulate and go into AZTUR's office > but -
‘he nol:-c*a that an ualkaown p2rson was slttz.n-' a.?. AZLUE's desk

. a,'

A Gusan employea of tha Consulate known to Sub)ect 1n s

alias as Juan Joss, about 40 years old, mnstacha, normal -

build, straight bairx, emar-ved from the offica and asked . ;‘, S

Subjzct to turn over hia pnotographs. At this poiat, Subject X
. a:-mad. to be shown the location of the men's room and was
rected throughk 2 door to a passageway leading o a patio. '

" The door of the pa.:lo opens oif r.h:..s passay away.. AT

o ‘.‘!ha.la s::andmg by tha ba..‘m:oom door, Su.bpc" sz w a.
‘group of 3 pergons conversing on the patic 2 few fzet away.
" One was a tall; thin Negro with reddish hair which appeared -
to be dy=d. ¥e had prominent chezkbonz2 and a noticeable. .
scar on his lower right side of his chin. He spoks fepea‘éedly
" with o Cuban accent and also spoks some Exnglish. .Another .. -

one wa3 a woite man whom Sub.} ct had previously ssen
bholdinz a Canadian passport in the waiting room. This ) person
had grzen eyes and dark blond hair whick was arranged in a.
Vexiatantialist® hairdo with a pompadour. Ilz wore glasses of
the type with a rmrror-hse outer surface. Ths thixd pexrson
‘was Lea Harvey OSWAL D {Subjuct was cor*mletav{ convincad -
from published photos that this was OSWAL ). FHe 22id there

.
—
-

was not a shadow of doubt in his mind, . } o .

OSWALD was wearing a black sport coat, buttoaed up
-white shirt with short collar tabs, no tiz, dazk g gzay pants and
clear eyeglasses. (Subject stuck to this story ihat he was
wearing esyeglaasas despite the fact that they were pol present

in publishad photos of OSWALD. )
Subjzct saw a tzll Cuban join thz group momeatarily and
£239 sornz2 Amearicaa curreacy to the Nagro, This unidentified

Cuban man had apparznily come out of AZCUE's office into the



pazeo. He is describea as tall, solidly buily, 2 zoularto wica
curly hair, wzaring 2 browa suic and red-stri>ad tia,

Suobjsct overheard the idllowiag conversation batween the

Ji23ro an aosw ALD: - L s

. T T el

\Iacro- (m Nn,hsh) 1 want to %ill the man. T
‘IALD You’re not man enouch 1 can do :.t.

Nagro- (m Spmnsn) 1 can't go with *fou. I have a lo‘:. to du

.
.,;

OSWA;:D*" The peopla are w:utmo for me ba.ck there e

.

"Tne ‘\Iegro then ga.ve OS IALD 5,500 do'\.!.ars inla.‘:ga e

e

s s

' dexsyniaation U, S, bills sayiag "thais isn't much®. OFf this avm,

1,500 dollars was for extra expenses. The Nzzro also gave -
OSWALD =2bout 200 Mexican pesos.’ Later the Subjact saw a
pretty girl belisved to be a Cuban employes of the Consulate

s,
-

" give OSWALD an Yabrazo" and tell him that she was liviag at

~ Calle Juarsz #407 iz casa he wished to fiod ker, The girl .
" 2poresated to be about 20 years old and her manner remindad .
Subjact of a prostitute. OSWALD, tha Negro and the Canadiax,

~.tn.en want t.psta_x..s. E j . : o ..

Subgect l.r.t the Conaulate buzld.\.ng momanta.rﬂ.}r ta buy a
' . popsicls at the corner and saw these threa persons lzave by
thz ©mbasgsy gate near the corner of Tacubaya where they
. entared 2 parked black cax, probably a Chevzrolst. Subjzet = -
reentered the Consulate waiting xoom and later was npa"oacn.acl
oy thz tall unideatified Cuban who came out 5f AZCUZ's office
and told Subjact to return the next day at which time his fingecr~
prints world bes taken and he would complets a form for ,
obtaining travel documénts. - ’

-

Subject ra"u.r*zed to tha Conaulate on 19 Sepiembex at
about 0325 and filled out the form. He was told at'this time
thzt ha would be aparoachod by an Embassy officer to make.

uo a siory for his false Mexican papers, Many paogl:—: wara in
the . waiting room on the morning of 17 Septembex acd tha doox

e

horedaad
SECPET
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was finatly closed to kesp othars {rom satering.

u.bjecr. was then told to contast TURRLS, wharewsoa !
TORRKXES' home but TORRES® wife, a Cuatemalasn,

f::li Subj,c that he was at the Soviat I..m‘*a.s-ﬂ;r. 8at je weant

n

g
il
U o
i

°

althorzn hz kad been thers on earlier occasions witk IORR..S.
At this point, Dr. Noel JARGUIN Toledo, Nicaragwan . 7 %%
Comzeunist, who has beer in Moscow, approached and sa.w )

s

Subject standing at the gate. Hz azked Subject why be was’ . f., - __; S

.  there and Subj=ct said b2 waa looking for TORRES. JARQUIN .
irformad him that TORARES was inside. TOXRTS scon cama ' ;
out and accompanisd an)»ct to the Cuban Consulate. = - | . 7.0
. TORRES entered AZCUE's office 2lone and later emerged . .77
© telling Subject 'you hav\, pothing further to do hereuntil I - <.
" . contact you." At thia point, an unidentified girl entered tha .- o
- .-Consulate and greetad TORRES, TORRES replied "notnow, .
come back tomozrrow. - - o T

" On'the night of 19 Septeinber TORRES presidedovera - -+
meeting of about 18 Nicaragnan Communists held at his home
to discuss a recenh grerrilla attachida the Segovia Region of
Nicaragua. TORRES annovncad that & guarrillas had been
ki‘_led and said that the next year would be a tough one becausa
the U.S, policy might change and the Communist might find
themselves isolated. TORRES asked Sx.bJact if he knew the
Laguna de Parlas arsa of Nicaragua where tha U.S, is training
Cubang. He referred to it as Yzona gringa'. Subject replisd -

' tna.t ha wag *xot acquamtﬂa wrtn the arsa. - -

-
-

On 256 SPptemoar TORR_L..S 52ht En*xx,u.c GU’-\D‘-’{A. Co}.ladg,
“an amoloyze of Carton Znvases de Mazdco, Lago d= Canala 13,
to rell Subject that he should go to tha Cuban Zurisulate., "Subjact
weaat to the Conaula.te but was told to wa.lu. bacaunse the Consvl

WA3 very bu:sy.

Yhile waiti’ng for the Consul, Subject vaw the Canadian-
23z3in. The Canadian was smoking a cigarette and wearing a
Rolazx wristwatch which a Consaulate exmployes was tryinz to buy
frem him fox 1,000 pesos. Tke Canadian re u:ad to sell, 3aying

SECRET " #6975
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that he n. vl purchased thz watch ia Mexico and wa
Bame as a4 9suvenir. Tae Canadian carrizd a camer
atrapped 2crose his chest and 2150 carried i batch of obaceae

pPaotographs which he was showinj to Consulalz employaza.
i

The rad hairsd Megro mentionad zarlier then came in and took
the Canadian uostaira. Asgs he wae l23aving the waiting room,- - * ¢

tne Canadion flashad a largs wad of U, 5. dollars aand said "Bm
zoiag. Tie skies are clow.. ding up nad they'rs waiting fos me " -

at howmae,. ", oL S RS

At t‘aa' end of Septembex Subject phoned the American” - -

. Embassy several timea to r=por t his belief that somzona ‘.7
" important ia ths U,S. was to ba killed, In making these calls,
.. he used the name Jorge KYNAUT (phonetic) to protect his  ~,;

identity. He was asked if tha call rslated to visa matters and
hs replied “no, it involvad a political matter, he wished to =~
speak with a person of confidence. " His first call was acreenad
by two fermales and he finally spoke to a man wno taok Subjsct'z
phone number (30-19-52) and said he would call back. The man
never called. Subject trizd repeatedly to contict the Embaasy
by prnone but was finally told t'quit wasting our time; wa arse
" wor :unﬂ' hers a.nd not nla.yma n -

[ . B : . P -

"“When Su‘oJec* saw tne ahotovrann of OSWALD ina local newss
'pa.'aer, e comacted th° Embaasy Secumty Cifzce on 25 Movember,

2 The oEfx.cars interviewsd Subjac.. on 26 Novembar 2nd a.g:eed )

that: he was a young, quite serioua person who spokes with conviction, ..

Iz showead tkat he knew enough x:.ndhsh to "1'*31'3..:1_.6. *u..x.--vn*a;.y
coave sa.:.:.o'n zn ;ha.t la.nvuage.

Subject sa.-.:l ;hat ne had taken trainiag ia the Panama \_.anal
Zone when he was with the Nicaraguan Army and admitted that
hz wasa 3till 2 member of the Nicarazuan Commuaist Party,
having originmally been a conviaced Marxist., Later he -became
disillusionad and for the past four years has worked as a pena-
tration 2gent for the Nicaraguan Governmaant. He sald he
expzcted 1o enter Cuba within 2 months, -

Subject explaimsd that he was outragad by the assassination
f President Xennedy which hz was 30 percent sure' was a



. office. he sa:.d tha.. be was positive of thase 1dantl.1.ca..;.ous- R DR

.11 oi. He said he did oot wish £ batowmsz Iavolivad

q.,-‘J .l.] -A.Ll ‘\:
2 aay big pudlicity aplash and hoped that his name would b2
=~:~~>= gecret, bud that he would bz willing to do "w atever

nccsavary. At thia time, Subjzct was living at Pino 173,
Col. Santa. Mafria. de la Ribera, tslephons —:'.-2—0'1-—35.
Sontact a.r:anga*nents wars mads 30 that he coul:i he n.u:.:m. uD anc".
inters oﬂa.}:z.d .u.u*-..her.. T o ‘ R

3. On t...e m.aht of 26 Nov‘-moer ha was mterrocated 'by two oﬁ:.cers B
of this Section. MHis story remaias substantially the same as set £o::th : .
above, He recognized photographs of the fcllowing Cubaa Embaszsy .. - TR
persosmel: Silvia DURAN, Franciaco LLAGOSTERA, Orestaa m, A

' Samuel PEREZ, Rogelia RODRIGUEZ, Raul APARICIO, Rolande i -1::-‘ R

BSTEVA, Heberto JORIUIN, QOscar CONCEPCION, Antomo BEARCIA.,. e
Jose Ferzandaz ROA, Axndrss ARMONA, Joaguin HERNAMNDEZ Armas, . Lo
BRauwlY, Persguinz A....OY:;O Luisa CALDERON, and Al reda MIRABAL A
He did not know a2ny of thasa persorns by nama, but wai able to give -~ | . ; .
par:xal desca.:.pt..ons such aa duties, height, skin coloring, condition of . i
teath, d:xspoa:.tmn, accent, ete, He ldexntified the photograph of Oscar - '
CCNCEPCION as the tall Cuban'mentionad above and a photographof .-« - |
Lueisa CALDERON as the pretty girl mentioned above. He alzo identified = -~

 Francisco LLAGOSTERA as the mustached GCuban whom he had known . -

under alias qi Juan Jose, This was the sama peraon incidentally who wé;s..
tring o buy the watch from.the Canadian, Subject quickly idantified
the ’\Tew Orleans mug shot of OSWALD which had baen supolied by youz

; -f&'. At ta:.s mt&rrovation, annjact sa:.a.

, O"WALD _.ad ca*r' sd 2 greaa na;aano";‘t in his pocket
and Subjact bzlizves he saw OSWALD waaring = shoulder .
holstar pistol. He did not seem to batoo gureoithiz . -, - -
poiat., Hs said OSWALD wors long shoes and had 2 wrist:
watch with a yellow metal band. He illustrated OSWALD's,
manner of slonching in a. chair at the Conaulats while in '
ths waiting rooxn at about noon on 18 Sectember. He said
that CSWALD seemed to ba completely at homa and appeared
to know and b2 known by Consulate personazl, At one point
he hzard OSWALD use ths Moxican slang exprassion "Ca.bron."

SZCRXE
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b J...y -a:o'xs aczd,

Subject roenacted ths convariation aad mon2y pusuiag
scene Sz3cribed wbove., His accouat of the canve:ia:iéa ]
was esssatially the same as regorted, sxcept at this time -
h<¢ bad OSWALD use a2 word kill ia his first reply to tha -+ . . |
_Z‘a\.,,o,. h»*ce, "You.'” aot the man. I can kKill: :1..-x. oo e

He sa:.d tna.t. tha U.S, bank notes were inz small

~ pack’about 1/4 inch thick bound with a paper bard which th

" Magro brokée before countiag out 1, 500 doilars for extrz -

L | expenses a.nd. S, \’.100 dona.”s a8 "advance Da.y'n:-:nt. noo 3

- . . . . .ot
. .

Su‘ajcct aa;i:‘l that he is still a sa*gea.nt in the Nicara.-z;ua:i S
Civil Guard and that he entared Mesxico illegally on 29 Anaust
without travel docnments, paying a bribe at tha border and

- RS

. ' . having transited Honduras, Guatesmala and El Salvadox en -, L

route, He said that he had baen to Maxico in 1981 on a missica - °

for the \hcaragnan Secret Service after 2 contrived escape .

from false arreat in Nicaraguid, followsd by a2period’of asitum

in the Meaikican Embassy. He =ail that bis iraining reczivad

. im the Conal Zone took place in Fort Glick in Maxch 1956 {note
Sub;act would have onlf been 16 y=ars old at that tn.me).. Lo

o
LYY
N LR,

. Su.bgbct said that na *xad. been to the. «..uba.n Conaula..& on. Do
2 ar 3 September, 15 or 16 September, 13 September;,- . - . Tl
19 Septembexr, 26 September and 25 Novembar. . R L

. o . . © . PRI . P

He admits to having visited the Soviet Embassy approxi-
rmatzly 6 ox 7 times; about ¢ tirea with TORRES. He was .
-~ somewhat fuzzy on rsaszons for thase visits a.:xd was not

°saed fox detall at this ;essxon. S S

5. In order to ksep Subject availabla for further intarrcga.ticn,' ha
was in3tructad to find other living quarters where he shovld register
in an alias. On the following moraing, 27 Novamber, he rejorted that
nz had registered as Alberto SANCHEZ, Room 208, Hotel Necaxa, | '
Ca 23 Movember he was arrestad by Me:dcan police at the hotal. This
osfrce }"as no further contact with Subject, . o

01552 MINA.TION or THI INFORMATION QUTS TD., YOUR ’“’"“I"' =

© SHOULD BZ CLEARED WITH CUR HTIADQUARTERS IN WASHINGTON,

e

Py
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By John M. Goshko 7
* Weehinston Post Sl Writer

The _ .Iustice_ Dep.artmen't
- has discovered a 1954 memo-.’

,+ . -rendum by the late FBI Di-.

© - vecter-t, Edgar Hoover saye .
* iag that Lee Harvey Oswald,”
.- .reoortedly told Cuban offidy”
* . fals ia advance of President
s+, - Xenredy’s assassination that

. he intended to kill the Presi-
ot :dent" R " -"' "",,‘..s-' 5'; r-

Informed sources ‘'sald yes.
-« terday that Hoover, in the
7 memo, attributed this Infor- :

" »mation to-a high\y reliable
- - -informant who claimed to -

“have been told it personally
by, Cuban an,e Mxmster
. Fidel Castro. - < .
' Castro, according to tha
memo, reportedly -sald: he
: "had been advised by officials ~
-of -the Cuban embassy in "
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""LEE HARVEY OSWALD

II'.',...H v found .
2 vover memo found . . L een addressed toithe! -
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Ca . 3
P SELEES SR
¥ .,g-g’_ . A

L) ‘-. Vet ® o h et
T Pl e ®

The assertions répofted in

o * Mexico City. that ‘they had -.the Hoover memo go further

-+ met with’ Oswald before the

< Koy.- 22, 1983, assassination

T of -Kennedy in Dallas and’

© - that Oswald informed thern
‘of his, mtentions. Sy

RN AR .":,".
e R . e

“than any information cur-
rently onr the. record. con-
cerning’ alleged statements

made by Oswald in a prey- .
_'_ See OSWALD, As, Gol. 1-

iously cuselosed vislt to the

~...'.._~-~.‘ B LTt

‘.,....-- - sy

' uu?@azas @f P?.zm ’i@ Eﬁﬁ

2% - ernment lao. the’ murder of°

. Warren  Commission, ap-

mg

. Cuban embassy in Mexlco A

City prier to the’ murder of
Rennedy, . :

- There has’ f:een persistent

_ surmise aljout a possible In-

Yolvement of the Castro_gov-

- Kennedy, possibly as a coun-.

“ter stroke .against. CIA ef- | .

forts to- assassinate . the
Cuban leader. : ..

There has also been spec-
ulation that the assassina.’

© tion may have been the work .
“of Cubari-exile terrorists.

- However, all of these reports
have been fourthor fifth-
.hand accounts otlginating.
. with Informants of douhtzul
.reliabﬂity e @Tee
" ‘The; Hoover memo was
described by the soucces as

" pointed by former President
Johnson Io lnvestigate the
assassination.
eommission staffers said yes--
.terday that. they- had no i
recollection: of ever havmg

But _former |
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y }"-;_ : OSWALD From AL _ s.zm txtzgggh that they believéd “as an
e Lt ey educated guess” that it was Rolando
: recelved suck a memo or having been -Cubela, a high Cuban official and Cas-

1 told by Hoover or other FBI officials - fro intimate whom .the CIA recruited -
3 o£ the information in-ft. - * -;+.in-1951 and who later figuredsin ClA,
,.-,, - -.Officials ‘of the Justice Department .- ‘plans to kill. Castro, « - ..
Y and the FBI refused any comment on ,. .In the Senate intelligence commit-
B ..the memo’s existence or its contents, ‘‘tee Investigation last year it was dis.
. - and other sources familiar with the _ closed that the CIA employed a highly
+!s ° assassinationr jnvestigation said they ~placed Castro government . official ;
%" % had no knowledge of ;whether it act-* with th X |
S . LW wi e cryptonym AMLASH .in ef
vy ;x?élns: was sént fo the Warrsr Commis éorlt’s to assassinate the Cuban leadar, -
. W smemmnes s =oeeer - Cubela -and AMLASH were- public
. ‘Those sources Who told The Wash- reported to have been the sam!eJ man.w- J
. .ington Post abiout the document said: “The sources also wer® upable to say
A X existence apparently had been un- . how Hoodver came into possession of
f" .. known until recently. It was discovs - information from an informant inside -} -
. :- . ered, the sources said, as theresult of* Cuba, sinice foreign intelligence is a
“ne . ° information that came to the atten- CIA. rather than an FBI function
*~." “tion of--the Justice’ Departmént and ; Some said they thought the informa.
:.. ~"that prompted:Attorney General Ed- * tion had first been given to the CIA,. |-
: wird H, Levi to order a search of FBI., which then turned it over to Hoover,
L oEiles, T ™ .. e S ;.. * However, John MeCone, Who was ]
~om Afters the memo was £ound, the 7 CIA director at the tire, said in a tel.’
s, _sources added; Levi put a- tight clamp ephone interview’ yesterday that the
.. of secrecy on the matter, and only a . informatlon reportedly in the Hoover
. . small number’ of persons In the Juss* memo was “unknown tome” .. -
*" tice Department and FBI know about” ~’* “It’s the first Pve ever heard of it." ]
*. the document’s existence. <.x . .-oe ...McCone sald. *It's hard for me to be- -
. -As a result, the Sources- szud, they lieve that such- a memorandum ex-
" are-unable to auswer such questions _ .isted without it being known to me
as why the memo zpparently never.® “and to ¢he staff o£ the War'en Com-
. Teached the Warren Commission,...misslon” . .. o .
-  whether the informauan was aceurate ;3 -. The same point was, made by David
%0 .. and, if so, whether Castrowas: in--. . W. Belin, who served as oneof the..
s fomed about Oswald’s Inténtions bew " Warren Commission’s legal counsels,:’
©7  fore or after Kennedy was killeds - ~... He said, in a telephone interview, S
+: ... Documents released recently by tha .- have absolui:ely no recollectibn “of |
% <7, CIA under the Freedom of }nforma."' such g memo. I£ such a’ document did ..
o " “tion Act establish that Oswald visited, - exist. I'm stre that we never saw jt” .
o ;" o Mexico City less than two months be-i: i Other documents that have -been:
P fore the assassination and met there made public recently indlcate that .
':;.2,- - * witk officials of the Cuban embassy. ; - .- Hoover and top FBI officlals. knew—’
7 “3%  One of these CIA documants, dated " —while the-bureau was ‘investigating
- ,..' " May 5, 1964, states that prior to Octo- - the Kennedy-assassination — that the”
-T447: ber, 1963, Oswald vlsited the Cuban-.: CIA was exploring ‘the possibility of.
" embassy ‘6n two or three occasions - having Castro killed. However; Hoover

1 ',',’,’. :’: and was in Zontact with three alleged. i -ngver informed :the Warren Corm-
.~:»-.. Cuban intelligence" agents- identified ”""ﬁnsston oE the CIA’E; glottlng against
34527 as- Luisa Calderon. -Mdnuel- Vegas-+ Cas:.ro. R R A A
*=  » Perez and Rogelio Tofrizvez Lopez, - e TR
-3 He 2lso is.known to have talked™
" with an embassy officlal named Siliva : .
-+ "" Duran. She reportedly has swud that |- . - . :
s 24 1 she dealt with Oswald only about his :
.- % unsuccessful.attempts fo oblam a visa- "y . ,
. to visit Cuba; S
‘e-s-v- ‘The Sources were unable to identify .
: Z > the informant described in the iloover
" " 7 «.yoemo as havinZ obtalned the informa- |
( ton from Castro. Some of the sources .
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MEMORANDUM FOR: Director of Ceﬁtral Intelllgence

FROM . Raymond A: Warren

C - Chief, Latin America Division

CVIA - Deputy Director for OperationS
. ‘SUBJECT. . : . Citations from Robert Dietz Morrow's: Becok,

: "Betrayal" in "Midnight," a Weekly Tabloid,

entitled, "How CIA Plot to Kill Castro
S Backflred" ‘ '
. REFERENCE - : Memorandum for DCI from C/LA, Subject:

‘""Possible Accusations Agalnst the CIA,"
Dated 31 July 1976

g
h

1. Attached is ‘a copy of Subject artlcle from ‘the’
2 August 1976 edition of the tab101d "Mldnlght."

_ 2. Also attached is a copy of a 24 March 1976 memorandum
for the Deputy Director for Administration from the Director.
-of Security relative to Robert Dietz Morrow. This memo
indicates that Mr. Morrow was granted a Secret contract
clearance in September 1962 for use by.the Office of Commu-
nications which centracted with Morrow Products, Baltimore,
Maryland, to produce an adapter which would greatly reduce
interference on radio receivers. The adapter was delivered
.in February 1963 and found to be worthless and the contract
was terminated. Subsequently, Morrow became involved with
Mario GARCIA Kohly and made. the plates from which Kohly

- produced counterfeit Cuban pesos. Morrow and his wife,
Cecily, were arrested along with Kohly by the Secret Service
on 1 October 1963. At that time Morrow told the Secret . :
Service that he had become associated with a '"certain agent"
after building a device which he demonstrated to €IA.
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3. To our knowledge the allegations in Subject article
have no basis in fact nor did we have any relationship with
Jack Ruby, Clay Shaw or Lee Harvey Oswald.

T e
Signed

Raymona 4. farren

Raymond A.. Warren

2 Attachments, a/é

cc: DDCI
CONCUR: '

Gzerga T. Halerin , 285 <
Chief, Counterintelligence Staif Date

Theodoras G, Shaclley : Lo
. . for — R e
Deputy Director for Operations Date
{
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence

FROM ¢ John H. Waller
' Inspector General

SUBJECT ’ .+ Waghington Star Stqu, 1 October 1976

1. This is for your information only.

2. Onl October 1976 the Washington Star published a news - .
story with an Associated Press credit line, headlined CIA . B .
Viewed Oswald As Information Source (copy attached). The |
lead stated:

. Contrary to sworn testimony, the CIA once con-

~ sidered using presidential assassin Lee Harvey.
.Oswald as a source of intelligence information
about the Soviet Union, accordmg to a r'ewly
released CIA document. ‘ ' I

In sworn testimony before the Warren Commission,
former CIA Director Richard Helms said the
Agency never had 'or even contemplated' any
contacts with Oswald.

The news story, in another section, made the following
statement:

The November 25, 1963, memo explained that
the Agency's interest in. Oswald as a potential
intelligence source was due to his '"unusual
¢ . behavior in the USSR " to which he had dcfectod
in 1959, ‘ :

R i I T ATETE L T N oy o R
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. '3, There was such 2 memorandum, written by a case

( officer then stationed in Paris, recently released under FOIA.

' Writing three days after President Kennedy's assassination,
this case officer recalled that there had been interest in Oswald.,

As soon as I had heard Oswald's name, I recalled
that as Chief of the 6 Branch I had discussed --
sometime in the summer of 1960 -- with the then
Chief and Deputy Chief of the 6 Research Section
the laying on of interview (s) through KUJUMP or
other suitable channels . . . -

I remember that Oswald's unusual behavior in the
USSR had struck me from the moment I had read
the first ODACID dispatch on him, and I told my
subordinates something amounting to "Don't push
too hard to get the information we need, because

* this individual looks odd. "

e » » o« Ido not know what action developed there-
after . . . .

4, The Helms testimony before the Warren Commission
on this subject was as follows: ‘

Mr, Helms. On Mr. McCone's behalf, I had all
our records searched to see if there had been
any contacts at any time prior to President Kennedy's
assassination by anyone in the Central Intelligence

~ Agency with Lee Harvey Oswald, We checked our
card files and our personal files and all our records.

Now this check turned out to be negative. In addition

I got in touch with those officers who were in positions
of responsibility at the times in question to see if |
anybody had any recollection of any contact having
even been suggested with this man. This also turned
out to be negative, so there is no material in the
Central Intelligence Agency, either in the records or
in the mind of any of the individuals, that there was
any contact had or even contemplated with him.

-2 -
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Ravmond A. Werren:
Chief, Latin America DIV] sion

&

VIA Deputy Director for Operations

SUB.JECT Possible Accusations Against the CIA

£XY

- . e

1. On 30 July 1976 at 1630 hours, Latin America Division
was advised by Mr. Tom Vhite of the OCffice of Legislative
Counsel that he had just talked on the phone to a stdff aide
of Representative Thomas Downing,; Democrat of Vlrg1nla The
staff aide told White that xepresentaulve Downing had just
received information from a Mr. Robert Morrow, author of a
recent book (Betraval) on the Jochn F. Xennedy’ asag551nat10n.
Morrow provud'ﬁ this allieged information to the Los Angeles
Times, New York Tinmes, a Richmond newspaper {Times or Newsiead

er,

perhaps), and others. ‘According to this informa2tion, which
the staff aide said is to appear in the ‘New York Times on
Sunday, 1 .August: : o .

.

a. President Rlchard Nixon promised 'a Mr. Mario
GARCIA Kohly that if an invasion of Cuba were successiul;
Nixon would arrange that all Cuban leftists outside
Cuba would be kllled ‘The implication was that these
killings would be carried out by the CIA.~

b. British overLILOth from the Bahamas S5howed
that there were Soviet m15511es in Cuba as early as
1960, and.they were not removed until 1964. President
hennedy knew of tulS information, but withheld it {from
the public.

-

2. The staff aide said that Representative Downing plans
to call a press conference on Monday, 2 August, to disclose
the above information, but not necessarily to attest to its
accuracy. _ L -
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k) icccvii?; e CTN rrcerds, Mario CGARCIA Konly was
hovnoon do Julv 1991 din Haviana., He 1s g foruer Cuban business-
Sonoand vhe son of o Fowmer Inban Snbaszador to Spzin. Since
1087 ho hos aticapted to gzin officizl U.S. Covernment support,
and the supnort of foreign governmonts, for various grandicse
schezmas to overthrow Fidel Castro. - Inm pursuit of this gozl,
ke has used numercus high~level goverament contacts in an
effort to associate himself with tha CIA. In April 1964
Garcia was sehtenced to one yezr in prison for forging Cuban
currency to introduce into Cuba to depress the economy. He
claimed he did this with the knowiedge of the CIA and the
U.S. Government. CIA denied any kincwiedge of Garcia. This .
Agency has had no operational relationship with Garcia.

/sf Geosrgo /. Lauder
?(4;,.

. - ' Raymond "A. Larren

\

cc: DDCI S L - :

. CONCUR:

~ . .
~
A

"'_1’!¢-...1 - ﬁ"."_-"-

‘Deputy Dlré;Eb”“IOT OpexatwonJ ' ' - Date
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How C]

(‘( &
-y HARRY ALTSHULER
MIDNIGHT Staff Writer

The ClA and Fidel Castro were
both betting on the same agent
- and Castro won.

The ClA plotted to murder Cas-
tro by using a Cuban agent
code-named Am/Lash, who
agreed tofead a coup lo overturn
the Castro government.

"Kennedy .
Was
Trying
To Get

But Amy Lash was a double agent. 4;
A fongtime faithiul paf of Castro, £t Casiro,
named Rolando Cubelo, he took the 33, S%r R
CIA s money — and spilled its plans-- %
mto Castro™s cur. c B ut .

i angry retaliation, Castro set up -
the assussination of President John Cas tr o

F. Kennedy.
Thut is the story — ulreudy long- . Gof To
known in some Washington \:irc‘l_ex ; ﬁ . .
- behind the reopening of the file SR B F gt - H ]
on JFK's murder. ; . - Lisk Him First
But the truth may he even more  CIA blamed Kennedy  JOHNSON refused to LB .l

complen. Now a furmer ClA openis { Pigs failure. spill any details.
tive. Robert 1. Morrow, has spilled for Bay O igs failur P ¥

o dogen yeurs of seerets info a confessjonal book, **Bew [ ployee, working under orders. He hid noides what it wasal
{

trayal,”” published by the Henry Regnery Co., Chicago. about or where his own actions fitted injo the picturg,
Le¢ Hurvey Oswald was not the assassin, Morrow as- A group inside the CLA uself, working closely with Tis

weria. gruntled Cuban cxjles, plotted the assas$ination, says #or
Oswald was just the chump set up to take the blame, while row. '

the real Killers escaped. - Oswald’s boss was another ClA employée. Jack Ruby.
According to Morrow, Oswald was a small-time ClA em- | Ruby knew the scope of the plot and wanted no part of it,

Yut Ruby had a racket of his own on the side, Jrug-running

from Cuba. It made him vulnerable (o blackmail. ROLANDO CUBELO, almost a Castro lookalit

Ruby was the Dallas nighiclub operutor who walked up 1o ! ? : ]
Oswald and., as the nation watched on TV, shot him at ¢lose « with the beard and cigar, wore _h|s armin a shin
‘range. Ruby too is now Jdead, buthis cltim was heperformed @5 @ result of wounds he received in the Pres

the act out of luve for the dead President. Morrow says thiy ~ dential Palace takeover in Havana on Castro
is the truth about Ruby: behalf.

“He was ordered to liquidute Oswald. to keep his mauth
shut, and threatened with a jail sentenccon a drug chftrge if the CIA. Morrow quotes him as declaring: *“The agsassin

he hesitated. - . ;
® A . tlon of a President may seem a2 monstrous act, but not if ¢
What did the CIA cabal have agpinst JFR? Morrow ex- | | vy o %% s ULy ¢
plains the CIA group and ity Cuban exile friends blamed ‘mt'::':fi:;.!'sn:“ ‘:,"“;"‘:" under ‘.’""!'f‘“"j‘m rule...”
RKennedy for the Bay of Pigs invasion failure. And they - rgek an deuc:t:i!.te " -'.‘\lswi!t::ze::due on & conspirac
churged him with playing politics in the Cuban missike crisis, Patith Pty " . .
*iF our President and his brother sit on the missile infor- Oq?:::l:]n?vﬂw;:l:eji: !&T}:", 'Z:‘l; ‘tt})l:: ?i?!‘ x:e‘:i a;‘ocl‘i’
?:(;:;:’?nl:; :‘}1‘;‘:’ tlive through his first term, " Morrow heard \’:hilc the men who actually fired the shots in Dallas th:
The ClA-Cuban exile plotters regurded JFK as a traitor. o =v Ol awary,

. n This part of the story fits in with recent Senate Inte’
l'::i,)’\'}‘!: :faW&i:.!‘!dt’;21::'|;‘;t}ligtﬂhzog'ls(‘le Custro, whom gence Committee revelations of two Cubu-connected fu.

y st 1 .. tives fullowing the assassinution. One fled Texas for Mexi
Their first plan was to ruin Custro by commerfeiting "o v " 3 wirli old back »
Cuban currency to smash the economy. They were running h';es?r?,; t:ll.:.:( :!;;‘a?dcubd bound sirliner was held back :
their counterfeiting operation with U.S. government funds The other reached Mexico the following day. and w
w;‘lﬁs’:li':lr:;ss,ebm naturaily they had to keep it dark from the immediately own out to Cuba on an airliner with no Ot
- Their secrecy succeeded too well — for the Secret Serve pussengers.

N A " ; According (o Morrow, thes i
ice broke in and arrested them us ordinary counterfeiters. | 1o rmcﬁi milnr :r::hc :,:i%:"::f d‘:\:\':‘.ej“ :r"lh‘;\«lar.
Morow himself was handed a two-yeur sentence, sus- g SWi ed. who fired

b : n the President from hidden vantage points. The explanati
pended, in connection with the scheme. o that there was more thua one man liring accounts for
The insiders felt the White House hud interfered with :

A g [ 3 e puszling profusion of wounds, .
TR L L) their last hope — short of violence — of breuking Castro. {f the b e i s "
“If we can‘t get Castro because of the President. we'll gt f the truth was known or suspecied in Washington, wi

S5 % 3 WA
L has it heen so long coming into th ¥
ROBERT MORROW, former ClA man, holds  (ne president first, so we can get at Castro,” one of them 25 > LOnE coming e upen’ L
Mannlicher rifle he was ordered to buy before the - warned Morrow. b emaen ’ ,cﬁ,:}';“{?.ﬁ1;",”;-:“{,,"55;2"’" > ";:f':}“.'l " "3;:: lh-e.."m ones,
assassination. Three men fired at JFK he claims. The kingpin of the group, his bouk suys. was Clay Shaw., ‘ ment had g terable fear that if !

were openly accused. it would tead to a confrontation w::
»)‘M." - .

now dead. a New Orleans businessman who was a power
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his hacker, Russit — pussibly the nucleur holocaust 1+
whole world dreaded.

So they kept quict — even the man in the White Hous.
Lyndon B.Johason. ° ‘

News commentator Howard K. Smith his now revealed
contidential conversation with Johnson, long ago.

0l telt vou hing about K dy°s murder that wi
rock you,'* Johnson contided. “Rennedy was trying to
Casten, dut Castro got to him first,*

Semith admits, ] wis rocked all right. 1 begged for detail~
but he refused. saving it will 2] come out some duy.”

Frue enough, there huve been rumors for veurs. in MID
NIGHT and chewhere, despite the massive eiforts to bur
investigation under the Warren Report,

The CIA and the FBE were naturally reluctant to log th
waorkl find 0wt they had been booby-teapped by a doubi-
agent.

Chey dida’t even want 1o think about the (ruth — thit
wits the CIA plotiing aginst Castro that led o the deith <
9 the American President,

& i wits why the CLA andd the FRE kept secrets from the
ROLANDO CUBELO, left; Cuban Police Chief. Efigenio Amejeiras: Fidel Castro; and :fs.l_"mn (.l.:.mm;,mmn' et fuled 1o tollow up feads i
Havana University President Juan Marinello, in the early days of the Castro victory. Sl whitt they might feurn. oo
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5. Mr. Helms did state exactly the words quoted in the
news story -- ''or even contemplated.* But the context of
those words was what was reported to him as the result of
a search of records and memories. To this day those
familiar with the extensive Oswald records state that there

. is no reflection in those records that anyone even undertook

to propose or approve a contact with Oswald. It would have
been natural to do so, but apparently any such thoughts did
not progress to formal action. From the memorandum

' quoted, it is apparent that someone at Branch level did think

about it, even if nothing ever came of it. This hardly con-
stitutes a responsible or official or serious "contemplation'
of the idea. Mr. Helms' full statement on this point seems
literally correct in the full context of his statement, although
more refined qualifications might have reiterated the basis
for his conclusions., The news story is misleading on this
point.

6. The news story statement that Oswald was considered
due to his "unusual behavior in the USSR, ' is exactly the
opposite of the statements of the quoted memorandum, which
reported the care that should be used if Oswald were approached
because of his strange conduct.

14

7. The statement in the news story about Mr. Dulles
consulting with Agency personnel on how to answer questions
is basically true. The interpretation to be placed on this _
counselling will depend on the interpreter., The inference of
the news story is that Mr. Dulles was counselling slanted
responses on the Oswald issue, thereby tending to reinforce
the interpretation of deception attributed to Mr. Helms.
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John H., Waller

Attachment:

As Stated

cc: DDCI w/atts
DIG:SDBreckinricge:js (R 1407} & Octover 1375
Cistribution:
Orig w/atts - Addresses?
w/atts -~ DOCI
wlatts - ER
wfatts - I3 Chreno -3 -
wiatts - SiB -4r“no i paierees )
vfatts - IGPSUBEH : :?4¢‘ Nt Mearas

[“,;‘;__,k:g...-s::;.a
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L. AP WIRE STORY IN dASHfNCi?N STAR ON FOIA Pa'EA E OF OSUALD s
MA ERIAL MAKES FOLLOJING STATENENT, UHICH YOU SHOULD BE AUADP“f?iJ \._.§§~

3 > S L LA A 4 ey ..5 YA SRY
rh"v;-.; <o ‘t“ﬁi:.‘f.:-":.al.;fv" T Ik ra ¥ f\‘vé"‘n 3"“"“.-\.—-”’ ""‘

gQure: ,IN SWYORMN TESTIMONY BEFORE THE uAR?EN ’OnHIS TO?w ,'
RICHARD HELMS. THEN A BRANCH CHIEF AND LATEP AtS DLPFCJO e
" SATID THE'AGENCY NEVER HAD OR EVEN CONTEmPLAsED,A\V CON:A ?s., ;o

fi,mtTH OSHALD. .. NEULY RELEASED DOCLNENT+ SAYS UE' SHOer Lﬁ

1

TELL IG"HCL IN EREST IN OTUA‘D AND DLSCUSSESe-n :HF LA”;NG Oﬂ

OF INTEhUIEbS- VND GUOTE. ¥ S
A . /9,9;} ,(/./f) L RN o
E ADO-UE MISCOMSTRUED FPOH SANITIZFD “7”":} PBLE, UF‘JQEE;Z_’_EQIA';

WRITTEN BY rOPﬁFP OFFICER WHO WAS INTERESTED IN POSS? _L¢U$EFQL -

_FO?H«TION OSUALD MIGHT HAVE IN CONTEXT OF SOVIET REALITIES. I

RESPO;\SETQ DCI(CALL TO ALL HANDS TO RECORD UHA&F'\CF’

T™H
HIGHT BE RELEVANT T0 WARREN COMMISSION INTERESTS. QFFICER'UR@?E.?HZS”*‘:
BENS . LIEAO ' - . R

s T THE CIZX DOES P;cohn BRAMCH LEVEL DISCUSSION BUT STATES THAT
"'3

URITER DOES NOT KNOW WHAT ACTION UAS TAKEN. E-2. ZNPDET.d , *°

OATEL 3, 0CT 7h
i, CHAS.BRIGGS:DCH ; |
M cs1ss “ \

EXT:. . 2,597
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Contracy to.sworn testmony, ;he
CIA once considered using presiden--s
tial assassin Lee Harvey Oswald 25 as
source - of “intelligence. information.;
about the Soviet Umon. according to .
anewly released CIA docoment. ... - 3

In sworn testimony . before . the"
Warren - Commission,™; for-nen‘CI AT
Diractor Richard. Helms. said the - |
"'venc'/ naver had,“or even contam— :
plated” any contacts With Oswald,

The newly released document

written by an unidentified CIA officer |

tarse days af er President John F.
l’en.-:erly was killed in Dallas on'Nov.
<22, 1843, says that:"we showed mtel- 3

71

A OJW ald.

B H r,..ce m;e eat\ m 0$wald s.*xd “dxs--

P hp umdammod o'fxce. adaod *nah--
*I do not know what action c!aw.u’.ma:d’f

(1) .,r} -y
the. e:m.er. A

b a.q'." < \:'f-u'*
~ prd ~.‘y¢l~

I’I—C )‘I?HCL, TWAS AMONG hun-:
-deeds of pa°-3~ of. documents. from'
the CIA’s ilson'Lee Harvey Oswald.:
“The ‘material pasireleased ‘{0, The |
‘Ass o..n:ad .Press yesterday - under-.
“the Fresdom of Inforfmation Act, "} 3
A second document -reveals: thatf
" “former’ CIA- Director Allén DL.He:...,
{{ ' while s2rving as.a member:of the-,
il Warzen Conmtssmn pr:vatoly COune-:
{{seled CIA officials on the best way.to |
P answer questions-from -the coramis- -
{ Ision about allegations  that_Oswald
$Iwns 2 CIA Agente. . ma fucin wrtision s 5
I Dulles “tbou,g‘x.. l'm"ua

wmc’w
mada it clear that Lee Hdrvey Os~-
wald vas never an employe or agent

of CIA would suffice,” an unidenti-
fied CIA oificer wrote Helm> in Apn!
19J1 . "'l.'. .,i' LIRS 34 ;',.
“I agree with.him that a caretudj
.phrased denial of the charges of ‘in-|
volvaraent mth Oswald se emad most

. time in summer. 1960.”

© was after tnexrarnval ”

aop"oan ie,”” the umd:’mxnnd omcer

“(" et r[ l . Az.a¢ '.‘..-‘-

{

-,‘.'.. PRACER ﬂ_._._ LY

7 "Ihen he appeared bazore the com:
mxsswn in Nay 1994, Helms, then
_head "of. the. agency's- clandestine
“Services, testified -under-oath -that
i Pthere’s no ;material in- the-Cenlzal
In.elhgence -Agency,’ either .in ‘the’
7records o¢ ia the mind of any of the’
cindividuals;that there. was any ‘cons
“tact had or. even comtemplated thh"

- THENOV. 25 195.». rierio exp}ama
that the aoency s interest in Oswalil
_as a.potential intelligence source was
.dueito. his ‘“‘unusual bzhavior in the
USS"! ” tn WulCh h» had def:ctad m
1959 N o antrggliigaia
We wore parttcularly mterested

n the (d°lF' ed) Oswald might pro~-
“vide on the Minsk f: actory in which he
‘had been emgloyed, on certain sec--
‘tions.of the C!tj itseif, and of course-.
Ave thought.the usuval (deleted) that
“might h'*la d:.ve!op {deleted) person-
;a}lty dossxers, the memo states.>
B2 ;The memo indicates.that Oswald.
Twas also of. interest fo.the CIA. be-:;
‘cause o; concern that hzs Rz.ss:a
T TTWLL REr e
bom mfe, ®arina, r«.r—vh:, have been
.part of a trend for Sov:et women {0
ma-ry foreigners,.leave the country
‘and setile overseas where they could
serve sspxe.». e -

L e ;e.-- < e

*THE' m.au?O AuCU:. the agency s |
nter:-*s ‘in>Oswald said the-discus-
‘sions about Oswald occurred "some-
The author}
commued' "I don’t recall if this was:
discussed while Oswald and his fami-}
ly were ea route to our country or xf xt
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